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Odlično 
vzdu^e 

in doljra 
udeležlja 

Tako kot povsod drugje po 
Sloveniji, je bilo na volitvah v 
nedeljo tudi na našem območju 
resnično praznično vzdušje. K te
mu je prav gotovo prispevalo svoj 
delež tudi čudovito zgodnje 
pomladansko vreme, predvsem pa 
samoupravna zavest naših delov

nih ljudi in občanov. Vse to dovolj 
zgovorno in prepričljivo potrjujejo 
volilni rezultati, ne le udeležba, 
temveč visok odstotek glasov za 
predlagane kandidate in zelo malo 
neveljavnih glasovnic. Podrobneje 
o tem govore poročila naših 
sodelavcev. 

V Ptuju 97^4 
odstotna udeležba 

Z nedeljskimi volitvami smo 
občani ptujske občine v praksi 
preverili novo demokratično obli
ko družbenega samoupravljanja. 
Sistem volitev je bil dokaj zaple
ten, tako da so se volilci težko 
znašli. Vendar občinska volilna 
komisija ugotavlja, da so volitve 
lepo uspele, kar dokazujejo podat
ki. Nekoliko je ,,zaškripalo" v sa
mi tehniki, volilni odbori pa so na 
vseh 192 voliščih dobro opravljali 
svoje delo. 

Volitev se je udeležilo 44.033 
volilcev od 46.443 vpisanih volilnih 
upravičencev. Med vpisanimi je 
bilo 2.532 zdomcev, kar je odbita 
postavka, v 92 primerih pa so 
volilni upravičenci glasovali na 
podlagi potrdila. Za družbeno
politični zbor občinske skupščine 
je glasovalo 42.819 volilcev ali 
94,24 za samo listo kandidatov 
za DPZ pa se je odločilo 37.279 
volilcev ali 84,66 Ta odstotek 
se bo nekoliko spremenil, ko bodo 
znani rezultati glasovanja tistih 
volilcev, ki so na odsiuženju 
kadrovskega roka, vendar ne bo 

velikih odstopanj od že znanega 
podatka. Proti je glasovalo 4.011 
volilcev ali 9,11 %, neveljavnih 
glasovnic pa je bilo 1.529 ali 
3,57 kar je izredno malo. 

Občinska volilna komisija je 
dobila tudi podatke za tiste kmete-
delavce, ki so volili v organizacijah 
združenega dela, torej za tiste, ki 

združujejo delo in sredstva. Od 
7.690 vpisanih volilnih upravičen
cev — brez zdomcev, je volilo svo
je delegate 7.541 ali 98,1 volil
cev. Ti rezultati sicer niso uradni, 
ker se s temi podatki ukvarjajo 
organizacije združenega dela s 
področja kmetijstva, tako da bodo 
uradni podatki znani nekoliko 
kasneje. 

Splošna ugotovitev je, da so bila 
volišča v večini primerov lepo in 
pomenu volitev primerno okraše
na, lepa sončna nedelja pa je 
pripomogla k še boljšemu vzdušju. 
Lahko upravičeno trdimo, da so 
bile nedeljske volitve za vse občane 
praznik v pravem pomenu besede. 

N. D. 

V Ormožu 96,97 
odstotka 

volilcev na voliščih 
Tudi v Ormožu so občani in delovni ljudje zelo dobro izpolnili svojo 

državljansko pravico in dolžnost, saj so se v velikem številu udeležili 
volitev. Uspeh volitev je vsekakor vzpodbuden, saj 96,97 odstotna 
udeležba kaže, da so delegatski odnosi našli pot že skoraj v vsako hišo. 
Lj udje so bili na volitve pripravljeni, zato ni čudno, da so nekatera 
volišča v občini Ormož zaprli že v dopoldanskem času. Vsa volišča so 
bila lepo pripravljena, prijazni člani volilnih odborov pa so krajanom 
pomagali reševati včasih ze kar zapleten postopek letošnjih vohtev. V 
občini Ormož so med najlepšimi volišči bila volišča v krajevnih 
skupnostih Kog in Središče. Tudi v drugih krajevnih skupnostih niso 
zaostajali in kot so nam dejali predsedniki volilnih komisij, je vsako 
volišče bilo urejeno po možnostih, ki so jih volilni odbori imeli. 

Težav torej ni bilo. VoUtve so za nami in uspele so. V krajevni 
skupnosti Središče ob Dravi je glasovalo 1602 volilna upravičenca, za 
družbenopolitični zbor občinske skupščine pajiii je glasovalo 1557 ali 
97,19 odstotka. Skoraj enak uspeh je bil tudi za delegate temeljne 
delegacije in skupščine SIS. V krajevni skupnosti Kog so na štirih 
voliščih glasovali 803 volivci, za družbenopolitičen zbor pa je bil 97,75 
odstoten uspeh. Tudi v krajevni skupnosti Miklavž so vohtve potekale 
uq)ešno. Na osmih vohščih je glasovalo 1071 vohvcev, za 
chižbenopobtičen zbor se jih je odločilo 1051 ali 98,13 odstotka. V 
Ivanjkovcih je bilo po krajevni skupnosti kar 9 voHšč in sicer je za 
družbenopolitičen zbor glasovalo 96 odstotkov volilnih upravičencev, v 
krajevni skupnosti Tomaž je bil uspeh 96,77 odstoten, v krajevni 
skupnosti Podgorci 96,14 odstoten, v KS Velika Nedelja pa 96,28 
odstoten uspeh. V največji krajevni skupnosti, to je KS Ormož, je bilo 14 
volišč. Za delegate družbenopolitičnega zbora ,pa je glasovalo 2710 
volivcev ali 97,23 odstotka. 

Podoben uspeh je bil tudi v združenem delu, kjer so zaposleni že v 
četrtek izpolnili svojo državljansko dolžnost. 

zk 

DELAMO, USTVARJAMO, 
ODLOČAMO! 

Pod tem naslovom smo izvajali volitve čla
nov delegacij temeljnih samoupravnih organiza
cij in skupnosti 9. in 12. marca 1978. Volitve 
niso bile samo ta dva dneva. To je bil samo za
ključni del široke druibeno politične akcije, kije 
bila zastavljena že v lanskem letu in je prve tedne 
letošnjega leta prešla v zaključno fazo. 

Naš delegatski sistem, v svetu edinstven si
stem izvajanja oblasti in odločanja, kjer delegati 
med občani in delovnimi ljudmi stalno 
preverjajo stališča, kjer pride najbolj do izraza 
volja delovnih ljudi in občanov, je v preteklih 
štirih letih prešel pionirsko obdobje. V pripravah 
na volitve smo v ptujski občini analizirali delo
vanje delegatov, delegacij in skupščin. Slabosti, 
ki so se pojavljale, moramo odpraviti. 

Sledila je široko zastavljena akcija evidenti
ranja možnih kandidatov za delegacije. Eviden
tiranih je bilo 3.200 kandidatov več kot smo 
imeli v tem mandatnem obdobju delegatov. 
Toda evidentiranih je bilo še premalo. Na prvih 
temeljnih kandidacijskih konferencah so delovni 
ljudje in občani potrdili 6427 kandidatov za čla
ne delegacij, ki bodo delovali v 600 delegacijah. 

Analiza in ocena preteklega obdobja, eviden
tiranje možnih kandidatov in temeljne kandida
cijske konference so le masovne akcije v združe
nem delu in KS. Nimamo podatkov, koliko ljudi 
in koliko časa smo porabili na sestankih volilnih 
in kadrovskih komisij, koliko je bilo potrebnih 
razgovorov v krajevni konferenci SZDL, osnov
ni organizaciji sindikata. Zveze komunistov, 
mladine, ZZB NOV in drugih organov in organi
zacij v KS ali organizacijah združenega dela. 

Pogosto smo se sestajali in dotovarjati 
funkcionarji, ki delamo v vodstvih SZDL v kra
jevnih skupnostih in občinski konferenci SZDL. 
Imeli smo posvete, seminarje in dogovore. Mno
gokrat nismo pisali zapisnikov in sprejemali for

malnih sklepov. Na kratko smo se sporazumeva
li o nalogah, ki so pred nami in ocenili tisto, kar 
smo napravili. Vsi, ki smo se dogovarjali, smo 
dogovore spoštovali in akcije izvedli točno, do
sledno in v sprejetem roku. Na osnovi takšnega 
dela, medsebojnega spoštovanja in tovarištva, 
smo pripeljali priprave na volitve v zaključno fa
zo. 

Na delo je stopila volilna komisija občinske 
skupščine, volilne komisije v združenem delu in 
krajevnih skupnostih. Samo v krajevnih skup
nostih je v volilnih komisijah in volilnih odborih 
sodelovalo prek 5000 občanov. Na dan volitev je 
pomagalo krajevnim funkcionarjem, volilnim 
odborom in komisijam prek 100 družbeno 
političnih delavcev, članov občinskih vodstev 
družbeno političnih organizacij, delavci uprave 
občinske skupščine, pošte, krajevnih skupnosti 
in drugi. V delo so se vključili radioamaterji in 
pripadniki teritorialne enote za radio veze. Ves 
dan so delali novinarji Radio— Tednika in mnogi 
drugi. Na mnogih voliščih so bili pionirji in 
mladina. Vsak je bil pripravljen delati in sodelo
vati. 

Že do 9. ure je prišlo na volišča prek 40 % 
občanov, do 12. ure pa jih je glasovalo prek 
75 %. To nam govori o veliki zavesti naših obča
nov. Zgovorno nam pokaže, da je samoupravni 
socializem prava pot razvoja, da delovni ljudje 
želijo delati, ustvarjati in odločati o rezultatih 
svojega in združenega dela. Redki posamezniki, 
ki prihajajo na volišča proti večeru ali sploh ne 
pridejo, ne sodelujejo v pripravah in akcijah, 
uživajo rezultate skupnega dela in prizadevanj 
občanov, bodo verjetno kmalu spregledali, saj 
zapiranje na svoje dvorišče ne more dati takih 
rezultatov kot jih dajo skupne in organizirane 
akcije občanov. 

V dosedanjih volilnih pripravah in izvedbi 
volitev je sodelovalo več tisoč občanov in delov
nih ljudi. Vsak od teh posameznikov je doprine
sel večji ali manjši delež k temu velikemu opravi
lu. Slabih točk v celotnem, sicer kompliciranem 
sistemu volitev, nismo imeli. Pomeni, da niso 
odpovedali posamezniki, ki so prevzemali večje 
ali manjše odgovornosti, da niso odpovedale or
ganizirane družbene sile, ki so vodile celotno 
akcijo v krajevnih skupnostih in združenem de
lu. Največja odgovornost je bila na nosilcu vseh 
volilnih aktivnosti — socialistični zvezi delovnih 
ljudi — in glavno dele so opravile krajevne kon
ference SZDL v krajevnih skupnostih in osnovne 
organizacije sindikata v združenem delu. 

Za vsakega družbeno političnega delavca je 
največje priznanje za opravljeno delo uspeh 
akcije. Takega priznanja ne moremo dati posa
mezni funkcionarji ali vodstva družbeno politič
nih organizacij. To priznanje je delo 42.819 ob
čanov ali 97,24 % vseh volilnih upravičencev, ki 
so prišli na volišča in oddali svoje glasove za 
delegate. 

Priznanju, ki so ga dali občani s svojo udele
žbo, občani, ki so pomagali pri delu, se priklju
čuje občinska konferenca SZDL Ptuj in ostale 
družbeno politične organizacije v občini. Prizna
nju dodajamo še iskreno zahvalo vsem vodstvom 
krajevnih konferenc SZDL, osnovnim organiza
cijam sindikata, volilnim komisijam in 
odborom, posameznim družbeno političnim de
lavcem, članom peterk in vsem, ki so sodelovali 
v dosedanjih pripravah na volitve in pri samem 
glasovanju. Veliko delo je opravila volilna komi
sija pri predsedstvu OK SZDL in volilna 
komisija občinske skupščine Ptuj — vsem čla
nom za prizadevanje, trud in opravljeno delo 
iskrena hvala! 

RAZDEUENE NAGRADE 
VOLIŠČEM 

Razpis nagrad občinske 
konference SZDL Ptuj, objavljen 
v zadnji številki Tednika, je naletel 
med d r u ž b e n o p o l i t i č n i m i 
organizacijami, društviin volilnimi 
odbori na izredno velik odmev. 
Brez pretiravanja lahko zapišemo, 
da so se na vseh 192 voliščih na 
območju ptujske občine resnično 
potrudili, uredili in okrasili volišče 
in tudi na tihem upali, da bodo 
dobili katero od treh razpisanih 
nagrad. Mnogim bi te nagrade 
pomenile veliko bolj moralno kot 
pa materialno priznanje. 

Komisijo za oceno volišč so 
sestavljali člani občinskega 
političnega štaba, vodje peterk v 
krajevnih skupnostih in novinarji 
Radio-Tednika. Če bi komisija kot 
celota hotela obiskati vsa volišča in 
za vsako volišče (skupno s potjo 
do volišča) porabila poprečno le 10 
minut časa, bi trajalo polne 4 dni, 
predno bi lahko obšli vsa volišča. 
Zato so člani komi.sije morali dela
ti posamično. 

Merila ocenjevanja so bila, po
leg objektivnih možnosti 
posameznega okolja še: zunanja 
označba volišč, okrašenost zunaj 
in na volišču samem, razporeditev 
na volišču in pomoč volilcem, 
tehnična opremljenost itd. Na 
podlagi teh meril je iz vsake 
krajevne skupnosti prišlo v ožji 
izbor le par volišč, pa še med temi 
je bilo treba napraviti selekcijo. 
Kljub temu se je bilo težko odloči
ti, komu podeliti nagrado, da ne bi 
številnim drugim napravili krivice. 
Končna rešitev je bila ta-le: 

Občinski svet ZSS Ptuj in OK 
ZKS Ptuj sta vsak primaknila še 
po 1000 din v nagradni fond, ki je 
tako znašal skupno 5.000 dinarjev. 
Ta znesek pa je komisija razdelila 
na jjvajset volišč, ki so posebej 
izstopala in sicer 3 nagrade po 500 
din in 17 nagrad po 300 dinarjev. 

Nagrado v znesku 500 dinarjev 
prejmejo volišča: št. 149 pri Jožetu 
Levaniču, Turški vrh 74, št. 4 pri 
Heleni Topolovec v Pongercah, in 

št. 20 pri Antonu Zeleniku, 
Gorniki 13/a. 

Nagrade po 300 dinarjev 
prejmejo volišča: št. 175 v Glasbe
ni šoli v Ptuju, št. 190 V avli 
otroškega vrtca v Budini, št. 136 v 
Majskem vrhu 56, št. 142 Gasilski 
dom Tržeč, št. 3 pri Francu 
Peršohu v Mihovcah 31, št. 110 v 
osnovni šoli Rodni vrh, št. 28 v OS 
Dr. Pranja Zgeča v Dornavi, št. 11 
v osnovni šoli Cirkulane, št. 130 v 
osnovni šoli Stoperce, št. 61 v 
prostorih društva upokojencev 
Kidričevo, št. 70 pri Jožetu Orla-
ču, Trdobojci 65, št. 123 v domu 
Slovenskogoriške čete v Rogoznici, 

št. 64 v prosvetnem domu Apače, 
št. 153 proti Jožetu Potočniku, 
Nadole 50, št. 132 pri Janezu Roj-
ku v Bišečkera vrhu, št. 56 pri 

Ignacu Herga, Kukava 23 in št. 
167 pri Janez Gomilšku, Krčevina 
27. 

Komisija je tudi odločila, da 
zasebniki ne morejo dobiti nagrad, 
temveč le družbenopolitične 
organizacije ali društva, ki so bili 
nosilci ureditve in okrasitve voli
šča. 

Zato s tem OBVEŠČAMO vse 
nosilce okrasitev volišč, ki jim je 
bila dodeljena nagrada, da naj 
sporočijo številko svojega žiro 
računa ali naslov na občinsko 
konferenco SZDL Ptuj, Trg MDB 
l/L 

Takšno je bilo volilno vzdušje na enem izmed mnogih volišč v 
krajevnih skupnostih občine Ptuj. 

foto: zk 

Kaj Še 
moramo 
narediti? 

Vsi volilni postopki še niso 
končani. V tem tednu so sklicane 
DRUGE temeljne kandidacijske 
konference, konference delegacij 
in delegacije. Delegacije se morajo 
konstituirati in izvoliti delegate za 
prvo zasedanje zborov skupščine 
in skupščin SIS. Precej imamo de
la še z analizo priprav na volitve, 
da se nam morebitne slabosti ne bi 
ponovno pojavile. Druge temeljne 
kandidacijske konference izvolijo 
še delegate za DRUGO občinsko 
kandidacijsko konferenco. 

Delo, ki ga moramo opraviti do 
12. aprila je naslednje: 

— izvedba drugih temeljnih 
kandidacijskih konferenc v krajev
nih skupnostih in združenem delu 

— rok za izvedbo 15. in 16. ma
rec 

— druge seje konferenc delega
cij (samo v združenem delu, kjer se 
delegacije povezujejo v konferen
ce) 

— rok za izvedbo 17. in 18. 
marca 1978 

— seja predsedstva OK SZDL 
pred drugo občinsko kandidacij
sko konferenco 

— druga seja občinske kan
didacijske konference 

— rok za izvedbo 20. marec 
1978 

— prve seje zborov skupščine 
občinske skupščine in skupščin SIS 

— rok za izvedbo 12. april 1978 
Pred nami je tako še precej na

log. Prepričani smo, da bodo 
opravljene enako dosledno kot vse 
dosedanje. 

Razmišljamo pa že o delu za 
naprej. Veliko število — nekaj več 
kot 2/3 delegatov je na novo 
izvoljenih — delegacij 3 krat več 
kot do sedaj. Ce hočemo, da bodo 
vodje delegacij in delegacije dobro 
delovale, jih moramo za to 
usposobit i . Predvidevamo 
seminarje za vodje delegacij — po
tem pa še seminarje za delegate v 
KS in združenem delu. 

Občinska konferenca SZDL Ptuj 
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O skupnem zasedanju zborov SO Ptuj 

»DELEGATSKI SISTEM JE 

DOBRO SHODIL" 
Že zadnjič smo poročali o skupni seji zborov 

skupščine občine Ptuj, o vsebini poročik Franca 
Zadiavca, predsednika (K SZDL in o svečanem 
trenutku, ko so delegati zbora združenega dela, 
zbora krajevnih skupnosti in družbenopolitičnega 
zbora, pod predsedstvom Branka Gorjupa, svečano 
razglasili statut občine Ptuj, ki so ga dele^t i sprejeli 
s ploskanjem. 

Pred tem pa je bilo skupno zasedanje zborov SO 
PtiJj, ki so ga vodili: MJaden Vuk, predsednik zbora 
združenega dela, Maks Kampl, predsednik zbora 
krajevnih dcupnosti in Marga Belak, podpredsednica 
družbenopolitičnega zbora. Pomembnejše točke 
dnevnega reda so bile: poročilo o delu izvršnega 
sveta v 4 letnem mandatnem obdobju, poročib o 
delu občinske skupščine in njenih teles ter predlog 
statuta občine Ptuj. Za vsako od navedenih so 
delegati prejeli obširno napisano gradivo. 

Franjo Gnilšek, predsednik izvršnega sveta, je 
obširneje govoril o dehi sveta kot izvršilnem organu 
občinske dcupščine v štiriletnem mandatnem 
obdobju. Pri tem je podrobneje osvetlil 
problematiko na posameznih področjih dejavnosti, 

' od zagotavljanja pogojev za uspešno delo državnih 
cffganov do naic^ s področja samoupravnega 
družbenega planiranja in investiranja na maig 
razvitih območjih, s čemer bi pospeševali 
enakomernejši razvoj celotnega območja občine. 
Posebej je naglasil reorganizacigo državne uprave, 
kjer je doslej nekoliko kasnila zakonodaja in na 
počasnost oblikovanja strokovnih služb samo
upravnih interesnih dcupnosti, kar vse je otežkočalo 
delo občin^ih upravnih organov. Za slabosti, ki so 
bile v našem delu, je osnovni razlog - pomanjkanje 
znanja, ne strokovnega, temveč samoupravne^, 
poznavanja našega sistema socialističnega samo-
uprav^anja - je poudaril Franjo Gnilšek. 

Predsednik skupščine občine Ptuj, Branko 
Gorjup je govoril o delu skupščine in posameznih 
njenih zborov. Pri tem je ugotovil, daje delegatski 
sistem v ptujski občini dobro shodil, da temeljne 
delegacge postajajo vse bolj sestavni del 
samoupravljanja in ne le podaljšana roka občuiske 
skupščine. Pri tem je opozoril tudi na nekatere 
probleme, zlasti na cesto prekinjen spoj med 
delegati in samoupravnimi organi v krajevni 

skupnosti, na preobsežne dnevne rede in na pojav, 
da smo cesto preveč nestrpni, k a bi radi že kar prek 
noči začeli drugače delati, vendar to praktično ni 
možno. Poudaril je, da bomo bodoče morali v 
dcupščinskem delu uveljav^ati trifazni postopek -
pobuda - osnutek - predlog in prav pobude mor^o 
piihajati iz delegacij temeljnih samoupravnih 
organizacg. Povedal je tudi, da bo pred dokončnim 
iztekom mandata še eno zasedai^e zborov skupščine 
občine Ptuj. 

Oton Polič, podpredsednik skupščine in 
predsednik komisije, je govoril o uveljavljanju 
določil ustave in zakona o združenem delu, kar je 
narekovalo spremembe in dopolnitve statuta ctičine 
Ptig. K predlogu statuta so imeli delegati nekaj 
dopolnil redakcijskega pomena. K obema 
poročitoma pa je dala nekaj pripomb in ugodno 
oceno delegaciga bivše krajevne skupnosti Ptuj, s 
pripombo, da je bilo poročib o delu posameznih 
zborov SO Ptuj premalo konkretno in ni zajelo vseh 
bogatih izkušenj, ki so jih zbori v štiriletnem 
mandatnem obdobju dobili pri uve^avljanju vsebine 
delegatskih odnosov. Tako obe poročili z referati 
predsednikov kot predlog sprememb in dopolnitev 
statuta občine Ptuj so delegati vseh treh zborov 
sprejeli soglasno. 

Milan Kneževič, sekretar komiteja, ki je tudi 
delegat družbenopolitičnega zbora, je v svoji 
razpravi poudaril, da delegati praktično ocenjujemo 
sami sebe, svoje delo in naloge, ki smo sijih zadali 
pred štirimi leti Dosegli smo brez dvoma veliko, 
dane so trdne osnove, da bo delegatski sistem kot 
celota še bolj zaživel Morda je bilo včasih tudi 
premalo celovitosti delovanja, delegati sami cesto 
nismo bili dovolj aktivni in smo premalo iskali nove 
metode dela. Poudaril je, da je bilo delo dcupščine 
občine Ptuj zelo uspešno, zato je treba dati 
priznanje skupščini kot celoti, njenemu predsedstvu 
in izvršnemu svetu. 

»Delegati zborov skupščine občine Ptij so 
opravili pionirsko delo, za kar gre v veliki men tudi 
zasluga predsedstvu ki je uspešno vodilo zbore 
občinske skupščine" - je v sklepni besedi poudaril 
Franc Zadravec, predsednik OK SZDL na skupni seji 
zborov SO Ptuj. 

FF 

riazvoj in spreminjanje strukture 
gospodarstva v občini Ptuj 

Za gospodarski razvoj od leta 
1970—72 je značilno, da je zaosta
jal za republiškim poprečjem, v ob
dobju od leta 1973—77 pa beležimo 
rezultate kot so bili poprečno v re
publiki. Družbeni proizvod kot 
eden najpomembnejših kazalcev 
gospodarskega razvoja je naraščal 
po poprečni letni nominalni stopnji 
za okoli 23 zaposlenost pa po 
poprečni 4-odstotni stopnji, kar 
pomeni tudi velik napredek v smeri 
zagotavljanja socialne varnosti pre
bivalstva občine. 

Pri opredeljevanju prednostnih 
področij razvoja gospodarstva za 
srednjeročno obdobje 1976—1980 
je bil kriterij surovinske baze eden 
odločujočih elementov. 

Izhajajoč iz te osnove in ob vzpo
rednem upoštevanju obvladovanja 
tehnologije že utečene proizvodnje 
v občini, so bila v srednjeročnih 
planskih dokumentih za obdobje 
1976—1980 opredeljena prednost
na področja gospodarstva, na kate
ra oslanjamo naš nadaljnji družbe
no ekonomski razvoj. Ta področja 
so kmetijstvo in živinoreja, živilsko 
predelovalna industrija, barvna 
metalurgija, kovinsko predelovalna 
industrija in malo gospodarstvo. 
Zal moramo ugotoviti, da v prvih 
dveh letih planskega obdobja neka
teri glavni nosilci razvoja teh 
gospodarskih področij niso uresni
čili svojih napovedi in sprejetih ob
vez, zlasti na področju investicij. 

Ni slučaj, da je naš občinski 
prostor v zelenem planu SR Slove
nije eden tistih na katerih ,,zeleni 
plan" sloni. To še zlasti obvezuje 
občino kot družbeno politično 
skupnost, da se ustrezno organizira 
in vrši aktivnosti ter zagotavlja po
goje za moderno, visokodonosno 
tržno proizvodnjo primarnih kme
tijskih pridelkov, živinoreje ter ži-
vilsko-prehrambenih proizvodov. 
Ustrezno tej usmeritvi sta kmetij
stvo in živilsko-predelovalna indu
strija prednostni področji v načrto
vanem razvoju občine do leta 1980. 
Iniciativna odbora, ki jih je imeno
val izvršni svet sta speljala obliko
vanje skupnosti,,Kmetijsko zemlji

ške skupnosti" in ,.Skupnosti za 
pospeševanje kmetijstva". Kmetij
sko zemljiška skupnost se je uspeš
no vključila v razreševanje naloge 
pridobivanja novih kmetijskih po
vršin in skupaj z delovnimi organi
zacijami kmetijstva v melioriranje 
Pesniške doline. Uspešno tečejo 
priprave za melioracije v polskav-
skcm povodju, kjer je v izvajanju 
urejanje osnovne odvodne mreže, 
po programu območne vodne skup
nosti. 

Z regulacijo povodja Poskave in 
nadaljnjimi melioracijami bo v po-
dravskern trikotniku (občine Ptuj, 
Slovenska Bistrica in Maribor) pri
dobljenih novih 6.000 ha kvalitet
nih kmetijskih površin. To so nove 
površine, ki so v SR Sloveniji med 
največjimi po obsegu in bodo s pri
dom koriSčene tudi za kolobarjenje 
poljskih kultur, vezano na 
proizvodnjo sladkorne pese za po
trebe sladkorne tovarne v Ormožu. 

Neposredne nove naloge kmetij
ske zemljiške skupnosti in skupno
sti za pospeševanje kmetijstva, 
kmetijskih delovnih organizacij in 
izvršnega sveta občine so vezane na 
melioracije in komasacije ter 
pospeševanje kmetijske proizvod
nje na novo pridobivanih kmetij
skih površinah. 

Med prednostna področja v na
črtovanem razvoju gospodarstva je 
po dogovoru o temeljih družbenega 
plana občine za obdobje 1976— 
1980 uvrščeno tudi malo gospo
darstvo. Malemu gospodarstvu ni 
bila doslej posvečena ustrezna po
zornost. Glede na potrebe ter mož
nosti razvoja za dopolnjevanje 
ostalega gospodarstva ter narašča
jočih potreb, tako malo gospodar
stvo v gospodarski strukturi občine 
doslej tudi ni ustrezno zastopano. 

Širitev dejavnosti malega gospo
darstva pa daje perspektive za do
datno odpiranje novih delovnih 
mest, v širšem prostoru občine. To 
je še zlasti pomembno z vidika 
ustvarjanja pogojev za vračanje na
ših občanov, ki so na začasnem 
delu v tujini, hkrati pa tudi omogo
ča v prihodnosti možnosti novih 

zaposlitev ljudi, ki jih sprošča mo
dernizacija kmetijske proizvodnje. 

Navedeni razlogi so pogojevali 
izdelavno Studijo razvoja malega 
gospodarstva, ki jo je izdelal po na
ročilu izvršnega sveta IREL in je 
bila predložena zborom skupščine v 
razpravo in potrditev. V okviru 
ugotovitev in usmeritev iz študije 
bodo morali nosilci razvoja malega 
gospodarstva oblikovati operativne 
programe in skrbeti za njihovo 
uresničitev. 

Aktiviranje izvora termalne vo
de je odprlo nove in širše možnosti 
razvoja turizma. V tej smeri so bili 
storjeni znatni napori, da se ustvari 
center bodočega turističnega razvo
ja, temelječe na najbolj privlačnih 
naravnih in doslej ustvarjenih da
nostih v prostoru. Ti centri bi naj 
predstavljali žarišča, ki bi vključe
vala in povezovala številne turisti
čno zanimive lokacije in aktivnosti 
v občini ter s pridobivanjem in 
utrjevanjem svojega položaja v tu
rističnem gospodarstvu širila dejav
nost na celoten občinski prostor. 
Temelji takega razvoja so čvrsto 
zastavljeni z naložbami v nove turi
stične objekte v Podlehniku in 
Ptujskih toplicah. 

Zlasti zadnji investiciji moramo 
v tem poročilu posvetiti več pozor
nosti, saj gre za objekt, ki je nastal 
zahvaljujoč uspešnemu dogovarja
nju delavcev v združenem delu, ve
čine delovnih organizacij, oziroma 
temeljnih organizacij združenega 
dela, ki so se odločili za namensko 
oročanje sredstev za izgradnjo od
prtega in pokritega kopališča. Sta
tistika nam pove, da je bil izredno 
visok obisk v toplicah zlasti v letni 
sezoni, kljub sorazmerno slabim 
vremenskim pogojem v letu 1977, 
posebej Se, če primerjamo obisk v 
termalnih kopališčih z dolgo tradi
cijo in s skozi desetletja pridoblje
nim ugledom. Kljub temu pa mora
mo upoštevati, da rentabilnost po
slovanja takih objektov, predvsem 
na začetku obratovanja postaja 
problem, ker so obveznosti do 
anuitet velike, niso pa s prvo etapo 
gradnje, ki je brez prenočitvenih 
kapacitet Se dani pogoji, da bi go
stu lahko nudili širše usluge, ki bi 
ga zadržale, da bi koristil usluge ne
prekinjeno in daljši čas. 

Iz teh razlogov menimo, da je 
sprejemljivo predlagati naj se oro-
čevalci sredstev dogovarjajo za pre-
topitev oročenih sredstev v 
nepovratna sredstva. S tem bo tudi 
omogočeno investitorju nadaljevati 
z izgradnjo sledeče etape, ki v bi
stvu pomeni načrten, v tem poroči
lu že omenjeni razvoj turističnega 
gospodarstva v občini. Trdnejše os
nove razvoja turistične in gostinske 
dejavnosti bomo pridobili s študijo 
razvoja turizma v občini do leta 
2000, ki je v izdelavi in bo končana 
ter predložena zborom skupščine v 
drugem četrtletju letos. 

(Iz poročila izvrSnega 
sveta SO Ptuj) 

Z načrtnim podružbljanjem 
vzgoje in izobraževanja moramo 
začeti že v vzgojno varstvenih 
zavodih in jo s polno mero 
odgovornosti nadaljevati v osnovni 
in srednji šoli. V zadnjem obdobju 
ugotavljamo, da je vključevanje 
vzgojno izobraževalnih organizacij 
v okolje močnejše kot pa je pomoč 
družbenega okolja njim. Tako 
krajevne skupnosti kot 
družbenopolitične organizacije bo
do morale zavzeti nekoliko 
drugačna stališča do tega vpraša
nja, čeprav so sveti staršev na tem 
področju veliko storili in jim gre 
vse priznanje — so med drugim 
ugotovili na zadnji seji skupščine 
izobraževalne skupnosti Ptuj, ko 
so razpravljali o učnovzgojnem 
delu šol v občini Ptuj ob koncu 
minulega šolskega leta. 

Nadalje je bilo rečeno, da je še 
vedno preslabo zastopana udeležba 
zunanjih sodelavcev v prostovolj
nih dejavnostih v šolah, ki pa so 
izrednega pomena v učnovzgojnem 
procesu. Ptujska občina je v 
primerjavi z ostalimi v Podravski 
regiji na tem področju storila še 
največ. Za srednje šole pa velja 
ugotovitev, da je dijak Še vedno 
premalo vključen in upoštevan pri 
vzgojnoizobraževalnem delu kar je 
vidno že iz statutov šol, ko se di-
jak-delegat pojavlja zelo redko ali 
pa še to ob koncu in samo 
mimogrede. 

V zvezi s kadrovsko problemati
ko smo v ptujski občini na drugem 
mestu na območju zavoda SR 
Slovenije za šolstvo — organizacij
ske enote Maribor in sicer v odno
su med kvalificiranim in ne

kvalificiranim kadrom. Velik 
problem predstavljajo tisti učitelji, 
ki se vozijo in se težje vključujejo 
v življenje kraja v katerem učijo. 

Učni uspeh je v ptujski občini 
dober, le osip je nekoliko prevelik, 
najvišji v regiji. Predstavljajo pa 
ga tisti učenci, ki v osmih letih niso 
prišli do osmega razreda in je 
praktično osip že v prvem letu 
strokovnega šolanja, KO vse 
premalo analiziramo psihični raz
voj otroka. Seveda bi to vprašanje 
najlažje rešili na račun kriterija 
ocenjevanja, vendar v katero 
korist. V ptujski občini beležimo 
najvišji odstotek 93,1 1 tistih, ki so 
uspešno končali srednjo šolo, pri 
osnovni to velja za 97,9 % otrok. 
Ob vsem pa je premalo povdarka 
na vzgojnem delu in več na 
izobraževalnem. Tudi relacija 

pohvale in nagrade je v nasprotju z 
vzgojnimi ukrepi. Učenca tako ra
di kaznujemo za vsak prekršek, če 
pa naredi kaj dobrega še nam na 
misel na pride, da bi ga pohvalili 
tudi med šolskim letom. 

V prihodnje moramo iskati še 
boljše oblike organiziranja 
osnovnega šolstva v občini in več 
angažiranosti pokazati tudi v 
r a z v i j a n j u u s m e r j e n e g a 
izobraževanja, tako v občini kot v 
celotnem slovenskem prostoru, ker 
se potrebe združenega dela ne 
kažejo v tisti obliki kot bi se mora
le. 

Tudi materjalni položaj šolstva 
se je občutno izboljšal vendar še ne 
v obsegu vseh potreb, ki j ih 
narekuje današnje življenje; gre za 
posodabljanje učil kar pomeni tudi 
nekakšno odskočno desko za 
usmerjeno izobraževanje. V zad
njem letu se je nekoliko zmanjšala 
tudi fluktuacija iz vrst prosvetnih 
delavcev kar ponovno potrjuje, da 
se tudi osebni dohodki delavcev v 
vzgoji in izobraževanju izenačujejo 
z ostalimi dejavnostmi. 

mS 

realnejšo bodočnost 
„Zopet smo se zbrali, kakor že 

vsa leta po osvoboditvi, da 
praznujemo 8. marec - praznik 
vseh naprednih žensk v svetu," je 
dejala na osrednji prireditvi v 
Ptuju Lizika LACKO, predsednica 
sveta za ekonomski in družbeno
politični položaj žensk pri 
predsedstvu občinske konference 
Socialistične zveze delovnega 

ljudstva v Ptuju, ko so se minuh 
torek zvečer zbrale v dvorani 
gledališča žene iz vseh predelov 
ptujske občine, da bi skupno 
proslavile mednarodni dan žensk, 
ki mora postati še večja 
vzpodbuda za intczivnejše vključe
vanje žensk v napredne družbene 
tokove mesta in vasi 

„Žene menimo, " je nadaljevala 

tovarišica Lackova," da nam novi 
delegatski sistem odpira možnosti 
še večjega udejstvovanja na vseh 
področjih odločanja, ker bomo 
lahko v delegacijah večkrat in 
številneje zastopale naša stališča in 
opozarjale na tiste probleme, za 
katere še vedno napačno menimo, 
da je zanje odgovorna le žena, 
vemo pa, da mora zanje skrbeti 
družba kot celota. 

Letos smo se formalno potrudili 
tudi pri kandidaturi žensk v vse 
oblike dela samoupravnih intere
snih skupnosti in za družbenopo
litično skupnost, zato moramo 
sedaj storiti vse, da se bodo ženske 
dejansko vključile v ustvarjanje 
lepše in svetlejše prihodnosti. 

Podarjen cvet, drobna pozorno
st, prisrčne želje, vse to nam bo 
dovolj, če bomo čutile, da z ramo 
ob rami zastavljamo pot v lepšo, 
realnejšo bodočnost. To pa 
moramo občutiti skozi vse leto, 
v«ak dan " 

Številne udeležence torkove 
proslave so s svojim programom 
razvesehh tudi člani tamburaškega 
orkestra delavsko prosvetnega 
društva Svoboda Ptuj in mešanega 
pevskega zbora prosvetnega druš
tva Ignac Žgeč iz Dornave pod 
vodstvom Franja Hribernika. 

mš 

združenem delu 
v četrtek je v ptujski občini voli

lo na 110 voliščih 15.190 volilcev ali 
92,1 0/0, od skupno 16.490 volilnih 
upravičencev. Tako je bila absti
nenca 7,9 kar pomeni, da ni 
volilo 13(X) volilnih upravičencev. 
Podatki, ki smo jih dobili niso po
polni, ker volilne komisije v zdru
ženem delu občinski volilni komi
siji še niso posredovale vseh zaklju
čnih podatkov. 

Delovni ljudje so se, predvsem v 

večjih organizacijah odločali za po
sebne delegacije za interesne skup
nosti, v manjših pa za združene in v 
nekaterih, — teh je bilo najmanj, 
— za splošne delegacije. 

Ocena občinske volilne komisije 
je, da so volitve zadovoljivo oprav
ljene, le delo volilnih komisij v te
meljnih in drugih organizacijah 
združenega dela so ocenili manj za
dovoljivo. 

N. D. 

Združenje samostojnih obrtnikov občine Ptuj 
Združenje ima značaj društva in 

je bilo ustanovljeno leta 1973. Ob 
ustanovitvi je štelo okrog 30 
članov, danes združenje šteje 
okrog 160 članov. 

Predstavlja se kot strokovno 
združenje samostojnih obrtnikov, 
ki združuje, vključuje in povezuje 
člane na prostovoljni podlagi. 
Njegovo poslanstvo se izraža tudi 
v stremljenju za enoten razvoj 
obrti v občini oziroma po 
krajevnih skupnostih. 

V prvih letih delovanja je 
združenje delovalo bolj na 
„papirju". Prelomnica v delu je 
zabeležena v letu 1977. Še posebej 
se je združenje izkaz^o ob 
volitvah v četrtek 9. marca. 

Uspešno je bUo združenje tudi 

na področju izobraževanja, ki ga 
je izvajalo skupaj s skladom za 
dopolnilno izobraževanje delav
cev, zaposlenih pri zasebnih 
delodajalcih občine Ptuj. To so 
bila predavanja s področja 
tehničnega varstva pri delu. Za 
letošnje leto pa načrtuje več 
predavanj s področja delovno 
-pravne zakonodaje. 

Med temeljnimi nalogami zdru
ženja je tudi aktivnost obrtnikov 
na družbenopolitičnem področju. 
Že zadnje akcije so to pokazale. 
Svojo pripravljenost pomagati ob 
vsaki priložnosti pa so tudi že 
dokazali ob raznih humanitarnili 
akcijah. Omeniti moramo tudi 
aktivnost na področju samouprav
nega povezovanja v samostojni 

cbrti in podobno. 
Z novim obrtnim zakonom bo 

združenje dobilo še pomembnejšo 
vlogo. V bodoče bo moral biti 
vsak obrtnik član občinskega 
združenja, ki se bo v nadaljevanju 
vključevalo v gospodarsko zborni
co. 

Združenje je bilo uspešno še na 
športnem področju; z uspehom je 
sodelovalo na preteklih republi
ških obrtniških igrah. Tradicional
ne obrtniške igre bodo letos v 
^utomeru, sodelovali bodo tudi 
ptujski obrtniki 

Program dela združenja za 
letošnje leto, bomo predstavili po 
seji skupščine, ki bo predvidoma v 
mesecu aprilu. 

^ _ MG 

O vlaganjih na manj razvita območja 
ptujske občine 

S planskimi in drugimi dokumenti smo začrtali 
osnovne usmeritve za hitrejši in enakomernejši razvoj 
celotne družbene skupnosti, torej tudi za manj 
razvita območja ptujske občine. Ob vseh spoznanjih 
in obstoječem stanju smo se zavzeto opredelili za 
politiko odpravljanja razlik v razvitosti. 

Da, bi proučili možnosti gospodarskih vlaganj na 
manj razvita območja ptujske občine, je izvršni svet 
Skupščine občine Ptuj izdelal predlog za neposredne 
pogovore o tem vprašanju v združenem delu ptujske 
občine. Prvi pogovor je bil pred dnevi v delovni 
organizaciji Agis. Predstavniki delovne organizacije 
so se sestali s predstavniki izvršnega sveta in banke. 

Ob tej priložnosti so ugotovili, da delovna orga
nizacija Agis razpolaga s tremi razvojnimi plani, od 

kaienli sta dva tesno vezana na že obstoječe proiz
vodne obrate. Tretji projekt, to je proizvodnja grel
nih in ventilacijskih naprav za mobilno tehniko pa 
dopušča možnost za vlaganje na manj razvitem ob
močju občine. Ugotovili so tudi, da je vlaganje na 
omenjeno območje f)ovezano z občutno večjimi 
sredstvi ter predlagali, da so taka vlaganja deležna 
večjih ugodnosti; kreditnih in podobno. 

Po dolgem in zelo plodnem razgovoru, so soglaša
li, da je gospodarstvo tisto, ki odloča o naložbah, 
vendar ne sme pbiti širšega družbenega interesa. V 
hotenjih za hitrejši in enakomernejši razvoj manj 
razvitih območij ptujske občine bomo morali veliko 
narediti tudi za pritegovanje sredstev za take naložbe, 
izven gospodarstva ptujske občine. MQ. 
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Črešnjevec 

Spomin na Veljka 
Vlahoviča bo ostal 

v soboto 4. marca 1978 so v vasi Črešnjevec pri Slovenski Bistrici 
svečano počastili spomin na preminulega revolucionarja in komunista 
Veljka Vlahoviča. Po njem je šola v kraju preimenovana. V žeji, da bi 
kar najbolj živo ohramli podobo revolucionarja in er£ga najožjih 
sodelavcev tovariša Tita, so sklenili, da bodo vsako leto, na obletmco 
smrti Veyka Vlahoviča, v Crešnjevcu, organizirali srečanje vseh delavcev 

' šol v SR Sloveniji, ki nosgo njegovo ime. Prvo srečanje te vrste je bilo v 
soboto. Udeležili pa so se ga prosvetni in drugi delavci iz šol v Ljub^ani, 
Celju, Velenju, Stranicah in domačini. 

Na dopoldanski spominski svečanosti v avli nove šole v Crešnjevcu 
je o liku in delih Ve]yka Vlahoviča spregovoril dr. Boris Majer, pred 
prepolno dvorano občanov in tudi predstavnikov družbenoq)olitičnih 
organizacij občine Slovenska Bistrica. Letošnje prvo srečanje, ki bi naj 
po predlogu udeležencev postalo tardicionalno, je potekalo pod 
pokroviteljstvom slovenske izdaje Komunista, uvršča pa se v okvir 
prireditev ob mesecu izobraževanja in akcije tedna Komunista na 
območju bistričke občine. 

Učenci in učitelji osnovne šole v Crešnjevcu in delovnih krajanov, ki 
jim šola pomeni osrednji prostor kulturnega živjenja, skupno z KUD 
Črešnjevec, so se vključili v letošnja praznovanja meseca izobraževanja že 
pred dnevi, srečanje predstavnikov šol z imenom Veljka Vlahoviča pa je 
bilo vrh letošitjih svečanosti, čeprav z njimi še niso zaključili V šoli 
hranijo obsežno gradivo o življenju in delu tega znanega revolucionarja, 
zbrano v posebni knjižni omarici. Dostopna pa je vsem učencem in 
krajanom. 

Da bi delovanje mladih kar najbo^e usmerili "v družbeno politična 
dogajanja so pred dnevi na tej šoli ustanovili tudi marksistični krožek. 
Prvemu srečanju članov tega krožka pa so prisostvovali nekateri 
najstarejši komunisti bistriške občine. 

Viktor Horvat 

Predkongresna aktivnost v občini Ptuj 

RAZPRAVA O ZDRAVSTVU 
Zdravstvene OTganizacge v 

ptujski občini so sredi priprav na 
referendum za združitev, zato je 
bila integracga osrednja tema, o 
kateri so zdravstveni delavci, 
predvsem pa komunisti, razprav-
^ali na specializirani razpravi o 
zdravstvu, ki jo je pripravila 
komisiga za idejna vprašanja 
zdravstva in socialnega varstva pri 
komiteju OK ZKS Ptuj. 

Iz razprave je bilo razvidno, da 
vsi komunisti niso seznanjeni s 
predlogom kongresnih doku
mentov za VIII. kongres ZKS, 
zato so se odločili ponovno 
organizirati sestanek na to temo v 
obeh osnovnih organizacijah tako 
v bolnišnici kot v zdravstvenem 
domu. Kljub temu pa so se kresala 
mnenja o integraciji, za katero je 
eden od zdravstvenih delavcev 
pravilno dejal, da integrac^a 
narekuje trenutni razvoj nase 
družbe, našega sistema, zato je o 
potrebnosti aU nepotrebnosti 
združitve odveč govoriti. Vsi so 
bili enotnega mnenja, da naj 
zdravstveni delavci z novo 
organizacijsko obliko sami, ko
likor je mogoče, čim bolj 

fffibliž^o storitve zdravstvene 
dejavnosti - uporabniku. Le-ta 
ima še vedno premajhen vpliv na 
oblikovanje planov prek interesne 
skupnosti, k temu pa je močno 
pripomogla sedanja organiziranost 
in neustrezno opredeljeno raz
merje med občinsko interesno 
skupnostjo za zdravstvo. 

Kjub velikim spremembam, ki 
jih je doživelo zdravstvo v 
zadnjem času, pa je marsikje 
prila^janje določilom zakona o 
združenem delu ostalo zgolj 
formalno. Zato zdravstveni delavci 

še vedno ne odločbo dovolj 
neposredno o načrtovanju in 
uresničevanju zdravstvenega var
stva ter pri ustvarjanju in 
mzporejanju dohodka. Sele, ko bo 
dosledno izpejana možnost nepo
srednega dogovarjanja med izvajal
ci in uporabnici, bo položaj 
zdravstvenega delavca - samo-
upravjalca m delegata takšen, kot 
mora biti Poleg tega pa bo z 
združevanjem zdravstvenih de
lovnih organizacg mogoče zago
tavljati občanom - uporabnikom 
hitro in učinkovito zdravstveno 
varstvo. 

Eden od pomembnih dejavnikov 
je tudi izobraževanje zdravstvenih 
delavcev. Ugotovitev v kongresnih 
dokumentih, da je sedanje 
izobraževanje neustrezno, je sploš
na za celo republiko in se kako 
konkretna prav za ptujsko in 
ormoško občino. Kljub temu pa 
se že v tem letu ponujajo vse 
možnosti, da zdravstveni delavci 
^upaj s pedagoškimi izoblikujejo 
program izobraževalca, ki ^ bo 
moč, v zadovojstvo učencev in 
zdravstvenih delovnih organizacg, 
uspešno izvajati 

N. D. 

Množična inventivna dejavnost 
člani komisije za pripravo javne tribune, 

društva ljudske tehnike in sindikati AGIS-a so 
pred dnevi pripravili organiziran pogovor o 
spletu inovacijske dejavnosti. V delovni 
organizaciji AGIS je inventivna dejavnost zelo 
razširjena, vendar še ni dokončno „vsajena" v 
splošne akte. 

Udeleženci pogovora so izpostavili 
predvsem vprašanja o prijavi inovacije za 
nazaj, patentni zaščiti, možnostih prijavljanja 
inovacij in podobno. O vrednosti inovacijske 
dejavnosti je bilo že veliko povedanega, kljub 
temu pa ji v določenih sredinah ne posvečajo 
potrebne pozornosti. Samo v letu 1977 so v 

AGIS-u s „pomočjo" inovacij prihranili okrog 
3 milijone dinarjev. 

Od leta 1971 pa do danes je v AGIS-u 
inovacijo prijavilo že 183 zaposlenih, eden 
izmed njih ima celo 11 inovacijskih prijav. 
Ena inovacija odpade na 24 zaposlenih, to so 
podatki za leto 1977. 

2^ pravilno družbeno vrednotenje 
inovacijske dejavnosti bo potrebno urediti še 
vrsto vprašanj; o tem bo tekla beseda tudi na 
javni tribuni o rezultatih akcije „človek, 
znanje in produktivnost" v ptujski občini, ki 
bo 30. marca. 

MG 

Temeljna organizacija vodovod in kanalizacija komunalnega podjetja Ptuj 

Večja skrb ureditvi oskrbovalnih 
vodovodnih objektov 

Plan gradnje vodovodnega omrežja v občini Ptuj v 
obdobju 1976-1980 v letu 1978 je sestavni del 
dokumenta samoupravnega sporazuma o osnovah 
plana o razvoju vodovodnega omrežja v občini Ptuj v 
obdobju 1976-1980. 

V letošnjem letu se bo nadaljevalo z deli na gradnji 
vodovoda Mostje-Juršinci v skupni dolžini okrog 
4000 m. Predračunska vrednost del je ocenjena na 
13,5 milijonov dinarjev; v delo se bodo vključile tudi 
mladinske delovne brigade, njihov prispevek je 
ocenjen na 2 milijona dinijev. Predvidena je tudi 
ureditev črpališča v Skorbi. Pri tem je potrebno 
povedati da smo pri razširjanju vodovodnega 
omrežja, zanemarjali ureditev obstoječih objektov, 
na primer črpališč, vodohranov. Zato bomo morali v 
naslednjih letih več narediti pri urejevanju 
oskrbovalnih vodovodnih objektov. 

V teku so dela na objektu vodooskrbe Ptujsko 
polje, na odsekih Bukovci-Formin in Stojnci-Borl. 
Projekt je še iz programa dela za leto 1977. 
Predvideva se tudi gradnja primarnega vodovoda 5 

Borl-Dolane, vendar še ni rešeno vprašanje 
financiranja. V tekočem letu bo potrebno zaključiti 
z deU na gradnji vodohrana v Gorci ter pričeti z deh 
ra gradnji vodohrana Stoperce. Načrtuje se tudi 
povezava vodohranov v Ptuju vse do Ziherlove 
ploščadi Zagotoviti bo potrebno tudi sredstva za 
dokončanje vodovoda v Majšperku. 

Jože Cvetko, vodja tehničnega sektorja temeljne 
organizaacije, nas je seznanil, da je program gradnje 
razdelilnega vodovodnega omrežja in financiranje le 
tega še v teku usklajevanja prek komunalne interesne 
skupnosti ker je obseg gradnje odvisen od 
razpoložljivih sredstev krajevnih skupnosti in 
prispevkov občanov. ^ 

Med najpomembnejšimi nalogami je gradnja 
sekundarnega vodovodnega omrežja na Ptujskem 
polju. Po tem programu bo dobilo vodo 790 
gospodinjstev. V uresničevanje tega programa se 
vključujejo še samoupravna komunalna skupnost in 
prizadete krajevne skupnosti. 

0 0 ZKS trgovsko podjetje Izbira Ptiij 

Boljše sodelovanje med 
družbenopolitičnimi organizacijami 

Komunisti osnovne organizacije 
ZKS v TP ,,Izbira" so že v začetku 
tega meseca razpravljali o predlo
gu kongresnih dokumentov za 
VIII. kongres ZKS. Največ pozor
nosti so posvetili razpravi o 
uresničevanju samoupravnih 
dokumentov v skladu z določili za
kona o združenem delu. Ugotovili 
so, da so se člani osnovne orga
nizacije predvsem v zadnjem letu 
zelo aktivno vključili v reševanje 
vseh spornih vprašanj v okviru de
lovne organizacije. 

Ko so ocenjevali delo v obdobju 
med obema kongresoma, sc kri
tično ocenili svoje delo, se dogo
vorili za nadaljnjo aktivnost in 
sklenili tesneje sodelovati z ostali

mi družbenopolitičnimi organiza
cijami v delovni organizaciji. Prvi 
rezuhati se že kažejo v oblikovanju 
skupnih komisij v okviru sindi
kalne organizacije in osnovne 
organizacije z\'eze mladine. Tre
nutno poskušajo kar najbolje 
uskladiti delovne programe v 
DPO, tako da bodo v vseh akcijah 
enotno nastopili. 

Komunisti so si zastavili širok 
program idejnopolitičnega izo
braževanja, ki je stalna naloga sle
hernega 0 0 ZK. Tako so že 
temeljito razpravljali o Kardeljevi 
študiji, čeprav z doseženimi rezul
tati še niso povsem zadovoljni. Za
to bodo v tem ali prihodnjem 

tednu ponovno pripravili sestanek 
o Kardeljevi študiji, nanj pa pova
bili tudi družbenopolitične delavce 
občine. Trenutno obiskuje en kan
didat za sprejem v vrste zveze 
komunistov 30-urni uvajalni semi
nar, eden pa trimesečni seminar o 
teoriji in praksi marksizma. 

v okviru akcije ,,Komunista" 
— DRUZBA in KNJIGA — bodo 
odprli svojo knjižnico na Ormoški 
cesti, v knjižnični fond bodo poleg 
marksistične literature uvrstili še 
nekaj leposlovne — v glavnem pa 
bi knjižnica služila vsem, ki se želi
jo idejnopolitično izobraževati, teh 
pa v TP ,,Izbira" ni malo. 

N. D. 

Obdarovali Starejše 
žene 

čeprav je dan žensk za nami, je vendarle potrebno temu 
dnevu še posvetiti nekaj besed. Že dostikrat smo dejali, da se v 
naši družbi zavzemamo za enakopravno obravnavo moškega in 
ženske. To enakopravnost smo dosegli, vendar popolnega cilja 
še ne. Priložnosti za takšno obravnavo je veliko. Tudi praznik 
žensk 8. marec je takšna priložnost. Več ali manj smo ženskam 
v ptujski občini posvetili nekaj pozornosti, ne samo s šopkom 
nageljnov in darilom ampak tudi drugače. Z ženami smo se 
pogovarjali o njihovih problemih, o delu in seveda o 
prizadevanjih v uveljavljanju samoupravnih in delegatskih 
odnosov. 

Tudi v krajevni skupnosti Cirkovce so ob prazniku žensk 
pripravili krajšo slovesnost. Ob tej priložnosti so se spomnili 
vseh žensk, mater in starejših občank. Pionirji osnovne šole so 
jih ob obisku na domu skromno obdarili in jim kot predstavniki 
Rdečega križa zaželeli srečen prazmk. 

Besedilo in posnetek: zk 

Pionirji so obiskah tudi 
Pernatovo mamo, se z njo 
pogovarjah in ji izročili darilo. 

OCENA ŠTIRILETNEGA DELA 

Pomembni kvalitetni premiki 
v telesni kulturi 

Seja skupščine telesnokulturne 
skupnosti občine Ptuj, v sredo 8. 
marca, je bila zadnja v tem 
mandatnem obdobju. Zato je prav, 
da se ozremo na štiriletno prehoje
no pot. Na seji je dal oceno pred
sednik skupščine TKS Milan 
Kneževič. 

Uveljavljanje 
delegatskih odnosov 

v teh štirih letih, po ustanovitvi 
samoupravne interesne skupnosti 
za telesno kulturo, smo se s poglab
ljanjem družbenoekonomskih in 
političnih odnosov zavzemali za 
prevladovanje samoupravnih 
odnosov. Pred tem telesna kultura 
v svoji dejavnosti ni bila organizi
rana in so se dogajale razne nepra
vilnosti, negativni vplivi pri delu, 
pojmovanju in zagotovitvi sredstev 
in pogojev za telesno kulturo. Uve
ljavitev delegatskih odnosov pa 
pomeni prelomnico v razvoju. 
Zavzetost vseh je bila, vendar se 
vedno ni odražala tudi pri delu. 

Delegatski odnosi so bili prisot
ni, vendar ne povsod. V nekaterih 
sredinah je prevladovala še pred
stavniška miselnost. To je posledi
ca tega, ker pii sestavi delegacij o 
tem nismo dovolj razmišljali. Dele
gacije so delovale vse preveč 
zaprto, niso se povezovale z ostali
mi delegatskimi strukturami zno
traj temeljnih organizacij združe
nega dela, krajevnih skupnosti, kaj 
šele širše. Tudi metode dela niso 
bile primerne. 

Ugotavljamo, da se vrsta delega
cij včasih sploh ni sestajala. Tako 
so prevladovala stališča posamezni
kov in ne delovnih ljudi in 
občanov, torej delegatske baze. 
Tudi aktivnost samih delegatov ni 
bila zadovoljiva, kljub temu pa 
smo v odločanje pritegnili širok 
krog delovnih ljudi in občanov. 
Prej takega odločanja ni bilo. 
Mogoče je tu eden od vzrokov, da 
se pri delovanju nismo dovolj dob
ro organizirali. 

Težave pri delu delegacij so bile 
tudi v samem okolju, ponekod so 
jih celo podcenjevali in jim prepo
vedali sestajanje, niso jim 
dovoljevali udeleževanja zborov. 
Tega v skupščinskem sistemu ne 
poznamo. Zato si moramo prizade
vati za enako vrednotenje obeh si
stemov. Delo delegacij je bilo 
odvisno od sredin in delovanja 
družbenopolitičnih organizacij. 
Uspešnost dela delegacij je tako 
tudi odraz dela družbenopolitičnih 
organizacij. Naloga le-teh je sedaj, 
da poživijo uveljavljanje delegat
skih odnosov, izboljšajo metode 

dela, skratka odpravljajo vzroke 
nepravilnosti, ki smo jih prej našte
li. 

Utrjevanje 
organiziranosti 

Prej telesna kultura ni bila orga
nizirana, vsaj ne v takšni meri kot 
sedaj. V tem obdobju smo to orga
niziranost dokaj utrdili. Tako smo 
na dobri poti, ki nam v bodoče 
lahko daje večje uspehe. Telesno-
kulturna skupnost s svojimi organi 
je zaživela, čeprav še ne v celoti. 

Strokovno smo izpopolnili in poži-
veii delo občinske zveze za telesno 
kulturo, ustanovili nekaj novih 
osnovnih telesnokulturnih orga
nizacij, začrtali pot nadaljnjega 
razvoja, uvedli prioriteto v šport
nih panogah, ki pa je zaradi 
pomanjkanja sredstev še ne 
moremo izvajati, precej dela pa nas 
čaka pri racionalizaciji novih 
tekmovalnih sistemov. Torej smo 
ustvarili osnovo in bomo v prihod
nje lahko več časa namenili nepo
srednemu delu v osnovnih telesno
kulturnih organizacijah in dograje
vanju delegatskega sistema. 

Zagotovitev 
osnovnih pogojev 
za razvoj 

Prizadevanja za zagotovitev 
osnovnih pogojev za nadaljnji raz
voj telesne kulture so bila zelo 
velika. Uspeli smo doseči toliko kot 
je to objektivno bilo možno. Več 
kot smo načrtovali do konca sred
njeročnega obdobja ni moč 
pričakovati, kajti telesna kultura ni 
med prednostnimi družbenimi. Pri
zadevali pa si bomo, da po tem 
obdobju dobi telesna kultura 
mesto, ki ji glede na pomembnost 
gre. Ko bo telesna kultura dobila 
prednost, potem bomo lahko 
izboljšali materialni položaj. 

v iztekajočem se štiriletnem ob
dobju smo na področju telesne kul
ture naredili več kot prej v dvajse
tih letih. Telesna kultura je dobila 
družbeno priznanje, družbeno pod
poro. Lahko smo zadovoljni kljub 
temu, da telesna kultura zaostaja v 
razvoju za ostalimi družbenimi de
javnostmi, v naši republiki so pri
zadevanja, da bi telesna kultura že 
v prihodnjem letu prišla v priorite
to, v tem obdobju smo zgradili ne
kaj pokritih in odprtih športnih 
objektov. Ko bomo na tem področ
ju dosegh zadovoljivo raven, bomo 
lahko več vlagali v delo, v takoime-
novano funkcionalno dejavnost. 

Planiranje 
Načrtovanje v telesni kulturi se 

vključuje v celovito družbeno 
planiranje. Pojavljajo pa se še 
pomanjkljivosti pri usklajevanju 
programov v TOZD, interesnih 
skupnostih in krajevnih skupno
stih. Delovni ljudje Se ponekod 
niso spoznali, da je razvoj interes
nih, družbenih dejavnosti, sestavni 
del razvoja gospodarstva. Vendar 
se stanje iz leta v leto izboljšuje in 
se približujemo enakemu vrednote
nju. 

Kljub nekaterim napakam je to 
mandatno obdobje odprlo novo 
stran v razvoju telesne kulture kot 
družbene dejavnosti. Dosegli smo 
bistvene pozitivne spremembe, 
bistveno izboljšali pogoje za 
nadaljnji razvoj, spremenili misel
nost o telesni kulturi tudi v samih 
osnovnih telesnokulturnih organi
zacijah, pri delovnih ljudeh in 
občanih. Množičnost smo v štirih 
letih povečali skoraj za polovico, 
ustanovili nove OTKO, do neke 
mere uspeli v povezavi s krajevnimi 
skupnostmi in T(3ZD. Veliko, 
čeprav še zmeraj premalo, smo 
dosegli pri izobraževanju strokov
nih delavcev, v naslednjem, 
obdobju bomo temu posvetili 
veliko več pozornosti. Tudi raven 
športnih dosežkov se je v primerja
vi s prejšnjimi izboljšala. S spreme
njeno obUko in novim načinom 
financiranja smo ustvarili dobro 
osnovo za bodoče delo. 

Prednostna 
naloga 

Osnovne naloge, ki so pred 
nami, so stalno zavzemanje za ures
ničitev srednjeročnega programa in 
zaostalih nalog, za poglabljanje ne
posrednega odločanja delovnih 
ljudi in občanov, utrjevanje dele
gatskih odnosov, kot prednostna 
naloga pa je podružbljanje telesne 
kulture. Danes naši-delovni ljudje 
in občani ugotavljajo, da smo v 
občini na vseh področjih dosegli 
velike rezultate, tudi na področju 
telesne kulture. Vse to pa je 
posledica široke zavzetosti, s katero 
so takšni uspehi tudi pogojeni. 

Zalo je prav, da se ob koncu 
štiriletnega obdobja zahvalimo 
vsem, ki so prispevali delež v 
mozaik uspehov in to naj nam bo 
dobra vzpodbuda za nadaljnje 
delo. 

pripravil 1. kotar 
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Zaprisega sodnice Božene Čačkovič 

v četrtek, 9. marca je pred 
Brankom Goijupom, pred
sednikom SO Ptuj in pred 
predstavniki družbeno
političnih organizacij ptujske 
občine ponovno zaprisegla 
sodnica občinskega sodišča 
Ptuj, Božena Čačkovič, ki je 
to odgovorno dolžnost uspeš
no opravljala tudi v preteklem 
8 letnem obdobju. 

Ker je bila v torek, 7, marca 
na zasedanju vseh treh zborov 
občinske skupščine Ptuj 
ponovno izvoljena za sodnico 
občinskega sodišča Ptuj, je 
morala tudi ponovno zapri-
sečl 

OM 
Božena Čačkovič pri predsedniku SO Ptuj Branku Gorjupu. 

Foto: M. Ozmec 

Pohojene 
rože 

v Majšperku imamo slovesne 
proslave z recitacijami in pevskim 
zborom ter govornikom. Gotovo 
pa nisem edina, ki bi želela še kaj. 
Lahko bi kaj zaplesali, za kar je 
potrebna gibčnost in posluh. Za 
gibčnost vem, da je v 2. razredu 
letos neizkoriščena, saj morajo 
učenci vse odmore, tudi tiste, ki 
trajajo 30 in še več minut presedeti 
pri svojih mizicah, medtem ko 
tovarišica potrebuje po vsaki učni 
uri rekreacijo na hodniku ali v 
zbornici. 

Ker je pa tudi posluh neizkori
ščen, mali pevski zbor sploh ne 
nastopa, v razredu pa tudi do 28. 
februarja niso nič pripravljali, sem 
si te učence sposodila za nastop že 
ob novoletni proslavi. Po novem 
letu pa smo začeli vaditi simbo
lične plese. Ker sem potrebovala 
pare, sem si izposodila Še nekaj ot
rok iz 3. razreda. Vaje smo imeli 
zjutraj ob sedmih. Do 28. febru
arja so se naučili 4 plese. Dobili 
smo tudi harmonikarja. Na ta dan 
pa je začela ob 7. uri zjutraj 

tovarišica vaditi deklice 2. razreda 
— balet. Čeprav je ona vsak dan s 
svojimi otroki 6 šolskih ur, nam iz 
nagajivosti ni več dovolila nobene 
normalne vaje. Svojim otrokom je 
prepovedala, da bi prišli k meni, 
mene je nagnala iz njene učilnice z 
besedami: ,,Tu sem jaz šefica in za 
mojim hrbtom nima nihče pravice 
razpolagati z mojimi učenci!" 

Ker sem menila, da nismo več v 
sužnjeposestniški dobi, sem jih 
kljub temu želela spraviti na oder. 
A kakšna zmota! 

Pred proslavo sem se znašla na 
odru. kjer naj bi vsaj še enkrat 
ponovili, samo z 2 učenkama iz 3. 
razreda, vse druge deklice sem 
imela iz drugega. Proslava je bila 
ob pol enih. Videla sem pa, da so 
se obuvale že pred pol dvanajsto. 
Peljala sem se ob četrt na eno gle
dat, kaj je z njimi. Ko sem jih pred 
šolo srečala, so se mi nekako 
izmikale, vendar sem nazadnje le 
izvedela, da jim je tovarišica 
prepovedala sodelovati pri simbo
ličnem plesu, tistim, ki so Šle do

mov, pa je ,,dovolila", le v dvora
no so prišle šele ob tričetrt na eno. 

Ona je namreč bila s svojo točko 
na vrsti deseta, simbolične plese pa 
so uvrstili k programu 1. razreda 
na začetku. Tiste, ki sem jih torej 
ujela in pripeljala na oder, so bile 
tako prestrašene, da niso imele 
glasu in zato sem se bala, da bo 
prava katastrofa, ko bodo za 
odrom začutile pogled svoje 
gospodarice. Harmonikar — uče
nec 7. razreda — je želel takoj do
mov in sem njegovi želji ustregla 
že pred proslavo, jaz sem pa osta
la, ker so nastopali še moji učenci 
iz 1. razreda za vrtcem. Nato sem 
šla z odra s sklonjeno glavo. 
Počutila sem se kot vsi tisti 
zvončki, ki so jih vrtičkarji zmetali 
na tla, ko so jih vrgli v dvorano 
mamicam, moja skupina pa kot 
šopek, ki je po proslavi obležal za 
stebrom pred trgovino, kamor ga 
je vrgia neka žena, ker ga je dobila 
na proslavi od Šolark. 

Martina Kitak, učiteljica 

Mladi likovniki za praznik žensk 
v letošnje praznovanje dneva 

žensk, ki smo mu tudi v ptujski 
občini posvetili vso pozornost s 
priložnostnimi prireditvami, so se 
v torek 7. marca vk^učili še 
n^ml^ši iz osnovnih šoL Franc 

Osojnik, Ivan Spolenjak, Tone 
Žnidarič in dom pionirjev v 
Beogradu, Skupr\o so v pavi^onu 
Dušana Kvedra pripravili razstavo 
z naslovom Likovno ustvarjarge 
otrok Beograda in Ptuja, ki jo je 

organiziral PokrajinsJci muzej Ptuj. 
S tem se je začela v Ptuju tudi 
letošnja likovna razstavna de
javnost 

Otvoritveni slovesnosti so poleg 
predstavnikov družbeno politič
nega živ^enja v občini in učencev 
osnovnih šol prisostvovali še 
likovna pedagoginja - akademska 
slikarka mr. Leposava Tufegdjič, 
ki vodi likovni ate^e pri Domu 
pionirjev v Beogradu, učitelji 
likovnega pouka iz ptujdce občine 
t a člani pevskega zbora osnovne 
šole Franc Osojnik, ki so pod 
vodstvom Ladislava PuUca izvedli 
še kratek kulturni program. 

Razstavo likovno ustvarjanje 
otrok Beograda in Ptuja pa je 
odprla Dragica NOVAK, direkto
rica ptujske Delte in predsednica 
skupščine skupnosti otroškega 
varstva v Ptigu, ki se je v imenu 
vseh žensk zahvalila za prispevek 
najmlajših Ukovnikov in v 
zaključni besedi dejala, da bo 
sprotno reševanje vseh vprašanj, ki 
danes tarejo ženo - mater in 
delavko, največje darilo za 8. 
marec. 

mš 
Utrinek z otvoritvene slovesnosti v pavigonu Dušana Kvedra 

foto: Kosil 

KDO JE ZA TO ODGOVOREN? 
Kdo^se zadnje čase ni oziral 

pred otfoškim vrtcem v Kidri
čevem na postavljeno „ stavb o", ki 
na hitro pogledano Uči tudi na 
javno teleionsko govorilnico, 
seveda „zaprtega tipa'', čeprav gre 
v tem primem za prostor v 
katerem skladišč g o in varujejo 
plin oziroma plinske bombe. 

Brez dvoma to ne sodi na to 
mesto, saj prvič ni niti po 
zakonskih predpisih, ki točno 
določajo kako in kje se skladišči 
pUn za uporabo v določeni 
ustanovi, v tem primeru v 
otroškem vrtcu v Kidričevem, 
drugič pa zelo kvari sam izgled 
pred zgradbo, da ne omenimo še 

kant za smeti, ki so jih postavili 
zraven. Sicer pa je iz fotograf^e 
dovo^ razvidno in ni treba 
podrobneje opisovati. 

Moje osebno mnenje je, da tak 
objekt ne sodi prav ob pešpoti, 
kjer se sprehajajo tako starši otrok 
kot tudi otroci sami in drugi 
krajani KS, saj kvari videz oko^a 
Zgradbe, je pa tudi drugače lahko 
nevaren za marsikoga. Zato me 
niti ne čudi, če je bila na 39. seji 
sveta KS in zbora delegatov ostra 
razprava o tem problemu, ko so 
nekateri postavili to v prvi plan in 
zahtevali odločne ukrepe od KS z 
vprašanjem, kdo je sploh dovolil 
zgraditi tak objekt na tem mestu. 

Nekateri prisotni na tej seji so 
sicer to zadevo zagovarjali tako: 
„Ali ste res proti otrokom in temu 
da smo le dobili tak potreben 
objekt, ki nam služi vsem!" Ne, 
dragi razpravljate c ali razpravljal-
ka, nihče ni proti otrokom, smo 
pa proti takemu načinu gradnje in 
smo odločno za varstvo tako naših 
otrok kot tudi ostalih občanov. 
Zato tudi podpiramo predlog in 
tudi sklep, da se ta objekt zruši in 
Zgradi na primernejšem mestu, 
zahtevamo pa tudi pojasnilo, kdo 
je dal odobritev za tako gradnjo 
brez vednosti KS. 

France MeSco 
Objdkt pred otroškim vrtcem v Kidričevem kazi videz okoliia in I 
tudi ne ustreza predpisom o varnosti Foto: K. Zoreči 

V Ptuju Še vedno premalo 
vrtcev in jasli 

Štiriletno delovanje delegat
skega sistema je za nami, uspešno 
smo realizirale minule volitve, 
stojimo pred novimi nalogami, 
pred veliko odgovornostjo vseh 
novoizvo^enih dekgatov, da bodo 
v prihodnjih štirih letih resnično 
opravljali svoje dolžnosti tako, kot 
naši cfelovni |udje in občani od 
nas pričakujejo. Toliko bo^, ker 

nam je minulo obdobje prineslo 
številna spozna™a, prihodnost pa 
nalaga še večje obveznosti. 

Na zadnjih sejah skupščin 
nekaterih samoupravnih interesnih 
skupnosti so se ukvarjali predvsem 
z vprašartjem sklepčnosti, ki so jo 
zagotovili Šele s telrfonskimi 
pozivi in več kot pol urnim 
čakanjem. Tako je bilo na 
^upšcini skupnosti otroškega 
v a r s t v a , n a s k u p š č i n i 
izobraževalne skupnosti in pri 
delegatih v zboru uporabnikov 
kultiurne dcupnosti. Težko bi jo 
opravičevali s preobremenjenostjo 
delegatov, s pripravami na voUtve 
in podobno, čeprav je nek^ 
resnice tudi v tem. Toliko je 
vjMašai^, ki terjajo hitrega 
reševanja na vsen omenjemh 

področjih, toliko imamo pripomb 
v z v e z i z reševanjem 
na jak tua lne j š ih prostorddh, 
kadrovskih in finančnih težav -
pa nič! Ali bo tako tudi v 
prihodnje? 

Delegati na skupščini ^upnost i 
otroškega varstva so v petek 10. 
marca tako rekoč brez razprave 
prešli vse točke dnevnega reda. 

čeprav so govorile o zak^učnem 
računu skupnosti za leto 1977, 
programu dela za letos, raznih 
d o p o l n i l n i h samoupravnih 
sporazumov, o določitvi novega 
števila delegatov in podobnih 
vprašanjih. 

V programu dela skupnosti 
otroškega varstva za leto 1978 je 
med drugim navedeno, da bo v 
organizirano varstvo vk!yučenih 
mesečno povprečno 1135 otrok 
in da bo ob koncu leta zajetih že 
1185 otrok ali 1 3 % vseh 
predšolskih malčkov. Prvič bomo 
na območju občine organizirali 
tudi varst\'0 v varstveni družini in 
v 80-umi vzgojni program zajeli 
500 otrok. Tu so delegati 
opozorili, da t»i morali poleg 
Širitve dejavnosti v vrtcih misliti 

tudi na tiste otroke do treh let, ki 
jih je največ - problem varstva pa 
ravno tako najbolj pereč in 
načrtovati tudi potrebne prostore 
za jasli. 

Ko so govorili o dopolnilu k 
samoupravnemu sporazumu o 
temeljih planov družbenega var
stva otrok v S RS v obdobju 
1976-80, o izvajanju programa 
nalog družbenega varstva otrok v 
SR Sloveniji, so delegati dobili 
pojasnilo, da smo v ptujski občini 
dobili več solidarnostnih sredstev, 
kot pa smo denarja odvedli za 
vzajemni program. Delegati so na 
seji skupščine skupnosti otroškega 
varstva v petek, 10. marca sprejeli 
tudi ^ i e p o določitvi stevik 
delt^atov, ki jih delegirajo v 
^upščino skupnosti otroškega 
varstva Ptuj posamezne delegacije 
oziroma konference delegacij. 
Zbor uporabnikov bo tako štel 75 
delegatov, zbor izvajalcev pa 15. 

Zadnja seja skupščine skupnosti 
otroškega varstva starega mandata 
bo še koncem tega meseca. 

mš 

Novi vrtec Tumišče-Hajdma bo že v drugi polovici tem leta 
sprejel 120 varovancev. Dela na gradbišču d w r o napredujejo. 

Foto: R 

bedelo liode ¥ o i 
Kaj bode v oči starejše občane—upokojence, 

stanujoče na Ziherlovi ploščadi in v Volkmerjevem 
naselju, ki bodisi gledajo skozi okna ali pa se spreha
jajo po poteh v tem naselju med delovnim časom. Ne 
bo težko uganiti. Tam dela skupina delavcev Komu
nalnega podjetja, ki so se zopet letos pojavili na tem 
terenu z enako nedelavnostjo z lopatami, krampi in 
samokolnicami, da urejajo komunalne objekte. 

Mučno je gledati njihovo ponašanje na delovnem 
mestu, ki ni podobno delovišču, temveč bolj 
sestankarstvu, kjer opirajoč se na lopate mnogo 
razpravljajo, najbrž ne o učinku aii normi, temveč 
čisto o privatnih zadevah, mogoče tudi o prejemkih, 
ki jih ne zaslužijo. Povedati si imajo zelo dosti tako, 
da ob tem pozabijo na delo. Tu pa tam si prižgejo še 
cigareto za oddih. No le bolj poredko pljunejo v dlan 
v znak, da resno mislijo prijeti za delo, ampak 
po dveh, treh metih z lopato zopet omahnejo, se 
podprejo na ,,štir' in dalje kramljajo. Učinek je torej 
minimalen, kar se lahko vsak občan prepriča na 
kraju samem. 

Veliki večini nas, starih stanovalcev, ki po zasluže
nem minulem delu gledamo tako ,,zabušavanje" ni 
vseeno, da se trosijo denarna sredstva za dela, ki niso 
bila opravljena po predpisih. Sprašujemo se, kako 
prikažejo učinek za pridobitev osebnega dohodka in 
kdo sploh njihovo delo kontrolira in ocenjuje? 

NAMESTO CESTE 
HELIKOPTER 

Pred tednom smo prebirali v Tedniku članek: ,,Za 
— velik uspeh KS Zavrč"... Lepo je bil napisan. 
Toda moram vam povedati da v KS Zavrč ni vse tako 
lepo kot piše, vsaj v Turškem vrhu ne. 

Krajevna cesta na Turški vrh, na parceli 1034/1, je 
zaprta. ZAKAJ? Na tej parceli stoji manjše gospo
darsko poslopje, ki se pa počasi podira. 

Lastnica je nekoč dovolila prevoz pred stano
vanjskim objektom. Ko pa je to prodala in je prišlo v 
last druge lastnice, je ta kratkomalo prepovedala, 
prevoze. Izkoriščala je ozemlje namenjeno za cesto, 
ne da bi dovolila prevoz drugje. 

Takko je Ivan Pungračič odsekan od sveta. Vsako 
stvar, ki jo hoče spraviti na hrib, mora plačati z dva
kratno ceno. 

Samo ta primer naj vam opišem. Ivan Pungračič je 
dal s traktorjem pripeljati 2 prikolici gramoza, zato 
je porabil 60C din. Da je pa ta gramoz lahko spravil 
na svojo zemljo, je plačal Še konjarju 800 din, da mu 
ga je zvozil domov. Zanima me, kako bi drugi ljudje 
ravnali v takem primeru? 

Zadeva se je prenesla na sodišče, toda konkretne 
rešitve še ni. Zato Ivanu res ne preostane drugega kot 
to, da mu nekdo kupi helikopter, ali pa mu zgradijo 
žičnico čez tisto zemljišče. Morda pa se bo le našla 
cenejša rešitev? NOC 

ŠE O ONESNAŽEVANJU O K O U A 
Da nam je odvoz oziroma pravilno 

odlaganje smeti „deveta" skrb pove tudi 360 
izdanih odločb o obvezni nabavi tipiziranili 
smetnjakov. Podatek velja za leti 1976 in 1977 
ter za območje mesta Ptuj in deloma za 
strnjeni naselji Hajdina in Novo vas. Pri 
sodniku za prekrške se je zaradi tega znašlo 36 
»kršiteljev". 

Dogajalo se je celo, da so nekateri skrivali 
p sodo za smeti pred delavci komunalne 
službe. Zdaj sicer „skrivanje" odpadkov nima 
pomena, saj je potrebno tedensko po posodi 
prispevati za odvoz ne glede na to ali je posoda 
p k i a ah ne. Ker nam manjka osnovne kulture 
(smisel za red), misUmo, da je najbolje, če 
smeti odložimo na najbhžnji kraj, četudi ni 
označen kot odlagališče. 

„Teden čistoče", ki bo prav kmalu, ta bo 
znova priložnost, da očistimo naše okolje, zato 
niso pokUcani samo delavci komunalne službe, 
temveč mi vsu 

Poglavje zase so parkirišča in obenem 
odlagališča ob magistralni cesti. Opozorila 
repubhški cestni skupnosti vsaj dosedaj še niso 
rodila sadov. Tako je bilo predlagano, da se naj 
pri Zlatohčju uredi parkirišče in nato z 
iBtreznimi znaki opozarja vse, da je parkiranje 
do Podlehnika prepovedano. Njihova značil
nost je poleg vsega tudi v tem, da so brez 
zdrave pitne vode in nasploh neustrezno 
opremljena. Organi javne varnosti pa bi naj 
skrbeh za to, da ne bi prišlo do parkiranja na 
prepovedanih mestih. 

Ponekod zelo malo ali nič ne delajo odbori 
za varstvo okolja in tudi ostali, ki so poklicani 
za to nalogo. 

Kot vse kaže bo morala ponovno 
»nastopiti" zakonodaja. Določeni osnutki 
ustreznih dokumentov s tega področja so že v 
pripravi Posebno nalogo pa so dobili tudi 
organi sanitarne inšpekcije v občinah. Najprej 
bodo morah popisati vsa odlagahšča na 
območju ptujske občine. Pri svojem delu se 
bodo morali povezati z organi komunalne 
inšpekcije, s krajevnimi skupnostmi in 
samoupravnimi komunalnimi skupnostmi. V 
ptujski občini se je z delom na tem področju 
že pričelo. 

MG 
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Red in odgovornost za čistočo 
Ko človek pregleduje različne 

objekte, ki so kakorkoli povezani s 
turizmom, ki služijo pač javnosti, 
nujno prihaja do zaključka, da 
nam primanjkuje občutka za 
zdravje in estetskega čuta. Pogosto 
srečujemo npr. povsem prenovljene 
in sodobne opremljene gostinske 
obrate, trgovine, frizerske delav
nice in druge, ki pa so skrajno 
slabo vzdrževani in čiščeni. V teh 
primerih, ko je obrat sicer lepo ure
jen, ni pa lepo vzdrževan in čiščen, 
pade vsaka smet in vsak nered Se 
veliko bolj v oči, kot pa v zastarelih 
obratih, ki imajo mračne prostore, 
vlažne stene in dotrajno opremo. 

Večkrat se tudi pripeti, da je v 
redu tisto, kar je vidno gostom, da 
pa je zanemarjeno vse tisto kar je 
gostom skrito. Tako srečujemo 
nered in umazanijo po kuhinjah, Se 
bolj pa po shrambah in prostorih, 
ki so namenjeni osebju. V takih 
primerih je očitno, da odgovornim 
in zaposlenim v teh obratih pri
manjkuje znanja o higieni in estet
skega čuta. S težavo pridobljena 
sredstva, ki so bila vložena v obno
vo lokalov, se zdaleka ne obrestu
jejo tako, kot bi se lahko in kot bi 
se morala. 

Res je, da so gostje, ki jih neure
jene in umazano okolje ne moti, res 
pa je, da je vsak dan več gostov, ki 
jih take reči zelo motijo. To velja 
tako za domače kot za tuje goste s 
to razliko, da so tuji gostje veliko 
bolj zahtevni in da vidijo v tujih 
deželah kamor hodijo tudi take 
stvari, ki jih morda doma ne opa
zijo. Vemo pa, da od vse propagan
de največ zaleže ustno izročilo. Do
tok novih gostov je v največji meri 
odvisen od vtisov, ki jih drugim 
posredujejo tisti, ki so v določenem 
kraju ali lokalu že bili. Pri tem 
odloča že zunanji vtis, ki ga človek 
dobi in odnos ljudi. Ugotovitev ali 
celo samo govorice, da je nekdo 
zaradi neurejenih sanitarnih razmer 
zbolel, pa lahko še več let vpliva na 
tujski promet. 

Zal imamo celo vrsto primerov. 

kjer je bila nečistoča v kuhinjah, 
slaščičarnah in podobnih lokalih, 
ki se jih poslužujejo turisti, vzrok 
obolenj posameznikov in celih 
skupin. Izvor teh obolenj je veči
noma tam, kamor gostje ne hodijo 
in v nepoučenosti ali pa malomar
nosti in neodgovornosti zaposlene
ga osebja od uprave pa do čistilke. 
Ni torej važen samo zunanji videz 
in odnos do gostov, ampak tudi vse 
tisto, kar je gostom skrito, za vsa
kogar, ki hoče brez rizika in s 
čutom odgovornosti pridobivati 
goste. 

Ce pa hočemo biti povsem 
dosledni naši družbeni ureditvi, bi 
morali pri tem enako kot na goste, 
misliti tudi na zaposlene ljudi. 
Njim bi morali v prvi vrsti ustvarja
ti take pogoje, da bi jim bilo vedno 
mogoče v redu izvajati vse tisto, 
kar današnji človek v interesu 
zdravja potrebuje.- Vsak obrat bi 
moral imeti sanitarne ureditve za 
goste in za svoje delavce. 

Na tem področju nosijo 
odgovornost ne samo projektanti, 
ampak v prvi vrsti investitorji, po
tem pa tudi gradbene komisije z 
vsemi svojimi člani, ki projekte 
obravnavajo. Investitorji bi morali 
postaviti želje in zahteve projektan
tom. Projektanti pa bi morali tem 
željam v kar največji meri ustreči. 
Obvezno bi se morali eni in drugi že 
pred izdelavo projekta posvetovati 
z ljudmi iz prakse in z vsemi stro
kovnimi organi, ki se razumejo na 
poedine obrate, objekte in prosto
re, katere se namerava graditi. 
Kuharica z večletno prakso bo 
gotovo lahko dala koristne nasvete 
za funkcionalno in prostorninsko 
ureditev kuhinje in njenih stranskih 
prostorov. Kletar bo gotovo lahko 
kaj koristnega povedal o tem, 
kakšnim pogojem mora ustrezati 
klet ali vinska shramba. Tržni in 
sanitarni inšpektor bosta gotovo 
lahko prispevala k čimboljSi uredit
vi trgovine, mesnice, gostilne ali 
kakega drugega podobnega objekta 
itd. Izkušnje nam kažejo, da takega 
sodelovanja v praksi pogrešamo. 

Večkrat se pripeti, da naletimo 
na objekt, ki se gradi po načrtu, ki 
ni dovolj premišljen. Pri nekaterih 
takih objektih je bila potem 
gradnja ustavljena in se je nadalje
vala po popravljenih načrtih. 
Mnogi pa so bili dograjeni in so se 
šele ob tehničnem pregledu ali pa 
pozneje pokazale pomanjkljivosti, 
ki jih je bilo potem le težko odstra
niti, ali se pa to v celoti sploh ni 
moglo. ' Vsekakor pa je v takih 
primerih potrebno vlagati nepred
videna in neupravičena denarna 
sredstva za odstranjevanje napak, 
ki niso bile potrebne. 

Večkrat slišimo izjave investi
torjev, češ: mi bi želeli, da je objekt 
drugače urejen, vendar smo se mo
rali podrediti zahtevam projektan
ta. To se res čudno sliši. Po zdra
vem razumu bo vsakdo presodil, da 
mora imeti tisti, ki objekt gradi, ki 
daje denar, vsaj toliko besede kot 
tisti, kateremu je naročeno narediti 
načrt. Tisti, ki nekaj gradi, mora 
vedeti kaj hoče in mora vse kar 
potrebuje do podrobnosti premisli
ti, v stvareh, ki jih sam ne pozna 
dovolj, se bo posvetoval s strokov
njaki in s tistimi, ki imajo potrebne 
izkušnje. 

F. Petrovič 

Za čisto 
okolje 

Predstavljamo vam čistilko kom. 
pod j . Ptuj, zaposlena v Kidriče
vem, v naselju I. Skrbi za redno 
vzdrževanje čistoče. Omenjena 
ANTONIJA JEZA je pred leti bila 
kurjač v KS Kidričevem in redna 
delavka na letnem kopališču. 
Urejevala je grede ter zelenice v 
naselju, kar tudi sedaj opravlja in 
ostala dela kot npr. čiščenje dreves 
ipd. 

Občani upamo, da se bo to tako 
nadaljevalo. Več pozornosti bi mo
rali posvetiti čistilcem, ki nam ure
jajo, okolje. Vprašal sem čistilko, 
kakšna je njena želja ob delovnem 
dnevu. Trdi, da bi bilo vse v redu, 
samo če bi občani, posebno mlajši 
upoštevali košare za odpadke in ne 
bi odpadkov metali po naselju, ker 
jih veter raznaša in je tako dodatno 
delo. 

Antoiija Jeza na svcgem delovnem mestu. 
Meni, da čistilci niso tisto, kar 

mislijo mlajši, da je po domače 
povedano , ,pometač" , ampak 
obratno, da so tisti, ki čistijo našo 
malomarnost in popravljajo naš 
odnos do lepega in urejenega oko
lja- Besedilo in slika: 

Zoreč Konrad 

Ptujski obrtniki v Muenchen 
16., 17. in 18. marca bodo ptujski obrtniki v Muenchnu, kjer si 

bodo ogledaU veliki obrtni sejem, katerega posebna značilnost je, da 
hkrati prikazuje dosežke večjih obrtnih dejavnosti. To ga tudi uvršča na 
prvo mesto med podobnimi sejmi v Evropi. 

Organizator strokovnega izleta je obrtno-nabavno prodajna zadruga 
„Panorama" Ptuj. Med ptujskimi obrtniki vlada za obisk sejma veliko 
zanimanje, saj bo v Muenchen odpotovalo kar 50 obrtnikov. Še posebej 
je sejem zanimiv za vse, ki delajo na področju kovinske obdelave in 
predelave, lesne predelave in proizvajajo osebne zaščitne predmete in 
opremo. Obenem pa prikazuje rezultate na področju določene obrtne 
dejavnosti v tehničnem, tehnološkem in proizvodnem pogledu. MG 

Predkongresne 
aktivnosti 

Razprava o 
kmetijstvu 

Komunisti v kmetijstvu se mora
jo še naprej boriti za razreševanje 
ekonomskih protislovij na vasi, za 
večje vključevanje kmetov v orga
nizirano proizvodnjo, za oblike 
združevanja, ki bodo zagotavljale 
večjo socialno varnost, za večje 
vključevanje kmetov v Zvezo 
komunistov ter za sistemske rešitve 
v razvoju kmetijstva kot po
membnega dela našega gospo
darstva. Vendar to ni naloga le 
komunistov v kmetijstvu, temveč 
vseh organiziranih socialističnih 
sil, saj bomo le tako dosledno 
uresničili določila ustave in zakona 
o združenem delu ter kongresnih 
dokumentov pri spreminjanju in 
utrjevanju družbenoekonomskega 
položaja kmeta in delavca. 

Udeleženci javne razprave o 
kongresnih dokumentih — 
poglavju, ki se nanaša na eko
nomiki razvoj kmetijstva, so 
ocenili, da smo v kmetijstvu 
ptujske občine dosegli vidne 
premike na bolje, vendar nam 
ostaja še veliko dela in prizade
vanj. V ospredju so še vedno 
prevelika razdrobljenost kmečkih 
gospodarstev, selitev zemlje od 
kmetov k nekmetom, nizka stro
kovna raven ob tem, da je edina 
kmetijska šola praktično nezasede
na in imajo velike težave z zago
tavljanjem potrebnega števila 
učencev, delujejo pa v zelo težav
nih razmerah. Pri organiziranju 
proizvodnih skupnosti smo 
določene uspehe že dosegli, vendar 
še nimamo primera skupnih vla
ganj, temveč le kreditne odnose. 
Prav tako še nimamo vpeljanih 
dohodkovnih odnosov, razen red
kih izjem, kot pogoj pri združeva
nju ob ekonomskem interesu. 

Oblike organiziranosti zasebne
ga kmetijstva so še v pripravi. O 
njih bodo zasebni kmetovalci raz
pravljali v prihodnjih dneh. Pred
log je zadruga z osmimi temeljnimi 
zadružnimi organizacijami, TOZD 
in hranilno kreditno službo. V 
organiziranju so najdlje prišli v 
prejšnji TOZD kooperacija Hajdi-
na v mesokombinatu Perutnina, ki 
se je preoblikovala v temeljno 
organizacijo kooperantov po 
proizvodnem načelu. Po uspešno 
izvedenem referendumu se sedaj 
kooperantje z osebnim izjavlja
njem odločajo o vstopu v članstvo. 

Možnosti za povezovanje kme
tijstva izven občine in regije so, saj 
na tem področju proizvedemo več 
kot lahko potrošimo. Več pozor
nosti pa moramo posvetiti povezo
vanju in sodelovanju znotraj obči
ne. O sodelovanju največjih kme
tijskih delovnih organizacij. Kme
tijskega kombinata in Perutnine, 
na razpravi več o že znanem nismo 
slišali. 

Udeleženci razprave so ob koncu 
sprejeli naslednja stališča: 

— soglašajo s kongresnimi 
dokumenti, ki nas bodo kasneje 
obvezovali; 

— pričakujejo nadaljnje akcije v 
kmetijstvu kot je to bilo po drugi 

seji CK ZKS o kmetijstvu; 
— hitreje in dosledneje moramo 

pristopiti k organiziranju kme
tijstva, ureditvi prostorskega plana 
z rajoniziranjem kmetijske proiz
vodnje; 

— več pozornosti bo potrebno 
posvetiti povezovanju in sodelova
nju med kmetijskimi delovnimi 
organizacijami v občini; 

— velike naloge pa nas čakajo v 
i zob raževan ju kme tova l cev , 
predlagali pa so tudi, da bi morali 
na kongresih spregovoriti tudi o 
samem statusu kmeta, kdo je 
pravzaprav kmet. 

1. kotar 

Vloga medicinske sestre danes 

NAS ŠE VEDNO PREGANJA 
PRETEKLOST? 

Pred kratkim sem obiskal bolnišnico dr. Jožeta 
Potrča v Ptuju. Delovna dolžnost me sicer večkrat 
privede med žene in može v belem. Tokrat sem želel 
zvedeti kaj več o specifično ženskem poklicu medi
cinske sestre. Ce vas je želja po zdravju že kdajkoli 
pripeljala med štiri stene bolniške sobe potem se 
zagotovo spominjate te ali one sestre, ki je z vami 
delila dolgočasne dneve tesnobe, ki vam je bila tako-
rekoč vedno ob strani, vam dajala poguma... 

Mlajše mamice se prav gotovo spominjajo Božene 
Ribič, glavne medicinske sestre ginekološko-porodne-
ga oddelka ptujske bolnišnice, ki nam je svoj poklic 
takolt predstavila: 

,,Poklic medicinske sestre je predvsem lep poklic, 
vendar tudi zelo težak. Njegovi začetki segajo daleč 
nazaj. To je skorajda čisti ženski poklic, le nekaj 
moških se je odločilo zanj. No, danes je ta poklic ze
lo razvejan in izoblikovan. Ne zajema več le nege 
bolnega ali ranjenega človeka, ampak prevzema 
kompletno skrb za bolnika." 

In kakšna je NJENA vloga danes? 
,,Delo je veliko odgovornejše. Medicinska sestra je 

enakopraven član tirna, ki skrbi za ohranitev 
človekovega zdravja. Njena skrb pa ni omejena le na 
telesno počutje bolnika, ampak tudi na psihično 
dobro počutje." 

Je NJENO delo dovolj cenjeno? 
,,Je in ni.Kadar smo take, kot bi morale biti, kadar 

delamo, kot bi morale, takrat nas varovanci cenijo, 
vendar pa še zmeraj iščemo svoje pravo enakovredno 
mesto v timu zdravstvenih delavcev." 

In zakaj ni to mesto takšno, kot bi moralo biti? 
,,Ker nas še vedno preganja preteklost. Včasih so 

del današnjega dela medicinske sestre opravljale 
priučene delavke, ki niso obvladale skorajda ničesar 
drugega, kot golo izvrševanje zdravnikovih navodil. 
Danes je sestra že veliko bolj izobražena in hoče 
delati samostojno, seveda v okviru svojega 
strokovnega znanja. Pogosto nam naši sodelavci tega 
našega značaja nočejo priznavati. Pozabljajo na to, 
da ima danes medicinska sestra že najmanj srednjo 
strokovno izobrazbo, vsaj ena tretjina pa je takih z 
višješolsko izobrazbo. Do nedavnega smo bile v 
nezavidnem položaju, danes pa lahko sestra nadalju
je svojo izobraževanje tudi na II. stopnji." 

Kaj pa ostali problemi? 
,,Najbolj nas daje turnosno delo, predvsem nočni 

turnus. V industriji so žene že isključene iz nočnega 
dela. Tega v medicini ne bomo dosegli nikoli. 
Problem je tudi nedeljska služba, velik problem pa je 

seveda otroško varstvo. Zena, ki dela v treh turnusih, 
si popoldan mora iskati varstvo drugje, še večji pro
blem je ponoči, kadar tudi mož dela ponoči." 

Vas je sester dovolj? 
,,Seveda ne. Naš poklic je deficitaren. V veliko 

pomoč nam bo novo odprti oddelek medicinske šole 
v Ptuju, vendar pa še zmeraj iščemo možnosti, kako 
dobiti sestre od drugod. V pomoč pa nam bo tudi 
novo odprti oddelek za bolniške strežnike." 

In vaša želja? 
,,Da bi odnos med medicinsko sestro in varovanci 

bil čim pristnejši in čim boljši, da bi nam bolnik res 
zaupal in nas imel rad." 

Pa poglejmo še možnosti in kako se dandanes 
lahko medicinska sestra vključuje v družbe
nopolitično življenje. O tem sva govorila z Dano §ur-
lan, glavno medicinsko sestro kirurškega oddelka 
ptujske bolnišnice: 

,,Tudi medicinska sestra se enakopravno in enako
vredno vključuje v naše družbenopolitično življenje., 
S tem se uveljavlja v svoji delovni enoti in timu. Ima
mo zares vse možnosfi." 

Ste dovolj obveščene o vsem kar se dogaja v 
bolnišnici? 

,,Menim, da so obvestila zelo široka in obsežna, le 
zanimanje zanje je včasih bolj slabo, čas nas baše, 
treba je ic pacientom." 

Kaj pa doma, kako čuti vaše delo družina? 
,,Gotovo je, da zahteva naše delo celega človeka, 

24 ur smo ob bolniku. Ob tem, da smo psihofizično 
prisotne pa moramo biti tudi urejene. Torej mora že 
iz družinskih razmer izhajati urejeno življenje." 

Pa imate radi svoj poklic? ,,Da, rada ga imam." 
In če bi se kdaj morali še enkrat odločiti zanj, kaj 

bi storili? ,,Gotovo bi se odločila zanj, če bi me sestre 
dosegle, da bi nas cenili, da bi se uveljavile kot 
enakopravni delavec zdravstvenega tima". 

In kaj je ta zdravstveni tim? ,,To je skupina delav
cev, ki skrbi za zdravje človeka, za njegovo počutje 
itd. V njem so vsi od čistilke, bolniškega strežnika, 
do sobne sestre, sestre trakta, vodilne sestre in seveda 
zdravnika. Ce ni povezave med nami vsemi, če ni 
korektnih odnosov, potem ne moremo doseči cilja, 
od katerega izhaja naš poklic iz zgodovine." 

In vaša želja? 
,,Najbolj si želim, da bi uredili naše medsebojne 

odnose, pa seveda, da bi izkoreninili tisto navado; 
tisti odnos med ,,GOSPODOM DOKTORJEM in 
sestro kot tako, da ne bi bila več postrešček." 

M. Ozmec 

Dr. Fran Brumen 

Siva očesna mrena 
Očesno mreno imenujemo z znanstvenim imenom — cataracta — in 

pomeni skalitev očesne leče. Ločimo prirojene in pridobljene očesne 
mrene. Med pridobljenimi je najpomembnejša starostna mrena. K 
pridobljenim mrenam prištevamo tudi mrene, ki nastanejo po ranitvah in 
zastrupitvah ter one, ki nastanejo po žleznih obolenjih. 

Med pridobljenimi očesnimi mrenami zavzema posebno mesto tista 
oblika sive mrene, ki jo imenujemo tudi toplotna, ali mrena steklarjev. 
To je izrazito poklicno obolenje. Dandanes je ta oblika mrene postala že 
prava redkost. Zasluga za to gre predvsem izpopolnjenim zaščitnim 
meram in napravam. 

Obolenje se je posebno pogosto pojavljalo pri steklopihalcih in na 
splošno v steklarskem poklicu kot posledica stalnega gledanja v ožarjeno 
.stekleno gmoto. Prav tako so ogroženi delavci, ki imajo opravka PRI 
M O C N E M Z A R Č E N J U R A Z B E L J E N I H SNOVI, kovači, topilci po 
plavžih in glažutah ter različni varilci. Vzrok obolenja je dolgoletno 
delovanje ultrardečih kratkih valov. Posledice tega žarčenja se ne pokaže
jo takoj, temveč šele po desetih, celo do dvajsetletnem vplivanju. Le v 
primerih posebnega nagnjenja, oziroma preobčutljivosti pa tudi že bolj 
zgodaj po nekaj letih. Običajno zboli dokaj hitreje tisto oko, ki je žarče-
nju bolj direktno izpostavljeno. 

B O L E Z E N S K I ZNAKI so nekakšno predčasno zgodnje staranje oče
sne leče, ki se kaže v zamotenju — skalitvi in zaradi tega v zmanjšani, 
oslabljeni prosevnosti — slabši nejasnejši vid ni občutneje prizadet. Še 
posebno pomembno in značilno je, da bolezen le zelo počasi napreduje. 
Včasih celo za dalj časa nekako obstane na isti stopnji. Toda pri 
eventuelnem nadaljevanju kvarnega žarčenja se bolezen pospešeno slabša 
in se skalitev kmalu razširi na celotno lečo. Važna je razpoznava med 
pridobljeno toplotno mreno in starostno mreno. Potrebne so pravočasne 
specialne preizkave. 

P R E P R E Č E V A L N I U K R E P I so zelo važni in obvezni: predvsem stal
na in redna uporaba zaščitnih očal in eventueina opustitev, oziroma za
menjava delovnega mesta. Mnogokrat opazujemo po opustitvi delovnega 
mesta, da se bolezenski proces popolnoma in dokončno ustavi. 

O P E R A T I V N A O D S T R A N I T E V skaljene leče je pri sivi mreni zaen
krat edino efektno zdravljenje. Za operacijo se odločimo takrat, ko priza
deti zaradi okvare ne more več opravljati svojega poklica. 

Nekoč je bilo treba čakati na takoimenovano dozoritev skalitvenega 
procesa. To pri današnji tehniki operacije ni več potrebno. 

Po odstranitvi leče nastane stanje, ki ga imenujemo afakija (prirojena 
brezlečnost je zelo redek pojav). Pri korekturi pomanjkanja leče uporab
ljamo posebne leče, vgrajene v navadna očala, ali pa takoimenovane kon
taktne leče, ki jih nosimo prisesane naravnost na očesni roženici. V novej
šem času pa je možna tudi vgraditev leč iz umetne snovi. 

Eklina mrena, ki jo je bilo dosedaj mogoče zdraviti konzervativno, to
rej brez operiranja, je mrena, ki nastaja pri obolenju, ki ga imenujemo 
tetan^a. 

Ker diabetiki posebno nagibajo k tej bolezni, je pravočasno in pravilno 
zdravljenje sladkorne bolezni zelo važno. Pri zvišanem krvnem tlaku je 
posebno pred operacijo potrebno pritisk znižati. S poostreno dieto in 
disciplino lahko bolniki zdravljenje izdatno podprejo. 

Posebno pri tej bolezni spoznavamo pomembnost preprečevalnih — 
Mščitnih ukrepov, ki >o OBVEZNI 7A D F I o n \ ! \ T C A TN DELAV
CA. 

Raziskovalna skupnost občine Ptuj 

Usmerjevalka in pospeševalka 
Poročilo o delu raziskovalne 

dejavnosti občine Ptuj za leto 1977 
ponovno dokazuje, da v združe
nem delu še vedno ni večjega 
zanimanja na raziskovalno dejav
nost, prav tako inventivno dejav
nost, v istem obdobju je bilo pri 
raziskovalni skupnosti Slovenije 
prijavljenih le 10 raziskovalnih na
log iz ptujske občine. Po prdgra-
mu bi jih bilo potrebno prijaviti 
14. Tudi ustrezno nagrajevanje 
inovatorjev še ni urejeno. Osnutek 
samoupravnega sporazuma o 
nagrajevanju inovatorjev je sicer 
že pripravljen, vendar ostaja odpr
to vprašanje financiranja. 
Predlagano je, da bi bili pri 
financiranju poleg skupnosti 
udeleženi še skupščina občine, 
občinski svet ZS in OK SZDL. 

Združeno delo ptujske občine je 
v preteklem letu odvedlo 
raziskovalni skupnosti Slovenije 
7,550.000 dinarjev, od tega je bilo 
vrnjeno po sofinanciranju 
raziskovalnih nalog le 1,655.395 
dinarjev. Za financiranje 
raziskovalnih nalog bo v letošnjem 
letu potrebno zbrati 4,5 milijona 
dinarjev, polovico bodo prispevali 
predlagatelji nalog, polovico SR 
Slovenije, ki bi naj po predlogu 
prispevala tudi 160.000 dinarjev 
sredstev za delovanje RS Ptuj in za 
nagrade novatorjem. 

Program za leto 1978 predvideva 
raziskave na 9 področjih. Podlaga 
za izdelavo programa je bil^anke-
ta, ki jo je izdelal î koSiliii iodbor 
skupnosti. Raziskave: bodoisegle 
na področje barvne metalurgije. 

kovinsko-predelovalne industrije, 
gradbeništva, mesnopredelovalne 
industrije, kmetijstva in veterinar
stva, kulture, vzgoje in izobraže
vanja ter zdravstva. 

Na 6. seji skupščini raziskovalne 
skupnosti občine Ptuj, ki je bila 
27. februarja so delegati 
razpravljali tudi o programu 
raziskovalne dejavnosti v občini 
Ptuj za obdobje do leta 1980. Za 
realizacijo tega programa bo 
potrebno 12 milijonov dinarjev, 
polovico bo prispevala SR Sloveni
je. Delegati skupščine so v 
nadaljevanju seje soglašali s 
predlogom začasnega sklepa, po 
katerem bo imela skupščina 
raziskovalne skupnosti Ptuj v 
bodoče 75 delegatov. 

MG 
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Šopek najstarejši 

članici 
v ponedeljek, pred mednarod

nim dnevom žensk je tudi ptujski 
klub upokojencev priredil za svoje 
članice sprejem v klubskih prosto
rih. V kulturnem programu je 
ženskam zapel moški pevski zbor 
društva upokojencev Ptuj, za tem 
pa so članice še pogostili. 

86-letna Marija Hriberšek je kot 
najstarejša članica kluba upoko
jencev prejela še posebne čestitke 
in seveda šopek rož. 

-OM 

Najstarejša članica ptujskega klu
ba upokojencev, Marija Hriberšek 

Posnetek: A. Bradač 

Krajevna skupnost Podlehnik 

Odločili so se za samoprispevek 
Krajani podlehniške krajevne skupnosti so se v nedeljo z 

relerendumom odločih za krajevni samoprispevek za naslednjih pet let. 
Od skupno 1583 volilnih upravičencev ie volilo 1487 volilcev ah 9,39 %. 
Za samoprispevek se je odločilo ^2,8 % volilcev, kar je pričakovani 
odstotek. 

Tako bodo v prihodnjih letih v krajevni dcupnosti Podlehnik s 
!4cupnimi močmi s svojimi sredstvi in sredstvi širše družbene skupnosti, 
uredili cestno in električno onuežje, ki je trenutno najbo^ pereč 
problem krajanov, pa tudi vodovod. 

N. D. 

Krajevna skupnost Žetale 

Referendum je uspel 
Referendum za uvedbo prvega 

krajevnega samoprispevka v 
krajevni skupnosti 2etale je uspel. 
Za uvedbo se je od 1075 vpisanih 
glasovalcev odločilo 797 ali 74 
odstotkov, proti je bilo 128 kraja
nov ali 12 odstotkov, 93 krajanov 
pa je bilo opravičeno odsotnih. 
Uspeh je sad skupne odločitve vseh 
krajanov za hitrejši napredek kra
jev in boljše življenjske pogoje. Ne 
gre prezreti pomembnega dela 
družbenopolitičnih organizacij, 
društev in osnovne šole. 

Z zbranimi sredstvi bodo v 
krajevni skupnosti v prihodnjih 
štirih letih uredili zajetje za vodo
vod Cermožiše — Zetale, 
gramozirali krajevne ceste, 
primaknili potrebni delež za 
moderniziranje ceste Dobri
na— Kozminci in še nekaterih 

odsekov ter obnovili in okrepili 
električno omrežje v Cermožišah 
in Nadolah. . . 

1. kotar 

Rejnice so praznovale 
Pozornost ob osmem marcu 

mednarodnem prazniku dneva 
žensk je namenila skupnost 
sociahiega skrbstva svojim rejni-
cam. Letos je to že drugo tovrstno 
praznovanje, istočasno pa tudi 
srečanje žena, ki opravljajo veliko 
in humano delo - vzgojo tistili 
otrok, katere mnogi starši sami ne 
zmorejo. Mati rejnica prav tako 
skrbno vzgaja otroka, kiJcor prava 
mati. Povedati pa je treba, da je 
mnogo otrok danih v rejništvo 
tako aH drugače motenih in •ako 
mora biti skrb in ljubezen rejnice, 
da vzgoji takega otroka v zdravo 
osebnost toliko večja. 

Kako poteka to delo, je 
pripoved ene od rejnic, ki je z 
veseljem laliko povedala, da je 
njen gluhonemi rejenček danes 

odUčnjak 8. razreda osnovne šole 
za slušno prizadete in ko je v 
svojem 5 letu starosti izrekel prvo 
besedo „mama" je bila prav tako 
vesela, kakor danes ob njegovem 
učnem uspehu. 

Vloga rejnice postaja danes vse 
večjega družben^a pomena. Ob 

določenih pogojih že pridobiva 
pravico iz rednega delovnega 
razmerja. 

Tajnica skupnosti socialnega 
skrbstva občine Ptuj Anka 
OSTERMAN pa je rejnice 
seznanila, da jim je v naslednjem 
randatu namenjeno delegatsko 
mesto v skupščini skupnosti 
socialnega skrbstva. V ta namen je 
predlagala iniciativni odbor za 
ustanovitev društva rejnic. 

Tov. Ostermanova je vsem 
prisotnim rejnicam, ki jih je bilo 
okrog 70 ob prazniku dnevu žensk 
čestitala v imenu skupnosti 

socialnega skrbstva in v svojem 
imenu, obenem pa zahvalila za to 
plemenito in humano delo z željo, 
da bi dobro sodelovale še naprej. 
Gstitkam se je pridružil še 
predsednik izvršnega odbora 
samoupravnega socialnega 
skrbstva prane Krajnc z željo, da 
se družno pomenijo o tistih 

problemih rejništva, ki so 
skupnega pomena. 

Dvorano Franca Krambergeija, 
kjer se je odvijala svečanost je ob 
koncu napolnil recital učencev 
osnovne šole, „Tone Žnidarič", ki 
je v besedi in pesmi, dal obeležje 
proslavi in tako prispeval k 
čestitki ženam rejnicam. 

Rejnice so ob koncu izmenjale 
izkušnje med seboj in s socialnimi 
delavci. Razgovori so vodih do 
zaključka, da bodo še v naprej 
skupaj delah, se sestajah in krepili 
to humano DEJAVNOST. 

M. Letonja 

Anka Ostermanova govori rgnicam ob prazniku 
Foto: S. Kosi 

Pomlad V j^eni 
žMjenja 

Praznik žensk so slovesno proslavili tudi na Destrniku. Posebne 
pozornosti so bile deležne nad 70 let stare sovaščanke, ki jih je na 
območju krajevne skupnosti kar blizu 140. Dobra polovica se jih je 
udeležila sprejema s pogostitvijo in obdaritvijo z ročnimi izdelki učencev 
osnovne šole Bratov Rešev. V krajevni dvorani je najstarejšim pa tudi 
vsem drugim ženam in dekletom čestital ob prazniku predsednik 

krajevne konference SZDL Borut Predan, učenci in mladinci so se 
predstavili s kulturnim sporedom, vsem pa so za veselo razpoloženje 
zaigrali okrogle viže člani ansambla Mavrica iz Ptuja. 

JOS 

Spominski posnetek s srečanja n^starejših občank z območja 
IS Destemik. (FOTO: JOS) 

Delovni kolektiv KK, TOZD ,,Haloški biser" se je že večkrat odločil 
za prostovoljno delo. Tako so se delavci odločili tudi prejšnji teden, ko so 
v petek in soboto kopali jarek za električno napeljavo od bivše kavarne 
EVROPA do transformatorske postaje na Vrazovem trgu. V petek, ko je 
nastal tale posnetek je krampe in lopate vihtelo okoli 40 gostinskih 
delavcev. E)elovni „horuk" je uspel, kajti delavci so na pobudo 

družbenopolitičnih organizacij v temeljni organizaciji združenega dela 
zelo zmanjšali stroške pri polaganju električnega voda v dolžini 150 
metrov. 

zk 

Takšna marljivost naj bo vzpodbuda še za druge delovne kolektive 
posnetek: zk 

Slovenska Bistrici 

Ob dnevu žensk 
KK SZDL Stoperce je organizi

rala v sodelovanju s šolo prireditev 
s kulturnim programom v počasti
tev dneva žensk. 

V skromni šolski dvorani so 
učenci sprejeli žene, jim podarili 

čestitke in šopke prvega pomla
danskega cvetja. Pozdrav in iskre
ne čestitke ob prazniku je zbranim 
izrekel sekretar osnovne orga
nizacije ZKS. Čeprav ima šola le 
nižje razrede so učenci pod 
vodstvom učiteljev pripravili pri
srčno proslavo. Zelo marljiv je bil 
dramski krožek. 

Po kulturnem programu so žene 
ostale na družabnem srečanju. To 
je bila redka priložnost, ko se zbe
rejo žene vse KS, saj se težko 
odtrgajo od trdega kmečkega dela. 

J. P. 

Stoperce 

ŽENAM VEČ KOT 
SAMO 8. MAREC 

Svečanosti in prireditve v okviru praznovanja 8. marca, se v občini 
Slovenski Bistrici niso začele dan pred praznikom, da bi se naslednji dan 
že zaključile, saj le te trajajo kar do 18. marca. 

V okviru sveta za dmžbenoekonomski in družbenopoUtični položaj 
žene pri OK SZDL Slovenska Bistrica je bil že mnogo pred praznikom, 
sprejet posebni akcijski program prireditev in svečanosti. Tako 
načrtujejo v prihodnjih dneh v vseh krajevnih skupnostih in TOZD 
bogate kulturne programe. Izvedh jih bodo člani osnovnih organizacij in 
aktivov ZSMS. V času od 8. do 18. marca bodo v vseh kinodvoranah na 
območju občine Slovenska Bistrica predvajah fihn o življenju in 
herojskem boju mlade revolucionarke iz časa NOB „Bila je stara komaj 
15 let". 

Matična knjižnica v Slovenski Bistrici se v ta praznovanja vključuje z 
organiziranjem razstave knjig, ki so jih napisale slovenske pisateljice in 
pesnice. Ob otvoritvi te razstave, ki bo danes 16, marca 78, bodo 
p-ipravili že tradicionalno srečanje bork, aktivistk NOB iz bistriške 
občine, ki bodo obujale spomine na težke dni osvobodilnega boja in 
povojne izgradnje samoupravne sociahstične družbe. 

V petek, 17. marca pa bo v Slovenski Bistrici posebna problemska 
konferenca pod naslovom „Žena samoupravljavka". Obravnavala bo 
probleme žene v TOZD, v KS in žene s področja kmetijske proizvodnje. 
Udeleženke te konference si bodo ogledale tudi delo predšolskih otrok v 
Vzgojno varstvenem zavodu Slovenaca Bistrica, za tem pa bodo obiskale 
že TOZD Iskra, TELA v Poljčanah, kjer je zaposleno veliko žensk. Z 
njimi se srečuje žena proizvajalka. 

Viktor Horvat 

Mladina KUD »Bazovica" i 
pobratena z 0 0 ZSMS Stoperce] 

18. februarja je bila v slovenskem kulturnem domu 
,,Bazovica" na Reki velika slovesnost ob 30. obletnici 
ustanovitve kulturno umetniškega društva. 

Lepo vzdrževani kulturni dom je bil ob tej prilož
nosti nabito poln. Majhna dvorana je že zdavnaj pre
tesna, da bi lahko sprejela okrog 5(X) članov, kolikor 
jih je vključenih v društvo. Poleg tega se je udeležilo 
prireditve mnogo predstavnikov organizacij in dru
štev, s katerimi Bazovičani redno sodelujejo. Bazovica 
je eno najbolj delavnih društev na Reki. Skoraj ni pri
reditve, na kateri društvo ne bi bilo zastopano. To jim 
omogoča predvsem njihova mnogostranska dejav
nost. Pevski zbor pod vodstvom profesorja Petra 
Skorjanca je doslej sodeloval na vseh prireditvah 
,,Radničkog kulturnog stvaralištva" Reke, na festiva
lih ,,Primorska poje" v Trstu, na ,,Taboru pevskih 
zborov Slovenije" v Šentvidu pri Stični ter drugih kul
turno in družbenopolitičnih manifestacijah. 

Folklorna skupina pod vodstvom koreografinje 
Sonje Koren — Svoboda goji slovenske narodne plese, 
vendar širi svoj program tudi z modernimi plesi Latin
ske Amerike ter južnoslovanskimi plesi. Zadnja leta je 
začela posebno aktivno delovati dramsko recitatorska 
skupina. Ob tridesetletnici društva se je skupina pred
stavila z odlomki iz Hlapca Jerneja. Nadarjeni igralci 
so z izredno prepričljivostjo prikazali bedo slovenske
ga kmečkega proletariata, njegovo vero v pravico ter 
obup ob spoznanju krute resnice. Vendar za letos pri
pravljajo še komedijo Vdova Rošlinka, s katero name
ravajo na revijo amaterskih odrov Jugoslavije. Dru
štvo pripravlja tudi razstavo knjig v raznih krajih 
Hrvatske. Letos jo nameravajo prirediti tudi v Mari
boru. Mladi so ustanovili zabavni ansambel ,,Eho", 

Juskcbiiarazvfidtilojdiklubskih večerih. 

Na slovesnosti ob 30. obletnici društva so pokazali 
le del svojega širokega programa. Nikoli jim ni prob
lem prirediti kulturnega večera, koncerta ali izbrati 
programa za nastop na katerikoli prireditvi na Reki in 
drugod. 

Vrhunec prireditve je bilo pobratenje mladih 
članov ,,Bazovice" in OO ZSMS Stoperce. Predstav
niki obojih so podpisali prvi del listine o pobratenju. 
Prijateljska vez, ki se je pletla že štiri leta med mladino 
obeh organizacij bo tako postala še globlja. Listina 
obvezuje člane obeh organizacij, da bodo z medseboj
nim sodelovanjem in srečanji gojili bratstvo in prija
teljstvo. 

Drugi del listine bo podpisan v Stopercah, pobra
tenje dveh tako oddaljenih organizacij ni velikega 
pomena le za našo OO ZSMS, temveč za celotno KS. 
Zavedamo pa se, da je organizacija prireditve pove
zana z izdatki, ki jih sami ne bomo zmogli. Zato upa
mo, da nam bo priskočila na pomoč katera od delov
nih organizacij v občini in OK ZSMS in prevzela 
pokroviteljstvo. 

Pobratenje je izraz obojestranske želje, da se sode
lovanje obeh organizacij še poglobi. Ideja je vzklila 
med člani organizacij, kar pomeni, da bo prijateljstvo 
zares živelo. Mladina iz Stoperc se veseli srečanj z 
rojaki iz Reke. Njihova gostovanja poživljajo kultur
no življenje kraja, saj je program vedno izredno 
pester. Srečanja, ki so bila doslej le enkrat v letu, bodo 
odslej gotovo pogostejša. Dramska skupina iz Stoperc 
ima v načrtu gostovanje na Reki s komedijo Večna 
lovišča. Bazoviška mladina pa pripravlja nastop pri 
nas, ko bo podpisan tudi drugi del listine o pobrate
nju. 

Marjetka Dolšak 

14500 nočitev v hotelu Ormož 
Ni težko trditi, da spada hotel 

ORMOŽ med bisere ormoškega 
gostinstva. Že zunanji videz priva
blja gosta, arhitektura hotela je 
skladna z okolico, njegova živahna 

okna dajejo pestro vsebino tudi 
notranjosti in les, ki krasi celotna 
zunanjost privablja radovedno oko 
tudi v notranjost, kjer je življenje 
hotela. 

Hotel ima 59 ležišč, lansko leto 
je posloval dobro in ni bilo izgub. 
Kljub temu, da hotel ni bil sto
odstotno zaseden, so v Ormožu 
zadovoljni z obiskom. V lanskem 

letu je v hotelu prenočilo 14.500 
gostov, od tega 70 odstotkov 
domačih in 30 odstotkov tujih go
stov. Upravnik hotela nam je kot 
zanimivost povedal, da se število 

domačih gostov iz leta v leto veča. 
Ormoškemu hotelu pa dajejo gost
je prednost zato, ker je v teh kra
jih doma pristna vinska kapljica, 
za lovce so tukaj dobra lovišča in 
tudi pokrajina je zanimiva. V 
letošnjem letu bodo ormoški hotel 
nekoliko povečali. K obstoječemu 
objektu bodo dogradili še prizidek 
s 60 do 70 ležišči, zgradili pa bodo 
tudi večjo dvorano za 200 ljudi. Z 
deli bodo začeli v jeseni. Se prej pa 
nameravajo adaptirati gostišče na 
Jeruzalemu, za kar imamo denar 
že pripravljen. 

Gostje so s hrano in postrežbo v 
hotelu zadovoljni. Cene niso 
pretirano visoke postrežejo pa lah
ko z domačimi specialitetami. S 
hotelom živi in dela 36 delavcev, ki 
so z delom zadovoljni. Prav goto
vo se tudi napake najdejo, vendar 
jih tokrat pustimo ob strani. 
Povprečen osebni dohodek 
hotelskega delavca je v lanskem le
tu znašal okoli 3.800 dinarjev. 
Upajmo, da bo v letošnjem letu 
osebni dohodek še večji. To pa 
seveda zavisi od gostov. Cim 
več jih bo, tem boljše bo. In ne na 
koncu še en pogoj: čim več za 
gosta, več gostov bo... 

zk 
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Razgovor z Antonom Ingoličem, letošnjim 
dobitnikom Prešernove nagrade 

Vzeti v roke dobro knjigo je za 
vsakega človeka posebno zadovolj
stvo. Se zanimivejša postane, če je 
dogajanje postavljeno v znano 
okolje in nam tako postane bližje. 
Na Ptujsko polje, v Haloze, na 
Dravsko polje in 5e kam tod okoli 
je postavljenih veliko junakov pisa
telja Antona Ingoliča. Njegov 
junak je viničar, splavar, lukar, te
sar, obrtnik, kmet, torej mali člo
vek. Prav za celo vrsto svojih juna
kov, ki jih je ustvaril v plodnih 
pisateljskih letih, je dobil letošnjo 
Prešernovo nagrado. V svoji 
delovni sobi v Ljubljani, kjer živi 
že dolgo vrsto let, mi je tako pripo
vedoval: • 

,,CloveSko življenje je pač tako, 
da je vsakdo najprej tesno navezan 
na domači kraj. Vse tisto, kar 
takrat doživi, se mu vtisne v srce; 
vse: značaji, govorica, pokrajina 
ostane v njem. Ko pa odraste, si 
želi v svet. Domači kraj mu je pre
ozek, zanimati ga začne vse drugo. 
Zakaj bi bilo z menoj kaj drugače? 
Po univerzi sem živel v Slovenskih 
goricah, Ptuju, spoznaval Halo
ze... Takrat mi ni bilo več hudo po 
moji Polskavi in pokrajini pod 
Pohorjem. Tudi pogosta potovanja 
po drugi vojni so prispevala k 
temu. 

V zadnji četrtini življenja pa sil
nice mladosti postajajo močnejše. 
Sedaj raje kot prej zahajam pod 
Pohorje in verjemite, da zato nisem 
nobena izjema. 

Ta del slovenske zemlje mi je to
rej najbolj znan in vsak opisuje 
najprej tisto, kar dobro pozna, 
posebno Se, če je realist kot jaz. To 
pa ne pomeni, da sem hotel, ali da 
sem ostal le v teh krajih. Kmalu 
sem začel odkrivati druge motive, 
predvsem izseljenske. Veste takrat 
sem moral seči daleč od Štajerske. 
Tako je precejšen del mojega lite
rarnega dela postavljen izven moje 
pokrajine." 

Za kratek hip zavlada v sobi 
tišina. Kakor da pisatelj ne bi maral 
molka, zopet začne nizati misli. 
Vso njegovo delo je zapis tega 
bogatega niza. Izpod kratkih sivih 
brčic teče ta veletok, ki izvira za 
visokim čelom in se izliva na tisoče 
listov papirja. 

„Zdaj se vračam. Zadnji dve deli 
(Pradedje in Gorele so grm.ade) se 
zopet dogajata okrog Polskave. 
Dasi smo ljudje enaki, pa je menta-
liteto človeka, ki ne idiaja iz tvoje
ga okolja, na primer Dolenjca, 
težko poznati, saj pisatelj mora 
spoznati vse odtenke te mentalitete, 
ki ga najbolj vznemirjajo. Trenut
no pišem spomine na deška leta in 
čas, ki sem ga prebil na realki. 

Premalo poznam družbeno-poli-

tično dogajanje na primer v tovar
nah, da bi o njem lahko verodo
stojno pisal. To kar vidim ob 
enkratnem obisku, ali kar prebe
rem ali slišim, je veliko premalo. 
Treba je biti v živem stiku z ljudmi. 
Za vso moje delo je bil potreben ta 
stik. Za roman Stavka, kije nastal 
1936, sem se na primer pogovarjal z 
večino tistih, ki so vodili to resnič
no stavko. Tovarno in tekstilce v 
Mariboru sem obiskoval ob vsakem 
času: ponoči, v večernem mraku, 
opoldne... Moral sem videti, kako 
gre tem ljudem; moral sem se z 
njimi pogovarjati. Zdaj bi torej 
moral živeti v nekem kolektivu, da 
bi o njem lahko pisal. Za to pa sem 
že prestar." 

Enainsedemdeseto leto je na nje
govih plečih. A leta se mu ne 
poznajo; čelo je skoraj nerazbraz-
dano za ta čas, misli so jasne in nič 
ne kaže, da bi ga bilo življenje kro-
tovičilo. Ko pa se spomnim njego
vih biografskih podatkov, ki jih 
sam le rahlo nakazuje, postaja 
moje mnenje drugačno. Življenje 
mu ni vedno cvetelo v obilju in 
miru. 

,,Preden sem prišel na ptujsko 
gimnazijo, sem leto in pol živel kot 
brezposelni diplomirani slavist na 
Polenšaku, kjer je bila žena 
učiteljica. Živeli smo v zapuščeni 
viničariji, ki smo jo sami popravili. 
Že kot študent nisem imel lahkega 
življenja, toda tisti čas na Polenša
ku je bil najtežji. Ravno takrat pa 
sem začel tudi pisati; 1932. leta je v 
Ljubljanskem zvonu izšla moja 
prva novela, ki je nastala prav na 
Polenšaku. Po prihodu v Ptuj sem 
se hitro seznanil s Franjom Žge-
čem, Francetom Oničem in drugimi 
naprednjaki in z leti sem se tudi 
dobro vživel v ptujsko okolje." 

Hočem si ga predstavljati kot 
profesorja na ptujski gimnaziji. Že 
pomislim, da ni mogel biti pre-

Anton Ingolič: ,.Pisati za mladino 
pomeni biti mlad. Kljub 71 letom je 
duša še mlada." 

Silnice mladosti postajajo močnejše 
strog, da pa je delal resno in da je 
med dijaki bil priljubljen. Takoj mi 
prekine misel in pove, kar sem ho
tel vprašati. 

,,V gimnaziji je bilo nekaj hitler-
jancev, na drugi strani pa nekaj di
jakov z revolucionarnimi idejami. 
To je dajalo življenju dmamikb. 
Skojevci so delovali v socialistič
nem delavskem gibanju in so se 
energično upirali kulturbundov-
cem. Zaradi trošenja letakov so bili 
tudi aretirani." 

,,Ptuj je tedaj resnično veliko 
pomenil. V resnici je prav iz Ptuja 
prihajal ton celotnega naprednega 
kulturno-političnega življenja. Po 
eni strani nas je bila tam cela vrsta 
literatov od Cajnkara, Sifrerja, 
mene do mladih Bratka, Potrča in 
Kvedra, ki so bili moji dijaki. 
Središče je bilo v gledališču, za 
katerega je režiser Žižek priskrbel 
najmodernejše predstave. Delo na 
gimnaziji pa je bilo ravno zaradi 
takšnega ozračja prijetno, po drugi 
strani pa tudi težko. V sosednji hiši 
je bila žandarmerija, ki je še poseb
no budno pazila na gimnazijo." 

Ste imeli kdaj opraviti z žandar-
merijo? 

,,Sem. Dijaki so mi prinašali 
marksistično literaturo, seveda ile
galno. Spomnim se, da mi je prvo 
tako prinesel oče pesnika Šalamu
na, ki je bil zelo napreden, čeprav 
ni bil skojevec. Ko se je Potrč vrnil 
iz zapora, smo priredili literarni 
večer, ki se je spremenil v demon
stracije. Poleg dijakov sva na tej 
prireditvi nastopila s pesnikom 
Oničem. Po preizkavah je bil Onič 
premeščen v Kočevje, meni pa so 
zagrozili, da če naredim še eno 
napako, grem iz službe ali pa v 
Črno goro. Obtožnica naju je dol-
žila nastopanja z dijakom, ki je bil 
komunist." 

Koliko pa je v vas ostalo vtisov iz 
Lukarije, kamor ste postavili 
dogajanje svojega prvega romana 
Lukarji, ali pa iz Haloz, kjer se 
odvijata Žeja in Trgatev in še pre
cej novel? 

,,Povedal vam bom., kako je bilo 
v Halozah, kamor sva s kolesi več
krat potovala s slikarjem Miheli-
čem. On je skiciral, jaz pa sem se 
pogovarjal z ljudmi. Vabili so naju 
na trgatve, a to je bilo še vedno pre
malo, da bi dodobra spoznal kraje 
in ljudi, ki sem jih nameraval 
opisati,. Potem sem se poslužil 
diplomatskih zvijač. Veste, pisate
ljevo raziskovanje ni takšno, da bi 
sedel v knjižnico, bral in delal 
zapiske. Treba je biti diplomat in se 
znati približati ljudem. Zanimalo 
me je na primer, kakšna je notra
njost haloških koč; tega viničarjev 
nisem mogel vprašati, ker bi ali pre
tiravali ali pa mi ne bi povedali. Ne
kako je bilo treba priti v kočo in si 
jo ogledati. Pa sem šel po Halozah 

in spraševal kakšno krušno peč 
imajo, zanimalo me je kdo jo je de
lal, ker bi tudi sam rad dobil kake
ga mojstra — tako sem govoril. Po
tem me je zanimalo, kako je nareje
na in spraševal sem, dokler mi niso 
rekli: pridite, pa si jo oglejte. 
Posedli smo okoli peči, ponudil 
sem pripravljene cigarete, okoli 
mene so se zbrali otroci in pogovor 
je bil pristen in zanimiv. Medtem 
sem si seveda dodobra vtisnil notra
njost koče v spomin. No, to je bil le 
en način." 

Ste imeli še druge? 
,,Drugi primer je bil takšen: z 

medicinsko sestro iz Ptuja, ki je 
obiskovala težke bolnike na domu 
v Halozah, sem hodil k najrevnej
šim hišam. Ko so me videli poleg 
sestre, so takoj mislili, da sem 
zdravnik. Začeli so me spraševati 
za nasvete, a svetovati jim nisem 
mogel ničesar, pa tudi izdati se 
nisem hotel, da nisem zdravnik. 

Spomnim se še, kako sem z 
župnikom iz Vidma pri Ptuju šel po 
fari, ko je blagoslavljal hiše, da bi 
sam bolje spoznal to življenje. Spo
znal pa sem, kako hlapčevski so bili 
ljudje proti cerkveni gospodi. Ker 
so mislili, da sem kaplan, so mi na 
vsak način hoteli poljubljati roko. 

tako da sem se moral braniti pred 
to fevdalno ponižnostjo." 

Pišete tudi za mladino. Pisati 
tako literaturo pomeni biti mlad. Je 
pri vas tudi tako? 

, ,V resnici je tako, kot ste mi 
povedali. Kdor ima otroke, je obe
nem vzgojitelj — mislim, da je 
profesorski poklic v resnici vzgoji
teljski — in kdor ima še ženo učite
ljico, ki je stalno v stiku z otroki, je 
popolnoma naravno, da piše tudi 
za otroke. Tudi v mojih delih za 
odrasle nastopajo otroci in mladi
na. Tako kot sem rad hodil v šolo, 
se pozneje rad družil z mladimi, 
sem zanje tudi rad pisal, čeprav to 
pisanje ni lažje od onega za odras
le. Le čustva je treba poudariti, 
sprostiti fantazijo in jezik mora biti 
jasen in preprost. Sicer pa moj 
jezik tudi drugače ni zapleten, saj 
pišem zato, da bi ljudem nekaj 
povedal. Prvo delo za mladino je 
bila povest Sirote, ki sva jo z Žiž
kom dramatizirala in postavila na 
oder ptujskega gledališča. Opisuje 
pa otroke, ki so služili pri bogatih 
kmetih." 

Še veliko več je povedal, a za vse 
ni prostora, čeprav bi bilo vredno 
zapisa. Pripovedovanje me je kar 
vabilo dalje in dalje in najbrž ne bi 

tako kmalu končala. Ko pa je ome
nil roman Pot po nasipu, za kate
rega je dobil priznanje pred tridese
timi leti, sem ga vpraSal še o letoš
nji Prešernovi nagradi. 

„Gotovo je to veliko priznanje. 
Pomembno je, ker mi ga je podelila 
komisija in upravni odbor s pred
stavniki celotne Slovenije. To se 
pravi, da je nagrada nacionalno 
priznanje, ki vsakemu dobitniku 
mnogo pomeni." 

Ob koncu mi je pokazal vrsto 
zajetnih knjig, ki so izšle izpod nje
govega peresa. Na knjižni polici so 
skrbno spravljeni tudi vsi prevodi 
od Gimnazijke v italijanščini do 
Žeje v češčini in slovaščini. Nepo
pisna količina idej, dogodkov, oseo 
in življenjskih resnic je skrita med 
temi platnicami. Prvič sem se z 
Ingoličem srečal, ko sem v solzah 
prebiral Dečka z dvema imenoma 
in potem Se nekaj njegovega opusa; 
to drugo srečanje, ki je bilo v res
nici prvo, pa je potrdilo moje pred
stave o dobrem in prijaznem člove
ku, ki celo med r>ogovorom ne 
izpusti peresa iz rok, ampak nepre
stano nudi papirju resnično življe
nje. 

Besedilo in slika: 
Franc MILOSiC 

Na osrednji prireditvi ob letošnjem kulturnem 
prazniku, slovesnost je bila v ptujskem gledališču 10. 
februarja, so podelili ptujskemu pihalnemu orkestru 
OLJENKO — delo akademskega kiparja Viktorja 
Gojkovica in listino za katero je pripravil osnutek sli
kar — samorastnik Julij Ošlovnik. To priznanje je do
bil ptujski pihalni orkester za 100-letnico godbe na pi
hala, ki jo praznuje v letošnjem letu, obenem pa tudi 
za dolgoletno požrtvovalno delo vseh tistih godbeni
kov, ki imajo največ zaslug, da lahko ta orkester da
nes štejemo med najboljše v Sloveniji. 

Marjan Vidovič — predsednik upravnega odbora 
ptujskega pihalnega orkestra nam je dejal, da so s pri
pravami na; praznovanje tega visokega jubileja pričeli 
že v lanskem letu skupaj z glasbeno šolo, ki ravno tako 
letos slavi 100 let organiziranega glasbenega delovanja 
v Ptuju. Osnovno nalogo vseh priprav in izvedbe osre
dnje jubilejne slovenosti pa je prevzel izvršni odbor. 
Proslava bo po vsej verjetnosti v mesecu septembru, 
za finančna sredstva pa so že zaprosili Zvezo kulturnih 
organizacij, ki ima za tovrstno dejavnost precejšnje 
razumevanje. ?o besedah tovariša Vidoviča bodo 
lahko ptujski godbeniki dostojno proslavili letošnjo 
obletnico, saj uspešno nadaljujejo poslanstvo, ki so ga 
pred 100 leti začeli v mestu ob Dravi takratni pobudni
ki glasbenega življenja. 

Ptujski pihalni orkester deluje od leta 1976 samo
stojno in si dokaj uspešno kroji svojo usodo. V tem 
času so imeli veliko dela pri pripravi vseh potrebnih 
dokumentov, da so se lahko registrirali, zagotovili so 
si stalni vir financiranja prek ZKO, močno pa so tudi 
pomladili svoje vrste in povečali število Članov na 38. 
Dirigent in umetniški vodja ansambla je profesor To
ne Horvat, ki mu fantje popohioma zaupajo in so mu_ 

lahko hvaležni za marsikateri uspeh, ki ga je ptujska 
godba dosegla v zadnjem obdobju. 

Težko si zamišljamo v Ptuju ali na območju občine 
večjo prireditev ali shod kjer ne bi sodelovala godba 
na pihala, marsikaterega občana je pospremila k nje
govemu poslednjemu počitku, redno pa sodeluje tudi 
v programu srečanj bratstva in prijateljstva ter se 
udeležuje tekmovanj na katerih skupaj z drugimi god
beniki primerjajo svoje znanje in se vesele slehernega 
priznanja za opravljeno težko in garaško delo. 

Njihova lanskoletna udeležba na tekmovanju v 
Slovenskih Konjicah je bila še posebno uspešna. Zdru
ženje pihalnih godKSlovenije prireja v krajšili presled
kih dveh ali treh leftekmovanja, ki so razdeljena na 
več kategorij: umetniški del ter pivo, drugo in tretjo 
skupino. Seveda so se tudi člani ptujskega pihalnega 
orkestra vabilu radi odzvali in se opredelili za drugo 
skupino ter po napornih vajah zasedli zasluženo prvo 
mesto v drugi težavnostni skupini. To je bilo zanje še 
dodatna vzpodbuda za naprej in že razmišljajo, da se 
bodo v naslednjem razpisu prijavili v prvo 
težavnostno skupino. 

Tovariš Vidovič je med drugim Se dejal, da bo v tem 
letu tudi v Ptuju večje srečanje pihalnih orkestrov iz 
vseh pobratenih občin Hrvatske in Slovenije ter neka
ko nadaljevanje lanskoletnega prvega takega shoda v 
Koprivnici. Del organizacijskih priprav bodo rade vo
lje prevzeli in v svoje jubilejne prireditve vključili še 
eno pomembno manifestacijo, ki bo združila več sto 
godbenikov iz obeh republik ter na svojevrsten in 
mogočen način v ritmu priljubljene koračnice ponov
no dokazala, daje letošnje priznanje kulturne skupno
sti Ptuj v pravih rokah. 

mš 

SLOVENSKE GORICE 
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Ž A R I Š Č E U P O R A V V I D M U O B Š C A V N I C I 

Ustanovni sestanek OF na videmskem območju je bil pri Francu 
Knezu v Renkovcih. Vodil ga je aktivist OF Blaž Roeck, študent medicine 

iz Šoštanja, ki je tedaj živel v Mariboru. Sestanka so se udeležili: Franc 
Knez iz Renkovec, Franjo Sonaja in Franjo Kožar iz Veržeja, Ciril 
Spindler iz Moravec in Ciril Miki ter Miloš Vuk iz Terbegovec. 

Drugi večji sestanek OF na videmskem območju je bil v začetku 
oktobra v kupljenovem mlinu v Žihlavi. Vodil ga je inž. Rado Iršič-Gregl, 
tedanji sekretar PK KPS za severno Slovenijo. Na sestanek so prišli: Jože 
Kerenčič, Štefan Kuhar, Miloš Vuk, Ciril Špindler, Franc Knez, Kupljen, 
Senčar in Jelen. Kakor povsod, kjer so snovali Osvobodilno fronto, so 
tudi tod prvi uporniki pridobivali za upor svoje znance, zbirali prispevke 

za OF ter propagirali, naj gredo mladi fantje v partizane. Občasno so 
širili tudi osvobodilni tisk, ki so ga dobivali iz Maribora. 

POMEMBNI SESTANKI O F NA RADGONSKEM OBMOČJU 
Tonček Strajnšek je v kapelsko uporniško skupino kmalu povezal 

Rudija Seršena iz Veržeja, ki je bil zaposlen na Kapeli ter Alojza 
Zadravca z Rožnega vrha. Že 29. junija so se sestali na Kapeli v gostilni 
Cite Talany, Tonček Strajnšek, Alojz Zadravec, Maks Korošec ter Vlado 
Kreft. Iz ptujskega okrožja se je sestanka udeležil Franc Toplak iz 
Mostja. 

1. oktobra je prišel v Gornjo Radgono sekretar PK KP za severno 
Slovenijo Rado Iršič-Gregl in vodil ustanovni sestanek odbora OF za 
radgonsko območje. Bil je v prostorih podjetja za regulacijo Mure. 
Sestanka so se udeležili Jože Holc, Oto Jemc in Franc Kurbus. Istega dne 
zvečer so imeli v župnišču na Kapeli širši sestanek OF, ki se ga je udeležilo 
trinajst članov OF: Iršič, Kerenčič, Strajnšek, Steinbauer, Jemc, Talany, 
Jože Holc, Maks Korošec, Ciril Grosičar, Janko Jurkovič, Franc Kurbus, 
Jože Dibelčar in Ferdo Magdič. V istem času je vodil Kuhar sestanek na 
gradu v Gornji Radgoni s skojevci: Ivanom Hojsem, Zoro Kovačec in 
Zoro CremoSnik. 

PRVI PARTIZANI IZ RADGONSKEGA OBMOČJA 
4 V partizane na Pohorje so odšli iz Priekije leta 1941: Franc Pintarič-
Svaba iz Sp. Sčavnice, Jakob Vreča-Tomiks iz Crešnjevca in še eden z 
ilegalnim imenom SOS. To skupino je pripeljal v Ptuj 18. oktobra 
Štefan Kuhar-Bojan, da so tu prenočili in drugi dan odrinili dalje. Pot jih 
je vodila v gornjo Savinjsko dolino v Prvi štajerski bataljon, ki se je tedaj 
pripravljal na znani brežiški pohod. Jakoba Vrečo-Tomiksa so Nemci po 
pohodu ujeli in ga 15. novembra 1941 v Mariboru ustrelili. Pintariča so 
Nemci ujeli avgusta 1942, kar je tudi pomenilo bližnjo smrt. 

PRVI LJUTOMERSKI UPORNIKI 
Začetki upora proti okupatorju na območju Ljutomera in tedanjih 

sosednjih občin sežejo že v prve tedne okupacije. Tedaj je Jakob Babic s 
Cvena, uslužbenec cestnega odbora v Ljutomeru, pridobil za upor Janeza 
Nemca, Janeza Varoga in Ferdinanda Kikca. Kikec je bil bivši mornariški 
podoficir iz Podgradja pri Ljutomeru, Janez Nemec pa kmečki sin in v 

nemški orožniški službi. Nemec je skupino obveščal o nemških namerah s 
Slovenci. Žal pa je bilo njegovo sodelovanje v osvobodilnem gibanju 
hitro odkrito in okupator ga je ustrelil aprila 1942 med talci v Mariboru. 

Na cestni upravi v Ljutomeru je bil zaposlen tudi inž. Jože Hedžet iz 
Razkriške grabe, ki se je vrnil aprila iz razsule jugoslovanske vojske in 
povezoval zanesljive znance v upor proti Nemcem. Že maja je Hedžeta 
obiskal Štefan Kovač iz Murske Sobote. Od tedaj je bil Hedžetov dom v 
Razkriški grabi javka za aktiviste OF. Pridno je v uporu sodelovala tudi 
njegova sestra. Sem so prihajali tudi aktivisti iz Medimurja. Kovač in 
Hedžet sta se večkrat sestala v viničariji lekarnarja Tomislava Kovača iz 
Štrigove. V Kovačevi gorici v kraju Banfi blizu štirgove sta Vinko Megla 
in sin lekarnarja Tomislava Kovača — Ivan Kovač natisnila prve letake 
Osvobodilne fronte, namenjene za Slovenske gorice, Prekmurje ter 
Medimurje. 

Ivan Kovač, sin lekarnarja, ki je tudi že končal študij farmacije in 
delal v očetovi lekarni v Strigovi, je skupaj z ženo Katarino povezoval 

upor v Medžimurju z uporom v sosednjem ljutomerskem območju in v 
Prekmurju, saj sta oba omogočala v svoji gorici sestanke Štefana Kovača 
iz Prekmurja, Jožeta Hedžata in Ivana Megla iz Slovenskih goric. Megla 
pa je bil član komiteja KP medžimursko-prekmurskega okrožja. 

Hedžet je bil levičar, Babic pa je bil iz katoliških vrst, oba pa lahko 
štejemo za najpomembnejša organizatorja upora v prvih mesecih 
okupacije v ljutomerskem območju. 

Jakob Babic je pridobil za upor še Rudija Stegmilerja s Kamenščaka 
ter Janka Slavinca mlajšega in Alojza Donaja iz Cezanjevec. Med 
uporniki so delovali še: Slavko Ceh, Vekoslav šturm, uradnik v 
ljutomeru, dentist Reich, slikarski vajenec Stane Cernivec ter Marrin 
Vaupotič. Šturm je pritegnil v gibanje tri fante, ki so odšli med pohorske 
partizane. To so bili: Andrej Novak iz Radomerja, Alojz Korošec iz 
Gre.-ovščaka in Slavka Ivanjšiča iz Radomerja. Prva dva sta padla 8. 
januarja 1943 v zadnjem boju Pohorskega bataljona na Osankarici. 

Janez Varoga je povezal v gibanje železničarje: Franca Sonajo iz 
Veržeja, Mirka Ravnica, kretničarja na postaji v Ljutomeru in uradnika 
Ivana Kupljena. 

Nadaljevanje prihodnjič 

Vladimir Satler, davčni urad
nik v Ptuju je bil povezan z 
zbiralci orožja. Nemci so ^ 
Ustrelili 

Karel Hrenič, delavec iz Ptuja, 
je netil upor v Ptuju in 
Hajdini med mladimi Nemci 
so ga ustrelili 30. dctobra 
1941 v Mariboru. 

Narodni heroj Štefan Kovač-
Maiko, dipL pravnik, sekretar 
okrožnega komiteja KP za 
Prdî murje je prispeval k 
razvoju O F tudi v Ijutomer-
dko-radgon^em okrožju. 
CMcupator ga je ustrelil 18, 
okrobra 1941. 

Narodni heroj Vinko Megla, 

So poklicu kroj. pomočnik, 
oma od Tomaža pri Ormožu 

je organltiral vstajo na 
domačem območju, v Prek-
miuju in Medžimurju. Oku
pator ga je ustrelil 27. 
januarja 1942 v Mali vasi pri 
Tomažu. 
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Osmi marec v domu upol(ojencev 
Osmi marec, mednarodni praz

nik žensk je za nami. Ker je pač to 
praznik naših mater in žensk se ga 
ves kulturni svet spominja. Besedo 
mati, mamica ali babica, naj bi 
vsak človek izražal z največjim 
spoštovanjem, brez gledanja na to, 
kaj mu je vsega dobrega storila, 
koliko zanj pretrpela, koliko 
žrtvovala. Torej našim materam 
smo dolžni vso pozornost in 
hvaležnost. Obdarujemo jih z 
raznimi darili in cvetjem ter z 
iskrenimi čestitkami in dobrimi 
ženami. 

V našem zavodu prevladuje 
nežni spol s približno 3:1, zato je 
lepo in primerno, da so naši veliki 
večini prišh čestitat: 7. marca so 
se prvi predstavili pionirji osnovne 

šole Cirkovce v dvorani doma 
upokojencev. Nastopih so s prav 
čustvenim programom za naše 
mamice in babice, tako da se je 
orosilo marsikatero oko. Vsi 
nastopajoči so svoje vloge izvrstno 
opravili, vendar pa je izvajalka 
„Rdeče kapice" nadkriljevala vse. 
Potem je prišel na vrsto šaljivi 
spored, pri katerem se je lahko 
vsak do dobra nasmejal in 
razvedril. Za lastnoročno izdelano 
spominsko sliko: ,,NajlepšA hva
la". 

Isti dan zvečer je prišel 
razsveseljevati naše ženske še 
pevski zbor društva upokojencev, 
8. marca so prišli čestitat našim 
materam k njihovemu prazniku 

ptujski mladinci iz adnunistrativne 
šole, 9. marca se je z obiskom 
raših najmlajših in vzgojnovar-
stvenega zavoda (otroški vrtec) v 
Ptuju končala vrsta toplih, 
prisrčnih voščil našim že osivelim 
materam in babicam. Ti malčki, ki 
so tako srčkano in čustveno 
izražali vrline svojih mamic, so 
zaželeU veselo praznovanje in se 
zahvalili za pozornost in posluša
nje, naše ženice pa se njim iskreno 
zahvaljujejo za prav lepa izvajanja. 

Tudi v Domu upokojencev v 
Mretincih so bili oskrbovanci 
deležni spomina mlajših na nje. 
Njim so prišh čestitat za praznik 
žena pionirji osnovne šole 
FRANCA BELŠAKA iz Gorišnice 
ter z enournim pestrim sporedom 

razveseljevaU oskrbovance in jim 
vzbujah spomine na mladostne 
dni 

Še lutkovno gledaUšče iz 
^ubljane je že v prejšnjem mesecu 
prišlo kratkočasit in razvedrit 
cskrbovance domov upokojencev. 

Zopet smo nekoliko očrtali 
lako živimo ostareli in da nas 
prisrčno veseli, da se nas 
spominjajo mlajši , mladinci in 
otroci, ki se jim iskreno 
zahvaljujemo za izvrstno izvajanje 
svojih programov; enako tudi 
njihovim mentorjem in se za take 
obiske še v naprej vljudno 
priporočamo. Najlepša hvala! 
Oskrbovanci Doma upokojencev 
Ruj - Muretinci. 

JM 

M O J A M A M A 
Moja mama mi pomeni vse, 
vse na svetu, 
gara od jutra do večera, 
je delovna in skrbna iena, 
polna ljubezni in topline, 
zato mi pomeni na vsem svetu vse, 
prav vse. 

DOMOVINA 

V naši domovini 
so lepa mesta, 
vasi in polja, 
gozdovi, trate. 
To je bogastvo naše. 
Za nas, za svobodo našo 
trpela si ti domovina, 
ki meni si mati, 
nam vsem svoboda, 
hvaležni smo ti za tvojo preteklost, 
saj tako lepa je naša sedanjost. 

Jelka Zupanič, Hajdoše 

MOJA MATI 
Kakor večina otrok na svetu 

imam tudi jaz zlato mamo. Ni več 
mlada, pa tudi stara ne. 

Ker je morala že v rani mladosti 
trdo in težko delati, se je kmalu 
postarala. Pa tudi bolezen ji ne pri
zanaša. 

Kadar je bolana, ji morava mid
va z bratom Davorinom večkrat 
priskočiti na pomoč. 

Ker ima zlato srce in nas ima vse 
zelo rada, ji mi vsi vračamo ljube
zen. 

Ker mora mnogo in težko delati, 
so njene roke žuljave in trde od 
dela. A kljub temu, da ima roke 
zdelane in trde, so mehke ko nas 
otroke poboža. 

Njene roke vedno skrbijo, da 
smo vsi Čisti, siti in srečni. 

Ker je v življenju mnogo presta
la, je tudi njen obraz naguban. A iz 
tega obraza gledajo nežne in mile 
oči, tako ljubeče na nas vse. 

Zato ji vsi želimo, da bi še dolgo 
živela in bi bili mi vsi ob njej srečni. 
Želim pa tudi vsem otrokom sveta, 
da bi imeli zlate mame. 

Lidija Kostanjevec, 
5. r., 0 § Podgorci 

IZGUBIL SEM MAMO 
Tudi jaz sem imel mamo. Ko sem 

bil star šele šest let, sem jo izgubil. 
Umrla je v prometni nesreči. Spo
minjam se je še malo. 

Moja mama je bila dobra. Ce bi 
še živela, bi ji tudi jaz podaril 
spomladanski šopek, ji stisnil roko 
in ji voščil za osmi marec. Šopek 
bom ponesel na njen grob. Stara 
mama mi je pripovedovala, da je 
bila po poklicu trgovka. Mene in 
sestro je imela rada, lepo naju je 
učila. Bila je skrbna, hodila je v 
službo in po službi je delala doma. 
Bil pa je tisti nesrečni dan, ko se ni 
več vrnila domov. Usoda je hotela, 
vzela mi je oba, očeta in mamo. S 
sestro sva ostala siroti. Za naju 
skrbi stara mama. Hvaležna sva ji. 

Mnogi otroci svojih staršev ne 
znajo ceniti. Jaz bi njiju spoštoval, 
če bi ju imel. 

Andrej Zunec, 5. r., 
OŠ Podgorci 

NAJTEŽJI UDAREC V MOJIH 
MLADIH DNEH 

Bila je sobota. Ob pol petih 
zjutraj me je zbudil oče, ki je 
odhajal na delo. Ker so še vsi drugi 
spali, sem vstala, da bi za njim 
zaklenila vrata. Pokukala sem 
skozi okno in očetu pomahala v 
pozdrav. Nobeden od naju ni slu
til, da so se zadnjič srečale najine 
oči. Hitro sem zaprla vrata in spet 
legla v posteljo. 

,,Branka, vstani! Prazniki so 
pred durmi. Veliko dela naju ča
ka," me je budila mama. Ubogala 

. sem in kmalu sva se lotili dela. 
Vedno znova mi je mama nalagala 
opravila in vsa sem z veseljem 
postorila. ,,Končali sva," je dejala 
mama. Bila sem vesela. ,,Joj, sko
raj bi pozabila. V Moškanjce mo
raš," je iz kuhinje zaklicala mama. 
Vzela sem kolo in že zapeljala po 
klancu. 

Na križišču, odkoder vodi pot v 
Moškanjce, sem zagledala lep, 

zelen avtomobil. ,,Kako je lep! Pa 
še v Tibolce pelje. Mora biti nekaj 
zelo nujnega, da se je tako lepi 
avtomobil namenil na našo zapra
šeno cesto," sem premišljevala. Ko 
sem se po opravku vračala do
mov, sem spet srečala zeleni avto
mobil. ,,Zopet ta avtomobil. Tale 
mož pa je hitro opravil," sem 
razmišljala. 

Pripeljala sem se na domače 
dvorišče. Ko sem stopila s kolesa, 
sem zaslišala stokanje: ,,Ni ga več 
in nikdar več ga ne bo. Le zakaj je 
moral prav danes v službo? Ojoj! 
Ojoj! Kaj bom sama z vami, otro
ci?" Prav nič nisem razumela teh 
besed, zato sem hitro stekla v hišo. 
V njej sem našla vso zbegano ma
mo, ki je zajokala: ,,Tvoj, naš 
dragi oče se je smrtno ponesrečil." 
,,Ne! Ne! to ne sme biti res!" sem 
zavpila. ,,Tovariš s tako lepim 
zelenim avtomobilom se je pripel
jal in povedal," je tarnala mama. 

Zbežala sem iz sobe. Sedla sem 
kraj ceste in čakala, kdaj se bo po 
njej vračal moj in naš oče. Ni ga 
bilo. Nikdar več ni prišel po cesti, 
ki vodi k našemu domu. Nikdar 
več nam ni pomahal, nikdar več 
nas ni pobožal. Za njim je ostala 
velika praznina. Ostali smo sami z 
materjo kakor čredica brez dobre
ga pastirja. In v prazničnih dneh, 
ko bi morali biti veseli, srečni in 
nasmejani, se je otroški smeh 
spremenil v glasen jok. 

In ko danes obujam spomine na 
očeta, mi po licih polzijo solze 
mlade bolesti. Bil je dober oče, ki 
se je vse življenje trudil, da bi bili 
vsi srečni. 

Branka Jozič, 8. b 

POGOVOR Z NAŠO 
NEKDANJO TOVARIŠICO 

Učenke OŠ Cirkovce smo 
pripravile kratek intervju z nekda
njo tovarišico naše šole Julko 
Jevševar. Poprašale smo jo nekaj 
o njeni življenjski poti. Pogovor je 
potekal takole. 

,,Tovarišica Julka, bi nam pove
dali nekaj o vaši življenjski poti?" 

Toliko je tega, da ne bi mogla 
povedati vsega. Življenjska pot je ' 
bila dokaj težka. V stari Jugoslavi- \ 
ji smo se vsi podeželjski otroci ^ 
borili z veliko revščino. In v tej 
revščini smo hodili v šolo. Vozili 
smo se v šolo v Mariboru bili ves 
dan lačni, se vračali pozno domov, 
se hranili s krompirjem, kruhom in 
močnikom. Vsako jutro smo zgo
daj vstajali. Študij je trajal 9 let. 
Zaposlitev smo čakali od 3 do 4 le
ta, ko smo jo dobili, se je začela 
druga svetovna vojna in smo bili 
zopet na cesti. Med vojno smo si 
iskali službe po raznih pisarnah, 
kakor je kdo vedel in znal. Po 
vojni sem se zaposlila kot pred
metna učiteljica v Majšperku. Leta 
1947 pa sem prišla v Cirkovce, kjer 
sem ostala do leta 1973, ko sem se 
upokojila." 

Vsi vemo, ko se odločamo za 
poklic, imamo nekaj težav. Ali ste 
jih imeli tudi vi?" 

,,Zelo veliko! Takrat seje malo
kdo odločil za ta poklic. Večinoma 
so bili otroci brez poklica, ostajali 
so na kmetijah, doma in hodili na 
dnino, da so si s tem služili vsak
danji kruh." 

V kakšnem spominu vam "je 
ostal prvi dan, ko ste učili na naši 
šoli? 

,,Ja, bil je zelo lep. Ker sem 
mislila, da otroci sprejmejo 
domačega učitelja drugače kot 
tujega. Ampak videla sem, da ni 
nobene razlike. S temi otroci nisem 
živela in me niso poznali." 

Ali vam je še ostal kakšen dan 
posebno v spominu?" 

,,Spominov je mnogo. Toliko 
jih je, da ne bi mogla reči, kateri 
mi je ostal najbolj v spominu ali 
najbolj zaznamovan. Kadar so se 
otroci izkazali s posebno dobrim 
znanjem ali pa kadar so šli na 
tekmovanje in so tam dosegli veU-
ke uspehe pri matematiki in 
nemščini. To so lepi spomini." 

Ali se boste tudi vi udeležili 
praznovanja dneva žena? 

, ,Praznovanja se ne bom 
udeležila?" 

Iskreno se vam zahvaljujemo za 
ta pogovor in vam čestitamo ob 
prazniku vseh žena. 

Nevenka Brumec, 
Bernarda Kušar in 
Milena Pleteršek, 

OŠ Cirkovce 

NESREČA NA IZLETU 
v prvih letih svojega življenja 

sem se večkrat družila s Požekovo 
Vesno. 

Nekoč sva se sprehajali po cesti. 
Proti nama je z veliko hitrostjo pri
peljal njen oče. Ponudil se nama je: 
,,No, deklici, bi se peljali z mano v 
Cakovec?" Obe sva se za povabilo 
seveda zelo navdušili. Toda najprej 
sva morali vprašati mami, ki za ta
ke izlete nista bili navdušeni. 

Tekla sem domov in vprašala: 
,,Mami, ali se lahko peljem s stri
cem.- Tudi Vesna bo šla z nama." 
Proseče sem jo pogledala in ji ob
ljubila, da bom pridna. Kmalu je 
privolila. Mama nama je pripravila 
sladko popotnico. Tudi Vesnina 
mama je dovolila in že smo sedli v 
avto in se odpeljali. Na poti sem 
gledala skozi šipo in nenehno vpra
ševala, kdaj bomo prispeli v Cako
vec. Pot se je vlekla, avto se je ena
komerno zibal, jaz pa sem na sede
žu zaspala. 

Prebudilo me je cviljenje zavor. 
Pomencala sem si oči in prestraše
no pogledala, kaj se je zgodilo. Sre
ča nam ni bila naklonjena. Stric je 
stopil pogledat in ugotovil, da je z 
gumami nekaj narobe. Počile so. 
Ker je za menjavo koles potreboval 
orodje, ki gaje pozabil doma, je šel 
k bližnji hiši po pomoč. Dolgo ga ni 
bilo nazaj. Obe sva postali lačni, 
jaz pa sem se še zraven drla. Med
tem se je vrnil stric z močnim fan
tom, ki mu je pomagal pri delu. Z 
Vesno sva stopili iz avtomobila, od
hiteli v trgovino in si kupili malico. 
Ko sva se najedli, je bila škoda po
pravljena. 

Odpravili smo se proti Cakovcu. 
Tam smo hitro opravili in se vračali 
domov. Na poti nas je zajela tema, 
ki je prinesla spanec in zaspala sem 
v Vesninem naročju. 

Mamica in teta Požekova sta nas 
zaskrbljeni pričakali. Čeprav smo 
jima povedali, da so nam nagajale 
gume, sta bili še vedno hudi. Uboga 
Vesna je bila tepena, jaz pa sem na 
vso moč vpila, da je teta ne sme bi
ti. 

Drugi dan pa sem bila jaz kazno
vana: dobila sem visoko vročino. 
Tako klavrno se je končal naš izlet. 

Mateja Fric, 7. a 

PRI STARI M A M I 
Ob prostih dneh in sobotah se 

včasih peljem z avtobusom k stari 
mami. Moja stara mama je doma 
na Polenšaku. To je vas na hribu. 
Tam je še dedek, stric Branko in te
ta Stanka, dva bratranca Mitja in 
Borut. Mitja, hodi že v prvi razred, 
Borut pa še v vrtec. Tam stanuje tu
di prababica, ki je stara že šestinde-
vetdeset let. Doma je iz Češke. 

Z Mitjem in Borutom se igramo. 
Borut je zelo nagajiv. Stari mami 
pomagam krmiti zajce, nositi travo 
in icuriti. ' Jeseni najrajši hodim 
p a gobe. Na Polenšaku so gozdovi 
lep abiram jurčke, dede-

ke, lisičke, dežnike, svike in topol-
ke. Najbolj se razveselim, ko naj
dem velikega, lepega jurčka. Imajo 
psa Reksija. Je svetlorjave barve na 
hrbtu ima temno liso. Je ubogljiv 
pes. Včasih gre zraven mene v 
gozd. Stara mama dela na polju, v 
vinogradu in na travniku. Imajo 
dve kravi, kokoši in prašiče. 

K stari mami grem zelo rada. 
Tatjana Korošec,'4/b, 
OS Toneta žnidariča, 

Ptuj 

SKRBIMO ZA PTICE 
Po drevju in grmovju okrog šole 

imamo nastavljene ptičje krmilni-
ce. Prvi d razred ima nalogo da 
vsaki drugi dan napolni krmilnice. 
Ptički se v velikem številu zbirajo. 
Priletavajo siničke, brglezi, taščice, 
liščki, vrabčki in drugi. V začetku 
so bili ptički plašni in so se ob naj
manjšem hrupu razbežali. Zdaj so 
se otroškega vrišča že navadili in jih 
lahko opazujemo, medtem ko zo-
bljejo. 

Kmalu bo prišla pomlad. Za pti
ce bo spet dovolj hrane v nartavi. 
Ptičje krmilnice bodo osamljene. 
Grmovje in drevje pa bo polno pti
čjega petja. 

Danica Živič, 
OŠ Toneta žnidariča, 

Ptuj 

ROJSTNI DAN 
Imam sošolko Nado. V petek je 

imela rojstni dan. Bila je stara de
set let. Povabila me je na njen 
rojstni dan. Z majhnim darilom 
sem se odpravila k njej. Pri njej 
sta bili še dve sošolki in sosedov 
deček. Zaželela sem ji srečo. Po
tem smo jedli in se pogovarjali, 
igrali in tudi zaplesali. Proti večeru 
smo se gostje odpravili domov. 
Hitro sem šla spat, vendar nisem 
mogla takoj zaspati. Še dolgo sem 
razmišljala o doživetjih na 
rojstnem dnevu. 

Irena Kosec, 3/d, 
OŠ Tone Znidarič, Ptuj 

MIHA JE UKANIL MUCA 
Bila je huda zima .Mihcu so se 

zasmilili drobni ptički, pa jim je 
naredil krmilnico. Vanjo je natre
sel zrnja. Ptičke so priletele in 
veselo zobale. Miha jih je opazoval 
skozi okno in bil vesel. 

Nekega dne se je pritihotapil po
žrešni muc. Planil je nad ptice, te 
pa so se prestrašile in odletele. 
Postale so nezaupljive. Miha, ki je 
vse to videl, je bil žalosten. 

Sklenil je, da bo naredil sneženo 
strašilo. Zgnetel je večje in manjše 
kepe. Sestavil ga je v sneženega 
kužka. Na glavi mu je naredil oči 
in zobe iz premoga. Postavil ga je 
pred ptičjo krmilnico. 

Ko je spet prišel požrešni muc, 
se je silno prestrašil, ko je zagledal 
psička. Naslednji dan je prišel zo
pet. Toda pred krmilnico je še 
vedno stal ,,stražar". Od takrat se 
ni več vračal. Ptički pa so lahko 
varno hodili v krmilnico. Miha je 
bil zelo vesel, ker je z zvijačo pre
gnal požrešnega muca. 

Evica Jurkovič, 3/b, 
OŠ T. Žnidariča, Ptuj 

Osnovnošolsko košarkarsko tekmovanje 

Drugo kolo tekmovanja 
V 11 ekipah, udeleženkah osnov

nošolskega pionirskega košarkar
skega tekmovanja, sodeluje 180 
pionirjev in pionirk. Ze tekme 
prvega kola so pokazale na izenače
nost ekip. Sicer pa je splošna ocena 
ob začetku tekmovanja več kot 
zadovoljiva. Tekmovanje je 
obenem tudi začetek velike akcije 
za dosego množičnosti na področju 
košarke. V jesenskem obdobju pa 
bi naj pričele z delom druge 
skupine krožkov, v katero bodo 
zajeti učenci višjih razredov osnov
ne šole, sedaj se tekmovanja udele
žujejo pionirji in pionirke 5. in 6. 
razredov osnovne šole. 

Rezultati srečanj prvega kola so 
naslednji: Podlehnik: T. Znidarič 
32:36 (pionirji), v srečanju med 

pionirkami obeh šol so bile uspeš
nejše pionirke iz osnovne šole Tone 
Znidarič; zmagale so z rezultatom 
34 proti 17. Tekma med pionirji iz 
Majšperka in Dornave se je 
končala z zmago Majšperka; rezul
tat 42 proti 35. Pionirke iz Dornave 
pa so premagale svoje vrstnice iz 
Majšperka z rezultatom 29 proti 
14. Srečanje ekip osnovne šole 
Kidričevo in Franc Osojnik se je 
končalo z visoko zmago pionirjev 
Kidričevega 69 proti 19. 

Pari drugega kola: Znidarič: 
Majšperk, Osojnik:Podlehnik in 
Dornava:Kidričevo. Nastopata obe 
ekipi vseh Sol, razen Dornave — 
pionirke, ki so v tem kolu proste. 
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IZ ŽIVLJENJA ŠŠD 
Kljub temu, da na naši šoli ni pogojev za uspešno vadbo v zimskem 

ča.su, smo se udeležih zimskega občinskega prvenstva v atletiki in 
rokometu. V atletiki so naši tekmovalci in tekmovalke dosegh nekaj 
vidnih uvrstitev. Tako je Dragica Holc pri mlajših pionirkah zm^ala v 
skoku v daljino z rezultatom 423 cm, prav tako Jasna Pavlin med 
starejšimi pionirkami z rezultatom 434 cm in Stanko Križan v skoku v 
višino z rezultatom 155 cm. 

Izkazali sta se tudi metalki težke žoge Zdenka Cuš in Nanica Mikša, 
ki sta osvojili drugi mesti. Ekipno so mlajše in starejše pionirke osvojile 
tretje mesto, mlajši pionirji so bili peti, starejši pionirji pa četrti. V 
februarju je bilo dvoransko občinsko prvenstvo v rokometu. Dečki so 
bili deseti, dekleta pa drug^. Premagale so jih le učenke OŠ „Franc 
Osojnik" iz Ptuja. 

Naše pionirke so se udeležile tudi republiškega dvoranskega 
prvenstva v Novem mestu. Skupaj z igralkami OŠ „Franc Osojnik" in OŠ 
„Tone Znidarič" iz Ptuja, so na tem tekmovanju zastopale Podravsko 
selekcijo. Osvojile so drugo mesto. 

V šahu je prva jakostna skupina končala četrt finalne dvoboje. V 
polfinale so se uvrstili Jože Mesaric, Darinka Ceh, Jasna PavUn in Lidija 
Horvat, ki so s težavo premagah svoje nasprotnike. 

V problemskem šahu je prevzel vodstvo Samo Bezjak pred Brankom 
Matjašičem. 

Naši šahisti so se tudi udeležili tekmovanja med KS občine Ptuj, ki 
ga je organiziral ŠK „Izbira" in pripravili presenečenje z osvojitvijo 
drugega mesta, kajti v naši ekipi so razen mentorja igrali učenci naše šole. 
Šahisti se udeležujejo tudi rednih mesečnih brzoturnirjev pri ŠK 
„Izbira". Po treh turnirjih vodi Dušan Majcenovič iz Kidričevega pred 
Jasno Pavlin iz Juršinc. 

Slovenska Bistrica! 

Razstava likovnih del 
žena in otrok 

v organizacni sveta za družbenoekonomski in politični položaj 
žensk pri OK SZDL Slovenska Bistrica, je te dni v razstavnem satonu 
bistriškega gradu odprta zanimiva razstava likovnih del in ročnih 
spretnosti žena z območja občine Slovenska Bistrica. 

Razstava je bila odprta v počastitev Dneva žensk na dan 8. marca in 
bo odprta do sobote 18. marca. V njej so uspešno vklučeni tudi najmlajši 
prebivalci občine, predvsem risbe. 

Letošnja razstava ročnih spretnosti žena dokazuje, da je v bistriški 
občini veliko žena, ki se ob prostem času posvečajo likovnemu 
ustvarjanju. Največje razstavljenih gobelinov, šivanih prtičkov, nekaterih 
vrst ženskih oblačil in izdelkov pletenja. Mnogi razstavljeni predmeti pa 
sodgo že v pravo ^udsko umetnost, ki je oživela prav v rokah mladih in 
to v času, ko pripisujemo tej dejavnosti odmiranje. 

Besedilo in posnetek: Viktor Horvat 

Motiv iz razstavnega salona v bistriškem gradu. 

Priprave na letošnje MDA 
Kmalu bo steklo brigadirsko 

delo na letošnji največji MDA Sa-
mac—Sarajevo. Mnogi mladi že 
nestrpno pričakujejo dneva, ko 
bodo prijeli za krampe in lopate. 

v torek, 7. marca 78 smo dijaki 
ptujske gimnazije formirali šolsko 
brigado. Za komandanta je bil 
predlagan ZAMUDA STANKO, 
ki bo to zahtevo in odgovorno 
nalogo v tem šolskem letu tudi 
opravljal. Nalogo predsednice 
brigadne konference je sprejela 
IVICA LAH. Zaradi velikega 
števila brigadirjev smo formirali 
kar 4 čete, ki jim ,,komandirja;" 
URŠKA MAJNIK, MARIJA 
PLOHE, DUŠAN TOŠ in TOMO 
V E R B A N C i C . Razveseljivo pa je, 
da so največ zanimanja za 

,,vstop" med brigadirje pokazaU 
dijaki prvih letnikov. 

Tako kot v vsaki brigadi, imamo 
tudi v naši ,.kopico" referentov: 
za šport (Anton Lah), IDP (Bojan 
Rajh), kulturo (Slavica Pičerko)..-

Naše naloge bodo povezane z 
tehtevami gimnazije. Najprej bo
mo ,,zavihali" rokave in poskrbe^ 
li, da bo mladinska soba čimprej 
zmožna sprejeti prve obiskovalce. 
Jasno, da ureditev mladinske sobe 
ni naša edina naloga. Mnogim 
nam bo delo v okviru šolske briga
de dobro urjenje za odhod na 

Miovo-Makedonija. Vsem MDB 
želimo ob začetku letošnjih aKc iJ 
mnogo delovnih uspehov briga 
gimnazije Dušana Kvedra Ptuj 

Slavica PičerkO 

KOŠARKA 

Rezultati 2 . kola 
PIONIRJI: Tone Znidarič -

Majšperk 39:29, Franc Osojnik -
Podlehnik 18:37, Dornava -
Kidričevo 15:47. 

PIONIRKE: Tone Znidarič -
Majšperk 20:15, Franc Osojnik -
Podlehnik 21:7, Dornava -
prosta. 

Lestvica po drugem kolu -
pionirji: 

1. Kidričevo 4 točke, 2. T. 
Znidarič 4 točke, 3. Podlehnik 2 
točki, 4. Majšperk 2 točki, 5. 
Dornava O točk, 6, F. Osojnik O 
točk. 

PIONIRKE: 1. T. Znidarič 4 
točke, 2. Dornava 2 točki, 3. F . 
Osojnik 2 točki, 4. Majšpark O 
točk, 5. Podlehnik O točk. 

MG 



TEDNIK - 16. marec 1978 Š p o r t iiM d r u S t v a - 9 

Organizacija vadbe nogometa 
Marjan Lenartič 

Vrednost nogometa 
Nogomet združuje lastnosti 

Športa in iger. Značilnosti te igre 
so dokaj svobodno telesno gibanje 
omejeno s pravili. Med igro 
prihaja do različnih gibanj igralca 
in žoge v različne smeri in hitros
tih. Za nogomet so značilne 
situacije v borbi za žogo dveh ali 
celo več igralcev. Vse to ustvarja 
zapletene in nepredvidene situaci
je, ki nenehno oblikujejo nove 
gibalne navade in razvijajo 
psihofizične lastnosti (hitrost, 
spretnost, moč, vzdržljivost in 
koordinacijo). 

Nogomet je zelo zabavna in 
privlačna igra, ki čustveno vzbuja 
igralce in gledalce. Omogoča last
no pobudo, ustvarjalnost, razvija 
kolektivni duh in smisel za 
medsebojne odnose. Razvija 
borbenost, vztrajnost, obvladova
nje, skratka oblikuje značaj člove
ka, kar je osnova za vzgojo 
vsestransko razvite socialistične 
osebnosti. Lahko ga igramo pov
sod, je sredstvo rekreacije v odmo
ru med delom, v prostem času, na 
izletu in je zelo aktualen kot 
tekmovalni šport. Zaradi enostav
nih pravil, pogojev za igro in 
dinamičnosti, zaseda četrto mesto 
med š p o r t n o - r e k r e a c i j s k i m i 
dejavnostmi v SR Sloveniji. Po 
številu osnovnih organizacij in 
številu igralcev je nogomet naj
popularnejši in najmnožičnejši, 
kar njegovo vrednost še povečuje. 

Vadba - trening -
nogometa 

Ce hočemo, da bo vadba 
uspešna, mora vaditelj ali trener 
poznati osnovne zakonitosti igre, 
ki se odražajo v tehniki, taktiki in 
telesni pripravljenosti igralca. Prav 
tako mora biti seznanjen z 
metodami ali načini vadbe, s 
psihologijo igralcev, s pedagoškimi 
prijemi in z anatomsko zgradbo 
telesa. Obseg znanja vaditelja se 

stopnjuje od rekreacijskega do 
vrhunskega nogometa. Navodila 
za vadbo torej niso model, temveč 
le pripomoček pri delu vodnikov, 
ki so iz z.agnanosti ali na osnovi 
večjih izkušenj zadolženi za vode
nje ekip v rekreacijski ligi. Zato je 
potrebno, da bomo v okviru 
medobčinske nogometne zveze 
pripravili seminar za vodnike 
rekreacijskih ekip, ker le tako se 
lahko nadejamo boljšemu 
nogometu z manj izgredi in 
poškodbami v občinski nogometni 
ligi. 

Fiziološke 
značilnosti nogometa 

Te veljajo /a sodoben nogomet, 
vnašajo pa se naj tudi v rekreacij
ski nivo tekmovanja, seveda z 
nižjimi kriteriji. 

Za nogomet je značilna visoka 
intenzivnost. Med tekmo igralec 
preteče od 7 do' 10 kilometrov in 
na teži izgubi 3 .do 4 kilograme, 
pretežno zaradi obilnega znojenja. 
Tisti, ki redno vadijo, to izgubo 
teže hitro nadoknadijo. Zaradi 
velikega števila stopnjevanj, 
menjav hitrega in počasnega teka 
ter sprememb smeri med igro, je 
potrebna večja sposobnost 
srčnožilnega sistema, notranjih 
organov in sposobnost večje pora
be kisika. 

Podatki iz naše prve zvezne lige 
kažejo, da med tekmo odpade naj
več aktivnosti na teke (50,6 odst.), 
podajanje žoge (19,3 odst .) , 
sprejemanje in oddajanje žoge 
(12,5 odstotka), vodenje (6,1 
odst.) itd. Iz tega je razvidno, da 
je za uspešno igro potrebna dobra 
telesna priprava. Temu moramo 
pri vadbi posvečati veliko 
pozornosti. 

Utrujenost, ki nastopa pri slabo 
pripravljenih igralcih, se kaže 

predvsem v padcu natančnosti, 
poslabšanju koordinacije gibanja, 
v znižanju hitrosti teka in hitrej
šem nastanku poškodbe. V 
rekreacijskem tekmovanju je veli
ko poškodb predvsem zaradi slabe 
telesne pripravljenosti (neredne 
vadbe), slabega tehničnega znanja 
in zaradi preslabo vzdrževanih 
igrišč. Z opdravljanjem teh vzro
kov bi se število poškodb zmanjša
lo. 

Organizacija vadbe 
v rekreacijskem tekmovanju (v 

občinski nogometni ligi) je potreb
no z vadbo pričeti vsaj 45 do 60 
dni pred pričetkom tekmovanja. 
Vadba naj poteka dvakrat na te
den (najprimernejša sta torek in 
petek) in traja 90 minut. Potek 
vadbe je potrebno načrtovati z ozi-
rom na predtekmovalni in 
tekmovalni del. Vaditelj naj vodi 
zapiske o poteku vadbe. Na tej 
osnovi lahko načrtuje nadaljne de
lo. 

C e traja predtekmovalno 
obdobje 60 dni, je to ob dvakrat 
tedenski vadbi 16 treningov. 
Polovica od teh naj bo posvečena 
predvsem splošni telesni pripravi 
(vaje lahkega teka od 1000 do 2400 
m ali neprekinjeni tek od 5 do 12 
minut; vaje hitrega teka na kratke 
razdalje 10 do 50 m z večkratnimi 
ponovitvami, skupaj 200 do 300 
metrov; razgibalne vaje za giblji
vost, krepitev in sprostitev), druga 
polovica pa taktično-tehničnim 
elementom. Tehnični elementi so 
vodenje, udarjanje, zaustavljanje, 
odvzem žoge, varanje brez in z žo
go, izvajanje auta in tehnika 
vratarja. Taktika je načrtno 
izvajanje nalog in ciljev, ki smo si 
jih zadali. 

V samem tekmovalnem obdobju 
naj vadba poteka prav tako dva
krat tedensko s povdarkom na tis
tih elementih igre, ki jih ekipa 
slabše obvlada. 

(nadaljevanje prihodnjič) 

Drava-Mura3:2(3:0) 
Nogometaši selekcge občin Ptuj in Slovenska Bistrica so se v nedeljo 

v Ptuju pred okrog 50 gledalci pomerili z Muro iz Murske Sobote, k i je 
pred nadaljevanjem tekrriovanja v slovenski nogometni ligi na tretjem 
mestu. Domačini so odlično začeli in v prvem delu popolnoma nadigrali 
goste. Rezultat takšne igre je bilo vodstvo s 3:0. Zaaetke so dosegli Ceh, 
Vinkler in Hvaleč, V drugem delu so gostje prikazali boljšo igro kot v 
prvem. Ob številnih prekmitvah je domačim popustila koncentracija in 
prejeli so dva poceni zadetka. Sodniška trojka na čelu z glavnim 
sodnikom Milošicem iz Kidričevega je srečanje vodila zelo dobro kjuh 
neupravičenim protestom igralcev m gledalcev. Tekmovanje v republiški 
ligi se bo nadaljevalo to nedejo. Drava gostuje v Ljubljani Pomerili se 
bodozllirjjo. 

^ AMIZNI TENIS 

Uspeh v Ljubljani 
Od petka do nede^e je bil v Ljubljani šesti tradicionalni Kajuhov 

memorial v namiznem tenisu. Med prek 800 nastopajočimi so se ga 
udeležile tudi igralke NTK Petovia iz Ptuja. V ekipni konkurenci so 
osvojile med pionirkami drugo mesto, pri mladinakh pa so izpadle v 
četrtfinalu proti prvi postavi Olimp^e. Med mlajšimi pionirkami je 
Krsnikova osvojila odlično drugo mesto, prav tako tudi Džankičeva pri 
starejših pionirkah. Džankičeva je nastopila tudi v mladinski konkurenci 
Ln izpadla v četrtfinalu. Torej odlične uvrstitve na največjem 
namiznoteniškem turnirju v SFRJ, 

L kotar 

Strelska družina Turnišče 
za zlato puščico 

v petek 10, marca 1978 je SD 
Tm-nišče izvedla tekmovanje za 
družinsko zlato puščico. V domu 
občanov Turnišče se je zbralo 26 
strelcev, ki so posedi v boj za 
najboljše uspehe. 

Prvo mesto je dosegla pri članih 
Zdenka Matjašič, kije z 274 krogi 
tudi osvojila zlato puščico. Ostala 
uvrstitev članov pa je po 
naslednjem vrstnem redu: Štefan 
Skok, 273 krogov; Slavko Gole, 
269 krogov; Stanko Pulko, 265 
krogov; Adolf Milielač, 265 
krogov; Albin Vrbnjak .260 

krogov; Jože Vodopivec, 256 
krogov; Ivan Ratajc, 254 krogov; 
IVfrko Veronek, 253 krogov; 

Pravico za sodelovanje na 
tekmovanju za občinsko zlato 
puščko, ki bo v nedeljo 19. 
marca, si je priborilo 16 strelcev. 

Pri mladincih je osvojila prvo 
mesto in zlato puščico Nada Skok 
z 258 krogi. Sledijo Tonček 
Planine 255, Mira Skok 239, 
Tomči Cestnik 240, Jože 
Kokovnik 225 itd. 

Ivan Gobec 

Republiško 
prvenstvo 
v Mariboru 
Republiškega prvenstva v boksu 

so se udeležili le tekmovalci iz 
Ptuja in Maribora. Med mladinci 
so vse naslove osvojili Ptujčani, 
člani BK Partizaa Zmagali so 
Zelenko, Matic, M. Matjašič, S, 
Matjašič, Krepek in Novak. Med 
člani je od Ptujčanov zmagal 
Brumea Ostali člani BK Partizaa 
so osvojili druga mesta. Republiški 
zrnagovalci se bodo udeležili 
državnega prvenstva Ptujski bok
sarji pa se pri tem srečujejo s 
stalnim problemom — nimajo 
lastnega nnga Zato je primanjkuje 
borb, kar pa je za uspehe v boksu 
zelo pomembno. Pričakujemo, da 
bomo v ptujski občini le našli 
sredstva in pripravljenost, da bi 
boksarji dobili osnovne pogoje za 
vadbo. 

Društvo invalidov Ptui 

Priprave na 
mednarodni 

dan invalidov 
Program dela društva invalidov 

Ptuj za letošnje leto je grajen na 
osnovi dosedanjih izkušenj dela in 
programske usmeritve. Aktivnost 
društva za tekoče obdobje je bila 
sprejeta že v preteklem letu. Obse
ga pa področje 9 dejavnosti. Vsa
ko izmed teh področij zahteva 
veliko pozornost. 

Društvo bo tudi v letošnjem letu 
izredno skrbno delovalo na 
p o d r o č j u r a z r e š e v a n j a 
najrazličnejših vprašanj invalidne 
osebe, s katero se le-ta vsakodnev
no srečuje, t. j . področju socialno-
varstvene dejavnosti. Nič manjša 
pozornost se v društvu ne posveča 
športno-rekreativni dejavnosti čla
nov. Razvijali bodo predvsem 
športne panoge za invalide na 
vozičkih (košarka, atletika) skrbeli 
za razširjanje šaha, strelskega 
športa", namiznega tenisa. Udeležili 
pa se bodo tudi številnih 
področnih in republiških športnih 
tekmovanj za invaHde. 

Največji problem, društva pa je 
še vedno nezadovoljiv prostor, ki v 
veliki meri zavira še uspešnejše 
delovanje društva, 

MG 

Občinsko strelsko tekmovanje 
za zlato puščico 

Danes popoldan bo na strelišču v Turnišču občinsko strelsko 
tekmovanje za zlato puščico. Podobna tekmovanja so bila tudi v okviru 
strelskili družin in sekcij, ki so vključena v občinsko strelsko zvezo. 
Občinska strelska zveza Ptuj danes šteje že 16 družin, samo strelska 
družina „Jože Lacko" ima v svojih vrstah 13 sekcij. 

Tekmovanja za zlato puščico seje v vojašnici Dušana Kvedra v Ptuju 
udeležilo 45 tekmovalcev, največ uspeha je imel vojak Stipe Magdič, kije 
dosegel 352 krogov. V okviru strelske družine ,.Jože Lacko" je prvo 
mesto osvojil Branko Zupanič s 359 krogi. Sodelovalo je 54 
tekmovalcev, od tega se jih bo 11 udeležilo današnjega občinskega 
tekmovanja. MG 

Pripravljajo novo dejavnost 
Avtomoto društvo Ptuj 

Avtomoto društvo Ptuj se je v 
zadnjih letih razmahnilo v močno 
organizacijo, ki danes šteje 1700 
članov. To število se povečuje tudi 
zaradi ugodnosti, ki jih imajo člani 
AMZ Slovenije in AMZ Jugosla
vije. Zlasti velja omeniti pomoč na 
cesti, viečno službo, pravno pomoč 
doma in v tujini, popravila 
avtomobilov za člane v lastni delav
nici društva in podobno. Ob tem se 
potrjuje geslo, da na cesti niso 
sami. 

Društvo je navezalo prijateljske 
stike z društvi, ki delujejo v obči
nah iz SR Slovenije in SR Hrvat
ske, ki vsako leto sodelujejo v 
okviru srečanj bratstva in prijatelj
stva. Srečanje članov iz teh avto
moto društev bo letos v Ptuju in 
sicer na avtomobilskem poligonu 
ob kartodromu v Hajdošah. Avto

moto društvo Ptuj pa je pobrateno 
z AMD Cakovec, Brežice, Bregana, 
Samobor, Miramare in Varaždin. 

VeUko pozornost pri svojem delu 
posvečajo vzgoji in preventivi v 
cestnem prometu, zlasti med 
mladimi. Tako na vseh popolnih 
osnovnih šolah v občini delujejo 
prometni krožki, na ostalih pa ta 
pouk izvajajo v okviru rednega 
učnega programa. Mladi tako 
dobijo znanje o predpisih in se 
naučijo pravilnega obnašanja na in 
ob cesti. Za njihovo večjo varnost 
pa skrbe tudi mladi miličniki. Velja 
omeniti veliko zanimanje mladih za 

tekmovanja v znanju prometnih 
predpisov. 

Šolska dejavnost se je v društvu 
zelo razmahnila, saj je število obča
nov, ki želijo vozniško dovoljenje 
za motorna vozila iz dneva v dan 
večje. Za njihovo pripravo in 
izobraževanje tako teoretično in 
praktično sicrbe z lastnim voznim 
parkom in desetimi inštruktorji. Za 
bolj kvalitetno pridobivanje znanja 
ter samo znanje pa pripravljajo 
poseben poligon za učenje. Ta je ob 
kartodromu. Ob povečanem zani
manju za vozniška dovoljenja za 
vožnjo motornih vozil pa je interes 
za dovoljenja za traktoriste zelo 
majhen, čeprav je teh iz dneva v 
dan več, tudi med udeleženci in 
povzročitelji prometnih nezgod. 
Tečaje poskušajo pripraviti v vseh 
krajevnih skupnosti, tudi v večjih 
vaseh, vendar je zanimanje pičlo. 

Športna dejavnost, kjer izstopata 
karting in motokros, vključuje ved
no več mladih, čeprav sta ta športa 
precej draga. Zavzetost tekmoval
cev, njihovo samoodpovedovanje 
ter uspešno delo športnih in ostalih 
funkcionarjev v društvu prinaša iz 
leta v leto večje uspehe, tudi v med
narodnem merilu. Trenutno se 
njihovi športniki pripravljajo na 
začetek letošnje tekmovalne 
sezone. Nastopalo bo okrog 40 
njihovih kartistov in motokrosi-
stov. 

V društvu ugotavljajo vedno več
je zanimanje in potrebo po tako-
imenovani turistični dejavnosti. Se
daj ta poteka v okviru športne, 
vendar so se odločili, da bodo to 
dejavnost osamosvojili. Komisijo 
za to dejavnost bodo ustanovili na 
eni njihovih prihodnjih sej. Ena 
prvih nalog te komisije pa bo v 
poletnih mesecih organiziranje sre
čanja članov AMD iz bratskih 
občin. V okviru te dejavnosti bodo 
potekali skupni izleti članov v dolo
čene smeri, združeni s kulturno in 
rekreativno dejavnostjo. Izleti, ki 
jim pravimo tudi avtomobilske 
karavane, bodo potekali organizi
rano in tako bomo prispevali k 
večji varnosti v cestnem prometu. 

V društvu so nam tudi povedali, 
da se v okviru tega že pripravljajo 
na rally Sutjeska, ki je vsako leto 
od 1. do 4. julija. ?.elijo, da bi se Lz 
naše občine te tradicionalne mani
festacije udeležilo čimveč občanov. 
Ta rally je delno turistični in delno 
tekmovalni, vendar je tudi tekmo
valni del vezan na normalno 
vožnjo. Pokazati morate le določe
no spretnost in v določenem času 
prispeti na cilj, kjer se po želji 
lahko udeležite ocenjevalnega dela 
v spretnostnih vožnjah. Z informa
cijami o tej prireditvi vam bodo po
stregli v pisarni društva. j . kotar 

Soiska dejavnost — priprava voznflca 
Foto: M. Ozmec 

^zgoja in preventiva v cestnem prometu 
Foto: M, Ozmec 

S skupščine telesnokulturne skupnosti 

Delo ¥ o k v i r i možnosti 
Delegati skupščine telesno

kulturne skupnosti občine Ptuj so 
se zadnjič sestali v tem mandatnem 
obdobju. Na njihovo mesto bodo 
prišli novi delegati, novo vodstvo 
skupnosti. Pričakujemo, da bo 
njihovo delo še bolj uspešno, saj 
so jim ,, pred hod ni ki" pripravili 
dobro osnovo nadaljnega dela. 

Delegati so najprej sprejeli in 
potrdili izvedbo programa dela in 
zaključni račun skupnosti za 
preteklo leto. Osnovne usmeritve v 
telesni kulturi v preteklem letu so 
bile v množičnost in rekreacijo, 
izboljšanje kadrovskih in material
nih pogojev, k temu pa lahko 
dodamo še propagando telesno
kulturne dejavnosti v košarki in 
namiznem tenisu. V ospredju so 
bile ponovno množične prireditve 
in manifestativni pohodi. 
Usposobili smo večje število 
plavalnih strokovnjakov — vadite
ljev ter strokovnjakov, vaditeljev 
in trenerjev za prioritetne športne 
panoge (košarko, rokomet, nogo
met). Planinci, taborniki in strelci 
so v svojem krogu prav tako 
izvajali strokovno usposabljanje. 

V preteklem letu je skupnost 
vzdrževala stadion Drava v Ptuju, 
športno dvorano Mladika in 
zagotovila del sredstev za 
vzdrževanje objektov v Kidriče
vem. Prav tako je del sredstev za
gotovila za gradnjo telovadnice v 
Cirkovcah, asfaltno igrišče v 
Cirkulanah in v krajevni skupnosti 
Grajena,Gradnjo pokritega streli
šča za zračno orožje smo prenesli v 
letošnje leto, ker vsa finančna 
sredstva niso bila zagotovljena. 
Zataknilo se je pri republiških 
sredstvih. Zaradi nepravilnega 
poteka usklajevanja nismo 
podpisali samoupravnega sporazu
ma za izvedbo skupnih nalog v 
republiki. 

Program dela skupnosti za leto 
1978 vsebuje enake usmeritve kot 
lanski program. Ponovno so v 

ospredju množičnost in rekreacija, 
vzdrževanje objektov in izboljša
nje materialnih pogojev za telesno-
kulturno dejavnost. Nadaljevali 
bomo z izobraževanjem kadrov in 
delo s selekcijami v tekmovalnem 
sistemu kljub pomanjkanju sred
stev pri izvajanju prioritete. V 
srednjeročnem programu bomo 
pristopili k posebnemu načinu 
združevanja sredstev, ki bodo 
namenjena gradnji atletskih na
prav pri srednješolskem centru. Za 
izvedbo programa bomo v občini 
iz bruto osebnih dohodkov združili 
5,1 milijona dinarjev. 

Delegati so program sprejeli. Z 
ozirom. na razpoložljiva sredstva še 
ne bomo uspeli izvajati z.'ičrtanega 
razvoja prednostnih športnih pa
nog. Kakorkoli že, delati bomo 
morali v okviru razpoložljivih 
sredstev in si prizadevati za dodat
ne vire. Program telesnokulturne 
skupnosti občine Ptuj je sedaj v 
sprejemanju v TOZD skupaj s 
programom republiške skupnosti. 

Delegati so ponovno opozorili 
na neusklajenost na republiški rav
ni. Ptujska občina, ki je po 
dohodku na prebivalca na 49. 
mestu v republiki, bi naj letos za 

skupne naloge v republiki odvedla 
petino zbranih sredstev, kar nas po 
obveznostih pripelje na sedmo me
sto. Zato je prav, da delavci o tem 
razpravljajo in dajo kritične 
pripombe. Ce pa bodo republiški 
program sprejeli, potem bomo te 
prevelike obveznosti morali 
izpolniti, za dejavnost telesne 
kulture pa bo za okrog 18 milijo
nov starih dinarjev manj sredstev. 
V ptujski občini deluje prek 50 
telcsnokulturnih organizacij. Za 
rijihovo delo smo letos namenili 
175 milijonov starih dinarjev. 
Tako si lahko sami predstavljate 
kaj pomeni teh 18 milijonov. Ven
dar še vedno upamo, da se bomo 
na ravni republike uspeli uskladiti, 
kot smo se v občini. 

Delegati so potrdili tudi razpis 
volitev članov posebnih ali združe
nih delegacij v temeljnih samo
upravnih organizacijah in skupno
stih za samoupravno interesno 
skupnost za telesno kulturo in 
sprejeli sklep o določitvi števila 
delegatov v skupščini TKS. Zbor 
uporabnikov bo Štel 75 in zbor 
izvajalcev 25 delegatoi'. 

1. kotar 

Smuka in namizni tenis 
Taborniška organizacija na ptujski gimnaziji je organizirala smučarski 

izlet na Kope nad Slovenj (}radcem. Smučarjev se je nabralo za poln avto
bus. Dopoldne je biln smučanje dokaj dobro, popoldan pa je smuko 
pokvarilo rosenje. Nobene maže niso pomagale, kajti na južnem snegu paČ 
ni šlo. Izlet je tokrat minil na srečo brez zlomov in zvinov. Mladi si takšnih 
izletov želijo seveda še več, zato tudi upajo, da to ne bo zadnji izlet in da se 
bodo letos še smučali, seveda če bodo to dovoljevale vremenske razmere — 
predvsem snežne. 

Na gimnaziji je potekalo prvenstvo šole v namiznem tenisu za posa-
-meznike. Zanimanje za tekmovanje je bilo kar precejšnje. Konkurenca je 
bila izredno močna, saj so nastopili tudi igralci, ki branijo barve ptujske 
selekcije (Samoljenko, Somen in Kozel). V finale so se uvrstili 4 igralci. 
Zmagovalca pa so dala srečanja med finalisti, ki so igrali vsak z vsakim. 

Danilo Klajnšek 
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Zaradi elementarnega faktorja se je občmaci center začasno 
oddaljil za dobrih 10 km, kar pospešuje spomladan^o 
razpoloženje in rekreacijo na štirih kolesih. 

A misliš, da sedaj, ko nisem več delegat, ne morem priti s tabo v 
delegatski odnos? 

— Slišal sem, da sta bila vso noč v pisarni? — Res, tovariš 
predsednik, prav tako kot je res, da sva iskala resnično najboljše 
variante usklajevalnega postopka , . . 

Ce bo šlo tako naprej, bom morala začeti uveljavljati načelo 
zamerJjivosti! Da vidiva, ali je res, da si muha zlomi rilček, če pika želvo. 

O D i e . 3 . 
D O 2 3 . 3 . 1 9 7 8 1 

od 21. 3. do 20. 4 
Pred odgovorno nalogo ste, 

bilo bi prav, če se je lotite z 
vso resnostjo. Vaš položaj se 
iz dneva v dan boljša. Tudi na 
čustvenem področju se je vaša 
situacija izboljšala. Ljubezen 
ni minljiva, ampak je večna. 
'Bko vam je zatrdila tudi ona, 
ki vas ceni in spoštuje. O 
nakupu avtomobila pa razmi
slite. 

od 20. 4. do 20. 5. 
Že dolgo mislite na gradnjo 

nove hiše. Zato se še ta mesec 
odločite za nakup gradbenega 
materiala. Ne bodite v velikili 
skrbeh zaradi delovne sile, 
pomagali vam bodo. Razpo
sajeni ste, nihče vam tega ne 
zameri, kajti pomlad je pred 
durmi. V šoli se morate 
potruditi. 

od 21. 5. do 21. 6. 
Že jutri jo obiščite. V 

delovnem kolektivu vas bodo 
razumeli in vam ustregli želji. 
Še v tem mesecu se morate 
odločiti za nakup pohištva. 
Povedala vam bo skrivnost, ki 
jo morate obdržati zase. Na 
prvi pomladni dan se odpeljita 
na deželo. Lep dogodek se 
vam obeta. Ne bodite tako 
nevljudni do prijateljev. 

od 24. 8. do 23. 9. 
V vinu je resnica, pravi star 

pregovor. Ne veijamite temu, 
kijti vam niti vino ne more do 
živega. Vaša šibka točka so 
ženske, zato se v njihovi 
družbi obnašajte previdno. 
Profesor vas ne mara, neresni 
ste in slabe ocene imate. In tu 
je vzrok vseh nesoglasij. Ne 
zamudite na zmenek. 

od 23. 7. do 23. 8. 
Brez vzroka ste se razburili 

nanj. Opravičilo je sicer 
sprejel, vendar je v srcu »stala 
rana. Ne drezajte vanj, kajti 
maščevalen človek je. Ideja, 
k se vam je porodila, jo 
povejte na sestanku. Dobili 
boste podporo. Zakaj ji ne 
rečete, da jo ljubite. Dobro 
vas bo razumela in sprejela 
vašo željo. 

od 22. 6. do 22. 7. 
Ker ste se odzvali vabilu, ste 

zvedeli veliko novega. Ne 
razlagajte skrivnosti po gostil
nah in ulicah. Pri delu ste 
prejšnji teden naleteli na 
probleme, ki jih boste rešili 
skupno s sodelavci. Vaša sreča 
zavisi od drugih, zato bodite 
prijaznejši do ljudi. Ona vam 
nastavlja ljubezensko mrežo. 

od 24. 9. do 23. 10. 
Strahopeten človek ste, to pa 
zato, icer se ne upate lotiti 
nobene akcije, nobenega dela 
ne izvedete uspešno. Ko boste 
premag3li sebe in svojo 
strahopetnost, boste spet 
do vek na mestu. Čustva vam 
ne dajo miru, zato jo obiščite 
in še isti dan bo začetek 
lepega in nežnega obdobja. 

od 24. 10. do 22. 11. 
Še vedno si nista uredila 

zakonskega življenja. Konec 
meseca se vam obeta potova
nje, ki se bo odlično končalo. 
Doma postopajte vljudneje in 
videU boste kako se bodo reči 
uredile na boljše. On vam 
očita sladko življenje, vi pa 
iTjemu nedelavnost in zato se 
pričkata. V torek pismo. 

od 23. 11. do 21. 12. 
Hrabri imajo srečo, tudi vi 

jo imate. Še naprej morate' 
kljubovati vsem nevšečno
stim, ki se pojavljajo v 
delovnem kolektivu. Prihodnji 
teden se bo uredil vaš odnos 
do šefa. Prek sobote in 
nedelje pa kar odidite k 
staršem. Delo v vinogradu je 
potrebno. 

od 22. 12. do 20.1. 
Premalo ambiciozni ste, 

zato vam marsikaj tik pred 
nosom izpeljejo kakšno akci
jo. V četrtek se vam bo 
zgodila manjša nesreča. Ne 
obupavajte nad nezgodo, 
ampak hitro ukrepajte. On vas 
sili k sumljivemu početju. 
Uprite se mu, kajti ni 
gospodar vašega telesa in vaših 
čustev. 

od 21. 1. do 19. 2. 
No, vidite kaj pomeni 

samostojnost in upornost pri 
delu. Sodelavci vas cenijo kot 
človeka^ prijatelja in strokov
njaka. Ze dolgo niste bili pri 
starših, zato je v soboto 
zadnja priložnost, da jih 
obiščete. Ne pozabite na 
darUo, kajti obljuba dela dolg. 
Naj z vami gredo tudi otroci. 

od 20. 2. do 20. 3. 
Še vedno ste v veUkem 

pričakovanju. Sodelavci vam 
ne zamerijo hudih besed. 
ImeH ste prav. Tudi ona vam 
je bila v veliko pomoč. Konec 
tedna se bo kolo življenja 
malo drugače zasuknilo. 
Bodite pripravljeni na preo
brat. Pozanimajte se za 
otroke, v šoh so neuspešni. 
Rsmo. 

UGANKARSKI 
SLOVARČEK 

Č A R M A N = slovenska operna 
pevka, l i rski k o l o r a t u r n i 
sopran (Drag ica , ro j . 1 9 3 5 ) 
E N D O o d l i č e n japonsk i 
o r o d n i te lovadec, sedaj t rener 
{ Y u k i o , J 9 3 7 ) 
K R S T I Č = beograjska gledali 
ška igralka (L j i l j ana , ro j . 
1 9 1 9 ) 
N E R A C = f rancosko mesto 
o b rek i Baise 
O S A N A = že umr l i slovenski 
t r o b e n t a r ( A n d r e j ) 
P O T O M A C = reka , k i t e č e 
skozi VVashington 
R E T R A = k r a t e k odgovor 
preroč išča 
R O L A N D = f rancoska re-
vo luc ionarka , ž i rond is tka , ob 
sojena na smrt ( M a a m e , 
1 7 5 4 - 1 7 9 3 ) 
T A N A G R A = starodavno 
mesto v Beoci j i , iz katerega 
izvirajo več k o t 2 0 0 0 let stare 
posl ikane glinaste f igur ice 
K A N T E M I R = ruski knj ižev
nik moldavskega p o r e k l a , 
nekaj časa knez Moldav i je 

R E Š I T E V P R E J Š N J E K R I 
Ž A N K E 

V O D O R A V N O : Palos, 
E p p , orada , p r o t , Stevens, I t a , 
statol i t , Jošt, N, pa tent , 
o t i n e k , A z o r i , A l e n k a , E l ida , 
L o r e n , sal to, Ra t ibor , m i m i k , 
silos, u t a , E R , fasada, narta, 
S L , srd, M a r i l u , Lagut in , 
R o d a n , ikebana, T o l o , G i n a , 
o t e p , N o i , I bar, jasa. 
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TV spored 
T V L J U B L J A N A 

Č E T R T E K , I 6. M A R C A : 
9.25 do pribl. 10.30 in 12.25 

do pribl 13.30 Arosa: Veleslalom 
za ženske; 15.15 Veleslalom za 
ženske iz Arose; 16.00 Šoldca TV: 
Pomorsko gospodarstvo in prista
nišča SFRJ, Promet v mavcu; 
16.40 Poročila; 16.45 Mozaik; 
16.50 Košarka Cibona-Bosna; 
pribL do 17.30 Obzornik; 18.30 
Zgodbe iz Kalevale; 18.50 

Tehtnica za natančno tehtanje; 
19.15 Risanka; 19.30 TV dnevnik; 
20.00 Oči kritike; 20.45 TV za 
konec tedna; 21.15 Na zvezi; 
21.45 TV dnevnik; 22.00 Ročk 
festival v Essnu; 23.00 Poročila. 

PETEK, 17. MARCA: 
9.25 do pribl. 10.45 in 12.25 

do pribl 13.30 Arosa: Veleslalom 
za m o š k e ; 15.00 TV v šoli: 
Makedonščina, Ruščina, Potova
nje, Mesto-kulturni spomenik; 
16.15 Veleslalom za moSce iz 
Arose; 17.15 Poročila; 17.20 
Gozdne zgodbe in nezgodbe, TV 
Novi Sad; 17.35 Dečdc Dominik; 
18.00 Obzornik; 18.10 Pevski 
tabor Šentvid pri Stični; 18.40 
Mozaik; 18.45 Prostorsko načrto
vanje; 19.15 Risanka; 19.30 TV 
dnevnik; 20.00 Koncert v dvorani 
Slovenske filharmoii^e; 21.05 
Razgledi: Pri Eskimili, iz cikla 
kanadski mozaik; 21.50 TV 
dnevnik; 22.10 Serpico, barvni 
film; 22.55 Svetovno hokejsko 
prvenstvo skupine B, sarečanje 
Jugoplastika-NIadžarska; pribL 
24.00 Poročila, 

SOBOTA, 18. MARCA: 
8.00 Poročila; 8.05 Zgodbe iz 

Kalevale; 8.20 S. Makarovič: 
Kosovirja na leteči žlici, nadalje
vanka; 8.35 Tehtnica za natančno 
tehtanje; 9.00 Mali svet, TV 
Zagreb; 9.30 Študg na univerzi: 
Elektrotehnika; 9.50 Cas, ki živi: 
Partizanske smučarske tekme; 
10.20 „Znanje-imanje" TV Beo
grad; pribl. 11.55 Poročila; 14.45 
Poročila; 14.50 Slalom za ženske 
iz Arose; 15.35 Nogomet Velež-
Sarajevo; 17.40 Obzornik; 17.50 
Mozaik; 17.55 Družina črnega 
perja, mladindcibarvni film; 19,15 
Risanka; 19,30 TV dnevnik; 20.00 
G. Durieux: Paul Gauguin, 
nada^evanka; 21.00 Svetovne 
hokejsko prvenstvo skupine B, 
Jugoslavga-Poljska; pribi. 22,30 
Opatija 78. festival zabavnih 
melodij; 24,00 Poročila, 

NEDELJA, 19, MARCA 
8.45 Poročila; 8.50 Za dobro 

jutro: Moč zborovskega zvoka; 
9.10 625; 9.50 Gruntovčani; 
10.40 Kaj je narobe: Zlato k^use 
in sladki tornado, mladinski film; 
11.25 Mozaik; 11.30 Kmetijska 
oddaia TV Novi Sad; 12.30 
Poročila; POPOLDAN: Svet v 
katerem živimo - Paralelni slalom 
za moške iz Arose - Evropsko 

prvenstvo v namiznem tenisu iz 
Duisburga - Poročila - Stava -
barvni film; 17.35 Športna 
poročila; 17.40 Risanka; 17.45 
Državno prvenstvo v košarki; 
19.30 TV dnevnik; 20.00 D. 
Markovič: V rnitev odpisanih; 
21.00 Tihe bilogorske poti, TV 
Zagreb; 21.30 TV dnevnik; 21.50 
Nogomet Dinamo- Crvena zvezda 
- reportaža; 22.20 Športni 
pregled; 

PONEDEUEK, 20. MARCA: 
9,05 TV v šoh; Matematika, 

Ziv^enje v mladi. Za pesmijo; 
10.00 TV v šoli: Materinščina, 
Risanka, Zemjepis; 11.10 TV v 
šoli: Za najmlajše; 15.05 TVv šoh 
- ponovitev; 16.05 Ljudje in 
zem^a - ponovitev; 17.05 
Poročila; 17.10 Vrtec na obidcu -
pomlad v dolini ribnikov; 17.25 
Svet, v katerem živimo; 17.55 
Obzornik; 18.05 Da bomo lažje 
odločali - izobraževalna oddaja; 
18.15 Matematika V vsakdanjem 
življenju; 18.40 Mozaik; 18.45 
Mladi za mlade; 19.15 Risanka; 
19.20 Cikcak; 19.30 TV dnevnik; 
20.00 T. Ketig: Ziv^enje teče 
naprej; 20.55 Kulturne diagonale; 
21.35 TV dnevnik; 21.50 Svetov
no hokejsko prvenstvo skupine B, 
srečanja Jugoslavaa- Italija; 
23.00 Poročila. 

TOREK, 21. MARCA: 
8.30 TV v šoli: Nemščina, 

Sadovnjak spomladi, Geometrija, 
TV vrtec. Oživele lutke, Delegat-
dco odločaige - Zagreb; 10.00 
TV v šoli; Prirodoslovje, Risanka, 
Glasbena vzgoja; 14.30 TV v šoli 
- ponovitev; 16.05 Šolska TV: 
Sodobno naselje. Dobro videti in 
biti dobro viden; 17.15 Poročila; 
17,20 Glasbena oddaja; 17.50 
Obzornik; 18.00 Pisani svet -
Letni časi; 18,35 Mozaik; 18.40 
Jugoslovanska trimdta televizija; 
19.15 Risanka; 19.30 TV dnevnik; 
20.00 Mednarodna obzorja; 20.55 
Svetovno hokejsko prvenstvo 
skupine B, srečanja Jugoslavija-
Norveška; pribL 22.30 TV 
dnevnik: 

SREDA, 22. MARCA: 
8.35 TV v šoli: Dnevnik 10, 

Naše planine, Od Budve do 
Žabljaka, Literatura; 10.00 TV v 
šoli: Kocka, kocka. Risanka, Film; 
15.25 Nogomet Ju go slavij a -
Madžarska (mladi) iz Maribora; 
17.30 Poročila; 17.35 S. Makaro
vič: Kosovirja na leteči žlici; 
17.50 Potovanje v deželo lutk; 
18.05 Obzornik; 18.15 Ne 
prezrite; 18.40 Mozaik; 18.45 Od 
vsakega jutra rastem dan: Bilčovs; 
19.15 Risanka; 19.30 Dnevnik; 
20.00 Barvni film tedna: Meseno 
spoznanje; 21.40 Majhne skrivno
sti velikih mojstrov; 21.45 TV 
dnevnik; 22.00 Naši Sodobniki: 
Beno Zupančič; 

mali oglasi 
KUPIM rabljeni pianino -
ponudbe na naslov Jožica 
Petek, Grajena 37, Ptuj. 
PRODAM cca 160 kg težko 
svinjo za zakol. Frančiška 
Erjavec, Domavdca 6, Ptuj. 

PRODAM traktor FARR, 
dobro ohranjen. Alojz Limav-
šek, Skorba21, Hajdina. 
PRODAM žrebico staro leto 
in pol, rodovniško z ddcu-
menti, kravo simentalko, 
tretjič brejo. Skorba 23 pri 
Ptuju. 
MARTIN ŽURAN, Markovci 
40 A, 62291, telefon 062 
80-920. TAXI 9-sedežni 
kombi za lokahie in medkra
jevne vožnje ter za poslovna 
potovanja po domovini in v 
inozemstvo, za izlete in 
udeležbo po raznih prire
ditvah. 
PRODAM okrog 4 ha zemlje 
(vinograd, travnik, njivo in 
dmgo), klet s sodi in hlev, 
Jurij Kranjc, Ložina 13, p. 
Leskove C. 
PRODAM pohištvo za spal
nico in nekaj dmgih stvari 
Stojan Indjič, Lackova 8, 
Ptuj. 
PRODAM traktor ZETOR 
4718 s kabino original, 
novejše izdelave. Slavko Ko-
kot, Turški vrh 70, Zavrč. 
PRODAM globok otroški 
voziček z žično košaro. 
Kmetec, MurŠičeva 3,Ptuj. 
PRODAM AUSTIN 1300, 
letnik 71, vprašajte ob 
hajdinski železnici (pri avto-
klepagu). Jože Hostnik, 
Čopova 3, Ptuj. 
PRODAM nedograjeno vse-
^ivo hišo. Naslov v upravi, 

FANT išče dekle, rojeno julija 
s svojim domom ali brez 
doma in staršev, preprosto, 
mirno, vedro, dobrega srca in 
pridnih rok do 35 let. 
Pismene ponudbe na naslov, 
ki je v upravi Tednika. 
MIRNIMA in starejšima za
koncema dam v n^em sobo in 

kuhinjo z uporabo vrta, Ivana 
Vinkler, Budina 46,Ptuj. 

UGODNO PRODAM osebm 
avto Škoda Š 100, letnik 
1973 zaradi selitve. Aleksan
der Magdič, Gorišnica 76, 
vprašate lahko tudi na postaji 
niilice Ptuj. 

UGODNO PRODAM 135-li-
trski hladilnik Gorenje z 
zmrzovalnikom. Danica Lisec, 
Trubarjeva 6, Ptuj. 
UGODNO PRODAM črno-
beh TV Gorenje 920 elektroc 
nic, star 3 leta, dobro 
ohranjen. Tkalčec, Kidričevo 
32, tel,: 79-610, interna 929. 

PRODAM hišo z gospo
darskim poslopjem in 60 arov 
zemlje pri Lovrencu 75, 
informacije na naslov Angela 
Jurkovič, Zagrebška 23, 
PRODAM zmrzovalno omaro 
(novo) z garancijo. Naslov v 
upravi 

PRODAM osebni avto AMI 8, 
letnik 1970, zelo dobro 
ohranjen. Drago Dobršek, 
Dornava 141/a, Moškajnci 

PRODAM nemškega ovčarja, 
dobrega čuvaja starega 16 
mesecev. Slavko Mere, Rim
ska 6, Ptuj, 
PRODAM vseljivo hišo z 
vrtom in garažo v Hajdošah 
65, Alojzija Gojkovič, Haj
doše 65, 

PRODAM dobro ohranjeno 
komplet pohištvo za dnevno 
sobo. Ogled od 15. ure dalje. 
Fras, Pivkova 7, naselje bratov 
Reš. 

PRODAM pohištvo za spal
nico, dobro ohranjeno z 
vložki Ogled od 15. ure da|e. 
Orter, Kidričevo 33. 

PRODAM gradbeno parcelo v 
Jurovcih in 1 tono krme. 
Muršek, Jurovci 5, p. Videm 
pri Ptuju. 
PRODAM njivo v izmeri 23 
arov v Apačah. Silvo Topolo' 
vec, Podlože 67. 

PRODAM gumivoz in seno. 
Jože Vaupotič, Tržeč 51, 

PRODAM pohištvo za spal
nico, manjši regal, kavč 
garnituro, trajnožarečo peč. 
Komik, CMD 9/III. 
SADNA DREVESCA raznih 
sort hrušk, jablan, breskev, 
sliv in marehc ter črni in rdeči 
ribez varn nudi iz drevesnice. 
Zofka Čeh, Selce 51 p. 
VoUčina, 
SADNA DREVESCA (jablan, 
raznih sort) vain nudi 
drevesnica MATJAŠIČ, pb 
glavni cesti v Zg, Oblakih 
(Zagorel). 

POSAMEZNIKI, februarja 
1978: Branko Babosek, Stuki n. 
h.; Jožica Markež, Ziherlova pl. 1; 
Danica Gril, Mestni vrh 22; Ljubo 
Korpar, Pivkova 15/a; Ludvik 
Kokol, Budina 48; Anton Lačen, 
Dragonja vas 2; Anton Dolenc, 
Zg. Jablane 37; Jože Janžel, 
Zabovci 11; Ivan Vajs, Strelci 16; 
Ivan Gabrovec, Dravinski vrh 52; 
Anton Kolarič, Kettejeva 3; Milan 
Leber, Cankarjeva 6; Janko 
Mesarec, Krčevina 81; Oskar 
Sturm, Rajčeva 7; Janko Hentak, 
Podvinci 106; Vinko Toš, Vito-
marci 45; Ivanka Mere Potrčeva 
13; Mirko Silak, Rajčeva 4/a; 
Anton Ceh, Kungota 93; Peter 
Bratušek, Podlehnik 5/a; Zvonko 
Matijaško, Vrazov trg 2; Vera 
Malek, Draženci 59; Vera Fridl, 
Pobrežje 169; Mirko Mernik, 
Kidričevo 13; Anton Feguš, 
Gorišnica 77; Miran Kostevc, 
Gorišnica 46; Pavel Petrovič, 
Gorišnica 112; Franc Znidarič, 
Gorišnica 100; Franc Roškar, Biš 
53; Franc Šuen, Bišečki vrh 8; 
Stanko Rep, Markovci 1; Franc 
Zivič, Prešernova 32; Slavko Per-
šuh, Pleterje 57; Stanko Vindiš, 
Pobrežje 47; 

Iz Juršinc, 2. marca 1978: 
Anton Kokol, Kukava 31; Anto

nija Vanjngartner, Zagorci 66; 
Marija Križan, Gabernik 5; 
Katarina Lajh, Grlinci 27; Antoni
ja Vesenjak, Gradiščak 7; Klara 
Horvat, Dragovič 51; Slava Ošlej, 
Juršinci 47: Franc Petrovič, 
Dragovič 8; Daniel Bec, Sakušak 
24; Stanko Kosec, Senčak 10; 
Julijana Pignar, Gabernik 45; 
Kristina Slodnjak, Sakušak 4; 
Matilda Pihler, Mostje 7; Vinko 
Brumen, Sakušak 75; Mirko Gril, 
Botkovci 14; Katarina Plohi, Sen
čak 32; Terezija Gregorin, Saku
šak 6; Ivan Horvat, Sakušak 50; 
Anica Oslerc Sakušak 52; Kari 
Cigula, Kukova 20; Marija Simo-
nič, Gabernik 3; Franc Toš, 
Grlinci 14; Anten Čeh, Juršinci 
74. 

Iz AGISA, 7. marca 1978: 
Marija Zemljak, Pobrežje 108; 

Justina Forstnerič, Prešernova 38; 
Marija Skec, Vel. vrh 5; Božo 
Knapič, Markovci, 33/a; Štefka 
MatjaŠič, Mestni vrh 34/a; Anton 
Kekec, Bukovci 157/a; Andrej 
Kozel, Vel. Varnica 6; Slavko 
Polanec, Grajenščak 25/c; Jože 
Skok, Vel. Varnica 69; Jože Kozel, 
Vel. Varnica; Edvard Skok, 
Ilčeval; Martin Potočnik, Slov. 
goriška 10; Franc Žitnik, Gerečja 
vas 76; Zvonko Brumec, Skorba 
54; Jože Plajnšek, Gorca 58/a; 
Jože Pihler, Bezjakova 8; Alojz 
Zoreč, Potrčeva 50/a; .Martin 
Meznarič, Strelci 4; Mirko Cuš, 
Mezgovci 54; Jože Florjanič, 
Mezgovci 44; Leopold Paher, 

Strafelova 14; Janez Bombek, 
Cufarjeva 8; Martin Golob, 
Dornavska 18; Slavko Muršič, 
Gorišnica 89; Marjan Pišek, 
Pongerce 27/a; Branko Kostanje
vec, Trstenjakova 7; Veselko 
Rimele, Potrčeva 50/a; Jože Mere, 
Zelenikova 1; Mirko Sluga, 
Pobrežje 19; Andrej Belšak, 
Tomšičeva 41; Franc Slameršek, 
Zabovci 88. 

STROJNO KUUČAVNIČARSTVO 

V L A D O V O G R I N E C 
Ormož, Kerenčičev trg 9 b 

želi zaposliti 

d v a strugarja 
za zahtevnejša dela 
Delovno razmerje se sklene za nedoločen čas. Delo je možno nastopiti takoj 
ali po dogovoru. Osebni dohodek po učinku in drugih merilih uspešnosti 
posameznika ter obratovalnice. Višina osebnega dohodka je 6.000 din ali več. 
Za zasedbo delovnega mesta pridejo v poštev K V ali P K V delavci kovinske 
stroke. Želene so izkušnje pri strojni obdelavi kovin. Informacije dobite na 
sedežu obratovalnice v Ormožu ali po telefonu 70-100. RADIO PTUJ, 

ČETRTEK, 16. marca: 16.00 Poročila in obvestila, 16.15 Zabavna 
glasba, vmes EPP, 16.30 Pionirji zdravo v OS Destrnik (I. del), 16.45 
Pesmi iz Dalmacije, 17.00 Novi-e, 17.05 — Kulturna panorama — 
dramske skupine, 17.20 Jugoslovanski solisti zabavne glasbe: Janko 
Ropret, 17.35 Delo gasilskega društva Grajena, 17.50 Vedri ritmi. 

PETEK, 17. marca: 16.00 Poročila in obvestila, 16.15 Zabavna 
glasba, vmes EPP, 16.30 Radijska univerza 
16.40 Oktet Jelovica, 17.00 Novice, 17.05 Mladi danes, 17.35 Igramo za 
razvedrilo. 

SOBOTA, 18. marca: 16.00 Poročila in obvestila, 16.15 Zabavna glas
ba, vmes EPP, 16.30 V soboto popoldne (zabavna in popularna glasba, 
magnetofonski zapisi, nasveti, gost oddaje). 

NEDELJA, 19. marca: 10.00 Čestitke poslušalcev (1. del), 11.00 
Tedenski pregled dogajanj in obvestila, 11.20 Zabavna glasba, vmes EPP, 
11.30 Ciciban, dober dan, 11.40 Delavska pihalna godba Trbovlje, 12.00 
Kmetijska oddaja, 12.15 Mešani pevski zbor ,,Alojz Arnuš" iz Rogoznice, 
12.30 Čestitke poslušalcev (II. del). 

PONEDELJEK, 20. marca: 16.00 Poročila in obvestila, 16.15 Zabav
na glasba, vmes EPP, 16.30 Šport in društva, 16.45 Zabaval vas bo ansam
bel Bellamy Brothers, 17.00 Novice in EPP, 17.10 Iz stare diskoteke, 17.30 
Delegacije obravnavajo, 17.40 Melodije iz filmov. 

TOREK, 21. marca: 16.00 Poročila in obvestila, 16.15 Zabavna glas
ba, vmes EPP, 16.30 Naš komentar o čistem okolju, 16.35 Domači 
ansambli o pomladi, 17.00 Novice in EPP, 17.10 Delavec v kolektivu „Pe-
rutnine" Ptuj, 17.20 Poje vam Shirley Bassey, 17.35 Predstavljamo vam 
Marijo Ličina iz Gorišnice, 17.45 Orkester Harry James. 

SREDA, 22. marca: 8.10 Dobro jutro in poročila, 8.15 Pogovori v 
Živo, 8.30 Obvestila in EPP, 8.45 Cicibani, dober dan, 8.58 Povzetek in 
odpoved oddaje. 

V ostalem času prenašamo prvi radijski program RTV Ljubljana. 

Č E T R T E K , 16. marca: 

Z L O M L J E N A K R I L A am. barv. 
film, ob 18. uri, fr. barv. 
kriminalka Z B O G O M K I F E L J C 
ob 20 uri; P E T E K . 17. marca: 
Z B O G O M K I F E L J C fr. barv. 
kriminalka, ob 18. in ob 20. uri; 
S O B O T A . 18. in N E D E L J A , 19. 

marca: bOVRAZNIK APACEV 
am. barv. vvestern, ob 18. in 20. 
uri, v NEDELJO tudi ob 16. uri, 
MATINEJA ob 10. uri bo sloven
ski film NE JOCi PETER; 
TOREK 21. IN SREDA, 
22. marca: DEKLiSCiNA 
it. barv. film, ob 18. in ob 20. 
uri, v SREDO, ob 20. uri bo 
OTALIJA IZ BAHIJE brazilsko-
francoski barv. vistav. film; 
Č E T R T E K , 23. marca: OTALIJA 
IZ BAHIJE brazilsko-francoski 
film, ob 18. in ob 20. uri. 



PREDKONGRESNE AKTIVNOSTI 

Med komunisti - neposrednimi proizvajalci 
v dvorani magistrata v Ptuju so se v ponedeljek sestali 

člani aktiva komunistov — neposrednih proizvajalcev. 
Osrednja točka dnevnega reda je bila razprava o kongresnih 
dokumentih. Bistvo resolucije je komunistom — neposred
nim proizvajalcem obrazložil Dimče Stojčevski, organizacij
ski sekretar komiteja občinske konference ZKS Ptuj. V 
poznejši razpravi pa so med drugim sprejeli sklep, da je tre
ba predvsem na kongresu slovenskih komunistov posvetiti 
del razprave aktivom komunistov — neposrednih proizvajal
cev in smernicam m njihovo nadaljnje delo. Sicer pa sami 
menijo: 

Ivan Horvat (49) PTT kontrolor v ptujski pošti in sekre
tar aktiva komunistov — neposrednih proizvajalcev pri OK 
ZKS Ptuj: ,,Menim, da smo s ponedeljkovo razpravo 
razčistili mnogo stvari, ki nam ob individualni predelavi 
obširnih materialov za kongresa niso bile jasne. Ugotavlja
mo, da večina osnovnih organizacij ZK še ni razpravljala 
organizirano o gradivu, ki ga je lahko vsak komunist mogo
če že prebral. No, to seveda ni pohvalno. Kot veste, smo na 
ponedeljkovem posvetu sprejeli poseben sklep, da prenese 
eden od delegatov na kongres našo željo, da bi del razprave 

posvetili delovanju aktivov komunistov — neposrednih 
proizvajalcev in opredelili nekaj konkretnih nalog za naše 
bodoče delo. Sele tako bomo lahko resnično uveljavili svojo 
nalogo." 

Irena Rosic (24) blagajničarka v trgovini Zarja — TP 
Izbira Ptuj: ,.Komunisti v naši delovni organizaciji smo že 
razpravljali o kongresnih dokumentih, vendar bomo v krat
kem razpravo še razširili na ostale delavce. Trudimo se, da bi 
pritegnili k aktivnosti vse ostale in sedaj nam je pri tem v 
veliko pomoč naš ,,Informator" preko katerega obveščamo 
vse delavce o dogodkih v delovni organizaciji. Sicer je pri 
nas struktura članstva ZK izredno razgibana in zadovoljni 
smo s številom mladih komunistov, kljub temu, pa se trudi
mo, da bi med naše vrste pritegnili še več opredeljenih lju
di." 

Leopold Orešek (26), komercialni tehnik v Pleskarju v 
Ptuju: ,,Zal še v naši delovni organizaciji nismo razpravljali 
o kongresnih dokumentih smo pa do podrobnosti razčlenili 
študijo Edvarda Kardelja na nivoju OOZK. No, jutri imamo 
razširjen sestanek in na njem bomo načeli tudi kongresne 
dokumente in jih tudi razčlenili do podrobnosti. Pri tem nam 

bo v pomoč OO sindikata naše delovne organizacije." 
Vida Brodnjak (26) prodajalka kruha v Lackovi ulici — 

Vinko Reš Ptuj: ,,Pri nas so volitve delno zadržale razpravo, 
kajti vsi smo se posvetili volitvam. Drugače sem slušateljica 
dopisne politične šole v Ptuju in tam nam je Alojz Gojčič 
bistvo dokumentov lepo razložil. Menim, da če delovnega 
človeka, ali katerega koli zanima to gradivo, je lahko dovolj 
informiran če bi le redno prebiral Komunista. V naši delovni 
organizaciji bomo to zagotovo storili. Ni pa mi všeč, da pri 
nas mladina ni organizirana, čeprav bi bilo to nujno potreb
no in mi, mladi komunisti v naši delovni organizaciji se bo
mo zavzemali, da bo kmalu delo mladih zaživelo." 

Jurij Zupane (52) VKV prometna stroka, TOZD Promet 
TGA Kidričevo: ,,Zelo dobro smo se pripravili za razpravo o 
kongresnih dokumentih, v naši TOZD smo jo izvedli v to
rek in zelo živahno je bilo. Meni osebno je to gradivo dobro 
znano, saj sem član komisije za razvoj ZKS pri komiteju OK 
ZKS Ptuj in veliko besed smo temu namenili. Drugače pa 
bomo na nivoju delovne organizacije o gradivu še enkrat 
razpravljali na konferenci ZK v TGA Kidričevo." 

pripravil: M. Ozmec 

Ivan Horvat Irena Rosic Leopold Orešek Vida Brodnjak Jurij Zupane 

Uspel 
seminar 
za mlade 

Občinska konferenca /SMS Ptuj 
je v soboto 11. marca v okviru pro
grama priprav na kongrese pripra
vila enodnevni seminar za predstav
nike mladih iz osnovnih organizacij 
in aktivov ZSMS iz krajevnih 
skupnosti, temeljnih in drugih or
ganizacij, osnovnih in srednjih šol, 
specializiranih konferenc ter člane 
koordinacijskih svetov ZSMS, 
predsedstva OK ZSMS in kolektiv
nih članov ZSMS. 

Seminar je potekal v prostorih 
obrata za družbeno prehrano v 
Agisu. Poleg kongresnih tem so na 
seminarju obravnavali priprave 
mladih na volilne konference in 
druge aktualne naloge mladih do 
seje OK, ki bo predvidoma v mese
cu juniju. Sobotnega seminarja se 
je udeležilo prek 150 mladih, ki so z 
zanimanjem poslušali predavanja 
Dimčeta Stojčevskega, Milana 
Čička in Francija Primca. — OM 

Reševanje 
stanovanjskih 

problemov 
v okviru Kulturne skupnosti 

Ptuj, ki združuje zavode: Pokra
jinski muzej, Študijsko in ljudsko 
knjižnico, Radio-Tednik, Zgodo
vinski arhiv, Kino in Zvezo kultur
nih organizacij, so se delavci 
dogovorili, da bodo združevali 
sredstva, ki so namenjena za re
ševanje stanovanjskih problemov 
ljudi, zaposlenih v teh zavodih. 

Z akcijo je začela osnovna or
ganizacija sindikata delavcev v 
kulturi in le-ti so se tudi pismeno 
izrekli o tem, da bodo združevali 
sredstva sklada za stanovanjsko iz
gradnjo. V ta namen je bil usta
novljen zbor združevalcev stano
vanjskih sredstev v okviru Kul
turne skupnosti Ptuj na katerem so 
že razpravljali o osnutku samo
upravnega sporazuma o združeva
nju stanovanjskih sredstev sklada 
skupne porabe. Nanovo izvoljeni 
upravni odbor so zadolžili, da pri
pravi še nekatera dopolnila ome
njenega samoupravnega sporazu
ma ter zbere podatke o sredstvih, 
ki jih bodo delavci s področja kul
ture združevali za reševanje svojih 
stanovanjskih vprašanj. mš 

Tudi v tem tednu se je zgodila 
podobna nesreča. Stanko Butolen 
iz Popove pri Vidmu je pripravljal 
avto za tehnični pregled. Ker ni bil 
pritrjen desni prednji sedež je avto 
zapeljal k znancu Hinku 
Kodermanu iz Zidanškove 5 v Ptu
ju. Ta se je takoj lotil varjenja 
nosilca prednjega sedeža. 
Naenkrat pa je notranjost 
avtomobila zajel plamen. Kljub 
takojšnji intervenciji obeh prisot
nih — ogenj sta takoj začela gasiti 
z vodo — je do prihoda gasilcev 
avto popolnoma zgorel. Material
na škoda je velika. 

Fotovest: M. Ozmec 

V Zabovcih 
je gorelo 

V torek je ogenj uničil 
gospodarsko poslopje Alojza 
Lovrenka iz Zabovcev 96. Požar se 
je kasneje Še razširil na sosedno 
gospodarsko poslopje last Ignaca 
Bračiča. Ogenj je domala uničil 
obe gospodarski poslopji, škoda 
pa je ocenjena na 300 tisoč dinar
jev. Vzrok požara še raziskujejo. 

zk 
foto: R 

Gradnja srednješolskega centra lepo napreduje 

V minulem letu smo v ptujski 
občini zbrali na osnovi samo
upravnega sporazuma o združe
vanju sredstev za sofinanciranje 
programa gradnje srednješolskega 
centra v Ptuju in osnovne šole v 
Markovcih iz samoprispevka ob
čanov 12,758.618 dinarjev, iz 
prispevka združenega dela pa 
6,309.224 dinarjev. Po idejnem 
načrtu, ki ga je izdelal Projektivni 
biro v Ptuju je predračun gradnje 
prostorov za srednješolski center 
120,485.000 dinarjev. Od tega 
bomo v občini Ptuj zbrah 
64,202.000 dinarjev, ostanek 
56,283.000 dinarjev pa bo 
sofinancirala izobraževalna skup
nost Slovenije. 

V prvi fazi gradnje, dela so v 
pohiem zamahu, bomo pridobili 
60 učilnic in druge potrebne 
prostore, veljala pa bo 64,202.000 
dinarjev. Vse ostale prostore kot 
so kuhinja, telovadnica, večna
menski prostori, 6 učilnic in 
drugo pa bomo zgradih iz deleža, 
ki ga bo prispevala izobraževalna 
skupnost Slovenije. 

Za idejni in glavni načrt za I. 
fazo ter geološke in arheološke 
raziskave, razna soglasja, priključ
ki, nadzor, zemljišče in priprav
ljalna gradbena dela so doslej 
veljala 8,978.321 dinarjev. Po vseh 
predvidevanjih pa je zaključek 
gradnje prve faze predviden za 
konec letošnjega leta in bo zato 
potrebno vložiti vse napore, da 
bomo pravočasno zagotovili denar 
tudi za gradnjo dmge faze 
srednješolskega centra, ki jo bo v 
celoti financirala izobraževalna 
skupnost Slovenije. 

Tak je v teh dneh pogled na gradbišče srednješolskega centra v 
Ptuju foto: R 

Z/ata poroka 
v Ormožu 

Ivan in Rozalija Blažič ob svečani razglasitvi za 
zlatoporočenca. p^^^^^j^^ j_ ^ ^ ^ ^ 

V poročni dvorani v Ormožu so prejšnjo soboto razglasili za 
zlatoporočenca Ivana Blažiča, roj. 16. decembra 1904 v Cerovcu in 
Rozalijo, roj. Ozmec 1. septembra 1909 v Lahoncih. 

Oba sta bila viničaija, sedaj sta upokojenca, stanujoča Miklavž pri 
Ormožu 4. Poleg trdega vinogradniškega dela se je Ivan ukvarjal še z 
gojitvijo čebel, kar mu je še tudi danes v veselje, kot zdrav in koristen 
hobi. 

Zakonca sta imela 5 sinov in vsi še živijo, imata pa že 17 vnukov in 5 
pravnukov. 

Jože Sever 

ČRNA KRONIKA 
Teden, od 6. do vključno 13. 

marca je na cestah ožjega območja 
ptujske občine minil brez težjih 
prometnih nesreč. Vse kaže, da so 
bile ženske voznice ob praznova
nju mednarodnega dneva žensk 
previdne, vsi tisti moški, ki so se 
priključili njihovemu praznovanju 
pa raje niso sedli za volan. In prav 
je tako. Miličniki postaje milice 
Ptuj in njenih oddelkov so tokrat 
posredovali le v dveh lažjih 
prometnih nesrečah. Vzrok prve je 
bila neprevidna vzvratna vožnja 
voznika, v drugi nesreči pa je 
botrovala neizkušenost voznika 

motornega kolesa. Materialna ško
da je bila minimalna, saj je znašala 
le 5000 dinarjev. 

Prehitro v ovinek 
Edina prometna nesreča, ki se bi 

lahko končala še precej huje, se je 
zgodila v nedeljo, 12. marca ob 
dveh zjutraj. 

V o z n i k n e r e g i s t r i r a n e g a 
motornega kolesa Jože Horvat iz 
Gabernika 16 je vozil brez 
opravljenega vozniškega izpita iz 
smeri Mezgove proti Dornavi. V 
vasi Dornava je pripeljal v oster 
desnj_ovinek s preveliko hitrostjo, 
zaradi česar je zapeljal na levo s 
ceste in trčil v steber vrtne ograje. 

Voznik Horvat je pri trčenju do
bil hujše telesne poškodbe, zaradi 
česar so ga prepeljali v ptujsko 
bolnišnico. Na motornem kolesu 
pa je za okoli 5.000 dinarjev 
materialne škode. 

— OM 

Kje je 84.973 dinarjev? 
Pred kratkim se je pred mariborskim okrožnim sodiščem zagovarjal 

Rudolf Kokol (36) zidar brez zaposlitve iz Rogoznice. Zoper njega je jav
ni tožilec vložil obtožnico zaradi grabeža. Dolži ga, da si je kot član sveta 
KS Rogoznica pri Ptuju in kot član odbora za asfaltiranje krajevne ceste 
prilastil kar 84.973 dinarjev, ki jih je zbral pri 55 občanih. Vplačanega 
denarja ni sproti nakazoval na žiro račun krajevne skupnosti — kot bi to 
moral — pač pa je zbrani denar v celoti porabil. 

V začetku letošnjega leta si je nekje izposodil 20.000 dinarjev in jih 
nakazal na žiro račun krajevne skupnosti. Tako je zmanjšal svoj dolg na 
64.973 dinarjev. S tem pa seveda ni zmanjšal svoje odgovornosti. 

— OM 

Goreč ^ilomobil na Reševi ufei 
Prejšnji teden se je zaradi ne

previdnosti med popravljanjem 
vžgal osebni avto fiat 750. V 
objektiv smo uspeli ujeti goreč 
avtomobil na Reševi uUci v Ptuju 
in ogenj, ki je nenadoma upepelil 
vse gorljive dele avtomobila. Avto 
je bil uničen, še preden so na kraj 
nesreče prihiteli gasilci. Lastnik, 
Franc Strucl je tako utrpel veliko 
materialno škodo. foto: zk 

-zk 

^vreme 
do nedelje, 26. marca 1978. 

Prvi krajec bo v četrtek, 16. 
marca ob 19.21. 

Napoved: Do nedelje, 19. 
marca bo še spremenljivo vreme. 
Od 19. do 26. marca bo lepo. 
Padavine bodo v krajših plohah, 
včasih kot dež. včasih kot sneg. 
T)o 20. marca bodo predvsem še 
mrzle noči in zaradi vetra hladni 
dnevi. V torek. 21. marca stopi 
sonce v znamenje ovnu. S tem-se 
začne uradna pomlad, ki je tudi 
morebitni sneg ne more prestavi
ti. V torek, 21. marca sta dan in 
noč enako dolga, za nekatere pa 
enako kratka. Alojz Cestnik 

osebna hranika 
RODILE SO: 
Jožefa Petrovič, Zakl 3 — Duša

na in Smiljano; Sonja Zavcer, For-
min 35/b — Branka; Ana Pintarič, 
Meje 21 — dečka; Ana Vojsk, 
Destrnik 20 — Jožefa; Majda Sitar, 
Sela 7 — Jožico; Rozalija Bombek, 
Jadranska 11 — Mateja; Ana 
Valenko, Gorišnica 126 — Mojco; 
Katica Draškovič. Dragonja vas 17 
— deklico; Gizela Leber. Selška 
cesta 30 — Andrejo; Marija Kocu
van, Drbetinci 17 — Natašo; 
Albina Janžekovič, Rotman 51 — 
Borisa; Neža Veselic, Stojnci 61 — 
Danico; Jožefa Jureš, Ul. Rajh 
Nade 4, Ljutomer — Dejana; Dra
gica Šeruga, Strezetina 25 — 
Andrejo; Milena Bezjak, Muretinci 
15 — Renato; Marija Drobnič, 
Gorca 85 — dečka; Marija Petro
vič, Kozminci 15 — deklico; Ida 
Koritnik, llčeva 16 —dečka; Milica 
Munda, Sodinci 7 — Janeza; Štef
ka Petek, Hardek 27 — Natjo. 

POROKE: 

Janez Mikša, Formin 5 in Marija 
Hutinski, Selci 48/a; Štefan Njivar, 
Črmlja 18 in Slavica Kramberger, 
Crmlja 18. 

UMRLI SO: 
Janez Repič, Prešernova 7, roj. 

1896. umrl 7. marca 1978; Jurij Vi
dovič. Znidaričevo nabrežje 7. roj. 
1907, umrl 12. marca 1978; Franči
šek Osojnik, Peršonova 1, roj. 
1906, umrl 10. marca 1978. 

T E D N I K 
izdaja z a v o d za časop isno in 
radi jsko de javnost R A D I O - T E D -
MIK 62250 Ptu j , V o š n j a k o v a 5, 
poštn i predal 99. Ureja uredn išk i 
o d b o r , g lavni u redn ik M I H A E L 
G O B E C , o d g o v o r n i u redn ik 
F R A N C F I D E R Š E K . U r e d n i š t v o 
in uprava R a d i o - ^ e d n i k a te le fon 
(062) 77-079 in 77-226. Ce lo te tna 
n a r o č n i n a znaša 150 d inar jev, za 
tu j i no 250 d inar jev. Ž i r o r a č u n 
S D K Ptuj 52400-601-106^9 , 
T i s k a Č G P Mar ibo rsk i tisk. Ma 
podlagi ^akona o o b d a v č e v a n j u 
p r o i z v o d o v in s tor i tev v p r o m e t u 
spada T E D N I K m e d p r o i z v o d e , za 
katere se ne p laču je temel jn i 
davek o d p r o m e t a p r o i z v o d o v . 



SAMOUPRAVNA 
STANOVANJSKA 

SKUPNOST 
OBČINE PTUJ 

SEJNO 
GRADIVO 

ZA SKLIC 7. SKUPŠČINE SAMOUPRAVNE STANOVANJSKE SKUPNOSTI OBČINE PTUJ, 
KI BO V SREDO, 29. MARCA 1978 OB 13. URI 

V DOMU „FRANC KRAMBERGER" PTUJ, ORMOŠKA CESTA 1 

Ptuj, 10. marca 1978 



GRADIVO OBSEGA: 

L Poročilo o delovanju samoupravnih organov Samoupravne 
stanovanjske skupnosti občine Ptuj za čas mandatne dobe 
od 1974 do 1978 s pokazatelji tabel: 
I. pregled skupnega števila zgrajenih stanovanj in 

stanovanjskih površin ter primerjava z letnimi plani, 
II. struktura skupno zgrajenih stanovanj po velikosti in 

načinu financiranja ter ocena stanja 1974—1978 
III. pregled površin novozgrajenih stanovanj za obdobje 

1 9 7 4 _ 1 9 7 7 ter ocena za leto 1978 
IV. struktura solidarnostnih stanovanj z ozirom na 

solidarnostne kategorije, 
V. Pregled formiranja in porabe sredstev enote za 

družbeno pomoč v obdobju 1974-1977 
VI. Pregled danih kreditov iz združenih sredstev po 

natečaju v obdobju 1974-1977 
VII. pregled zgrajenih stanovanj po posameznih lokacijah in 

ocena za leto 1978 
2. Poročilo o delovanju — delu Stanovanjskega servisa Ptuj — 

Strokovnih služb in posebne enote za kreditiranje 
stanovanjskega in komunalnega gospodarstva pri KB, 

poslovni enoti Ptuj za leto 1977, 
3. Poročilo o izvršenem programu vzdrževalnih — investicijskih 

del za leto 1977, 
4. Sprejem in potrditev finančnih načrtov in programov del za 

Samoupravno stanovanjsko skupnost občine Ptuj za leto 
1978, 
a) za graditev stanovanj, 
b) za solidarnostni sklad, 
c) za sklad stanovanjskih hiš 

č) strokovnih služb stanovanjskega servisa in banke 
S Predlog objave V. natečaja za dajanje stanovanjskih kreditov 

za gradnjo ali nakup stanovanj organizacij združenega dela 
in za dajanje stanovanjskih kreditov za individualno gradnjo 
hiš ter nakup stanovanj v etažni lastnini, 

6. Predlogi: 
a) za izdajo odloka o povišanju stanarin v letu 1978, 
b) za spremembo odloka o delni nadomestitvi stanarin, 

c) povišanje najemnin 
7. Obravnava in sprejem samoupravnih sporazumov: 

a) o združevanju sredstev za reševanje in zagotavljanju 
sredstev za reševanje stanovanjskih potreb kadrov, ki so 
pomembni za pospeševanje skladnejšega razvoja manj 

razvitih območij v SR Sloveniji v obdobju 1978 do 1980, 
b) o dodatnem izjemnem posojilu prizadetim zaradi 
potresov na območju občin Tolmin in Nova Gorica, 

8. Informacija o arheoloških raziskavah kulturnih spomenikov 
(dopis Okrožnega javnega tožilstva Maribor), 

9. Delegatska vprašanja in odgovori. 



ad l . 
Poročilo o delovanju samoupravnih organov 

POROČILO O DELOVANJU SAMOUPRAVNIH ORGANOV ' — ' 
oci ustanovitve Samoupravne stanovanjsice skupnosti občine Ptuj in njenih 
samoupravnih organov v času od 18. marca 1973 pa do današnje v tem 
mandatu zadnje skupščine stanovanjske skupnosti občine Ptuj — marec 
1978. 

Pred ustanovitvijo Stanovanjske skupnosti občine Ptuj je deloval in bil 
izvoljen Iniciativni odbor, katerega predsednik je bil Ostroško Marjan. 
Iniciativni odbor je bil ustanovljen ob koncu leta 1972 in je deloval v 
pripravah za ustanovitev Stanovanjske skupnosti občine Ptuj vse do 18. 
decembra 1973. Takrat je bila prva seja delegatov za ustanovitev 
stanovanjske skupnosti in njenih samoupravnih organov z nalogo 
samoupravnega sistema delovanja na stanovanjskem področju. Prevzeti je 
bilo treba vir sredstev financiranja in sklad stanovanjskih hiš družbene 
lastnine v odločanje delovnemu človeku. 

Na prvi seji ustanovne skupščine stanovanjske skupnosti so delegati 
iz\'olili predsednika Skupščine stanovanjske skupnosti Bezjak Janka, za 
njegovega namestnika pa je bil izvoljen tov. Prelog Viktor. 

Za predsednika samoupravnega razsodišča pa je bila izvoljena za 
predsednika tov. dr. Suhadolnik Jožica, njen namestnik pa tov. Zadravec 
Franc, za člana pa Poljanšek Lojze in Težajc Ivo. 

Za predsednika Sveta enote za graditev stanovanj je bila izvoljena tov. 
Stropnik Lojzka, za namestnika pa Solovjev Boris. 

Za predsednika Sveta enote za gospodarjenje s stanovanjskim 
skladom v družbeni lastnini je bil izvoljen tov. Berden Martin, za namestni
ka pa Franc Emeršič. Za prt>dsednika Sveta enote za družbeno pomoč je bil 
izvoljen tov. Anton Kosi, za njegovega namestnika pa tov. Dimče 
Stojčevski. 

Izvršilni odbor stanovanjske skupnosti pa so ob izvolitvi sestavljali: 
predsednik je bil Ostroško Marjan, namestnik tov. Jože Skerlovnik ter 
člani: Viktor Makovec, Lojzka Stropnik, Martin Berden, Anton Kosi, 
Dimče Stojčevski, Katica Kašman, Boris Solovjev, Zadravec Fraftc in 
Zofka Kodrič. 

V tem sestavu je bila ustanovljena stanovanjska skupnost občine Ptuj 
ena izmed prvih v Socialistični republiki Sloveniji na podlagi občinskega 
odloka in je delovala vse do konca leta 1974, ko smo morali po sprejetju 
Ustave in z zakonskimi predpisi na novo ustanavljati skupnost po 
delegatskem sistemu in sklenitvi ter podpisovanju Samoupravnega 
sporazuma o ustanovitvi Samoupravne stanovanjske skupnosti občine Ptuj. 

Na podlagi občinskega odloka o ustanovitvi Stanovanjske skupnosti so 
bile v tem času sklicane 3 skupščine stanovanjske skupnosti med 18/12-1973 
in 29/1-1975, na katerih je obravnavala stanovanjska vprašanja, zlasti seje 
borila za povečanje in hitrejšo stanovanjsko graditev stanovanj in s tem 
zaorala ledino na stanovanjskem področju. 

Pri tem delu so vsi takrat izvoljeni samoupravni organi vestno, 
humano in pridno sodelovali pri izvrševanju sprejetih sklepov in programov 
skupščine stanovanjske skupnosti in njenih organov ter ga vestno izvajali z 
medsebojnim humanizmom so izvedli sprejete sklepe in programe, ki si jih 
je takrat zadala Skupščina stanovanjske skupnosti. 

Na podlagi sprejete Ustave Socialistične federativne Jugoslavije in 
Socialistične republike Slovenije ter zakonskih predpisov je bila v smislu in 
smernicah družbenega sistema za novo ustanovljena po delegatskem 
sistemu Skupščina Samoupravne stanovanjske skupnosti občine Ptuj. V 
tem smislu je moral biti sprejet in podpisan Samoupravni sporazum o 
ustanovitvi Samoupravne stanovanjske skupnosti občine Ptuj, katerega 
podpisniki so bile vse organizacije združenega dela, krajevne skupnosti, 
šole ter druge družbeno-politične skupnosti v občini Ptuj. 

Prva Skupščina je bila 17. marca 1975, na njej je bil soglasno izvoljen 
tov. Zadravec Franc kot predsednik skupščine, za njegovega namestnika pa 
tov. Segula Jože, pozneje pa Hojak Stane. 

Na Skupščini stanovanjske skupnosti je bil izvoljen 11 članski Izvršilni 
odbor kateremu predseduje tov. Ostroško Marjan, namestnik Jože 
Skerlovnik ter člani: Križančič Jože, Purg Tone, Makovec Viktor, Cafuta 
Alojz, Janko Bezjak, Simandl Ivo, Stojčevski Dimče, (pozneje Vidovič 
Jože) Vogrinec Janko in Ceh Majda. 

Izvoljen je bil tudi poravnalni svet, katerega predsednik je bil tov. 
Lepej Stanko ter člana Potočnik Franc in dr. Suhadolnik Jožica. Imel je 
tudi tri namestnike (Masten Zvone, Jankovič Kostja in Arko Lojze). 

V samoupravno delavsko kontrolo stanovanjske skupnosti so bili 
izvoljeni za predsednika Gegič Peter ter člana Klep Ivan in Novak Cvetko. 

V komisijo za reševanje stanovanjskih vprašanj borcev in invalidov ZB 
NOV pa je bil izvoljen 5 članski odbor, sestavljajo ga: za predsednika 
Lacko Molan ter člani Kovačec Stanislav, Novak Franc, Fric Janez in 
Smolej Ivan. 

Skupščina stanovanjske skupnosti je imela tri samoupravne enote in 
to: 

1. za graditev stanovanj, njen predsednik je bil Purg Tone ml. v 
sestavu 24 delegatov, izvoljenih v Konferencah delegacij združenega dela, 

2. za družbeno pomoč v stanovanjskem gospodarstvu, njen predsednik 
je bil tov. Križančič Jože v sestavu 25 delegatov. 

3. za gospodarjenje s stanovanjskimi hišami v družbeni lastnini je bil 
predsednik Cafuta Alojz v sestavu 23 delegatov. 

Vsaka samoupravna enota je imela 9-članski upravni odbor, ki je izvrše
vala sklepe in naloge samoupravne enote. 

1. Upravni odbor za graditev stanovanj (9 članov), njen predsednik je 
bil tov. Sumandl Ivo ter člani: AhČ Peter, Prelesnik Franc, Cimerman Ljubo. 
Krajnc Viktor, Vogrinec Janja, Bakoš Ludvi, Vrtačnik Janez in Solovjev Bo
ris. 

2. Upravni odbor za družbeno pomoč v stanovanjskem gospodarstvu (9 
članov) njen predsednik je bil tov. Bezjak Janko ter člani: Stojčevski Dimče, 
Petrovič Jožica, Vauda Fanika, Fabjan Stane (prej Muhič Jože) Kašman 
Katica, Stropnik Petra, Sebela Ivan ter Djerič Danica. 

3. Upravni odbor za gospodarjenje s stanovanjskimi hišami v družbeni 
lastnini je bil predsednik tov. Skerlovnik Jože ter člani: Mlakar Martin, Ceh 
Jože, Kreft Hinko, Ceh Majda, Pešec Simon, GaSljevič Vlado. Vajngerl Fer-
do in Tušek Marija. 

V času od 17. marca 1975 do 20. marca 1978 je bilo 9 Skupščin 
stanovanjske skupnosti in zborov samoupravnih enot. Na teh so delegati 
predvsem obravnavah poročila, sprejemali in potrjevali letne in dolgoročne 
programe del, zlasti novogradnje stanovanj, finančne načne in plane ter 
zaključne račune, razporeditev dohodka, programe investicijskega vzdrževa
nja stanovanjskih hiš in revitalizacije, statut stanovanjske skupnosti, statut 
za vse tri samoupravne enote, pravilnike, samoupravne sporazume, pogod
be, poročila o delu samoupravnih organov upravljanja stanovanjske skupno
sti. Delegati in člani izvršilnih ter upravnih odborov so smotrno usmerjah 
finančna sredstva predvsem v novogradnjo in popravilo stanovanjskih hiš 
sklada stanovanjske skupnosti ter usmerjah dolgoročno stanovanjsko poU-
tiko na področju stanovanjskega gospodarstva v občini. 

Izvršilni odbor je bil organizator in koordinator med samoupravnimi 
organi stanovanjske skupnosti ter izvajalec in spremljevalec sprejetih skle
pov, programov usmerjene stanovanjske gradnje ter politično družbeni 
koordinator med samoupravnimi dejavniki stanovanjske skupnosti in 
drugim družbeno političnimi skupnostmi v naši občini. Koordiniral je tudi 
delo na področju regijskega območja občin: Ormož, Lenart, Maribor, 
Slovenska Bistrica in Ptuj s posvetovanjem in sprejetimi stališči na regijskih 
posvetovanjih prenašal predloge in pripombe Skupščini Zveze stanovanjskih 
skupnosti Slovenije ter vsklajeval druga stališča iz področja stanovanjskega 
gospodarstva in finančne politike na tem območju. 

Na članih izvršilnega odbora zlasti predsednika in predsednika Skup
ščine stanovanjske skupnosti sta s pogumom in odločnostjo na podlagi 
sklepov baze združenega dela v delovnih organizacijah in ob politični 
podpori nosila vehko odgovornost in breme, ki sta ga z vso skrbjo in voljo 
prenašala, oziroma izvedla zastavljene cilje, seveda tudi ob podpori •^eh 
članov samoupravnih organov stanovanjske skupnosti občine Ptuj. 

V tej mandatni dobi je imel Izvršilni odbor 29 rednih sej in nekaj posve
tov, za kar je bilo potrebno pripraviti sejni material in obrazložitve k dnev
nemu redu. Lahko omenim, da so vsi trije Upravni odbori in komisiji imeh 
skupno 78 sej in dodatno k temu še nekaj posvetov. 

Za vse Skupščine in zbore enot. za seje Izvršilnega odbora in seje vseh 
treh upravnih odborov in komisij je bilo potrebno pripraviti dnevne rede s 
priloženim sejnim gradivom za posamezne ločke dnevnega reda, na katerih 
so bile najmanj 4 točke, največ pa 18 točk dnevnega reda za posamezne seje 
samoupravnih organov stanovanjske skupnosti. Za sklic Skupščine in zbor 
enot je bilo potrebno pripraviti v cca 400 izvodih sejnega gradiva, za Izvršilni 
odbor 11 članov -i- sodelavci in vabljeni cca 20 izvodov, za en Upravni odbor 
9 članov -t- vabljeni in sodelavci 17 komadov sejnega gradiva itd. Na sejah 
voditi zapisnike in iz njih napisati in sestaviti sklepe ter poslati vsem, ki so 
sodelovali v katerikoli obravnavani zadevi. Voden je tudi register zapisnikov 
in evidenca prisotnih članov na sejah. 

Prepričani smo, da smo zadovoljivo in pravočasno dostavljali sejno gra
divo z vabih ter obrazJožitvami delegatom v delegacijah združenega dela 
predsednikom delegacij, vsem delovnim organizacijam posebej krajevnim 
skupnostim, šolam in drugim družbeno-poHtičnim skupnostim občine. 
Včasih se za objektivne in tudi neobjektivne napake, z roki, strojepisnimi ali 
drugimi tehničnimi manjšimi napakami vsem delegatom in samoupravnim 
organom stanovanjske skupnosti vljudno opravičujemo. 

Na koncu naj povemo še to, da je bila udeležba na skupščini, zborih in 
sejah samoupravnih organov stanovanjske skupnosti občine Ptuj več kot 
zadovoljiva. V obeh mandatnih dobah seje le enkrat pripetilo, da ni bila seja 
sklepčna in smo jo morali ponovno sklicati. Ob tem se vsem delegatom Skup
ščine in zborom samoupravnih enot ter ostalim stalnim članom izvršilnega 
odbora, upravnih odborov in komisij stanovanjske skupnosti za udeležbo in 
sodelovanje na zborih in sejah iskreno zahvaljujemo. 

Gradiva iz dnevnih redov organov samoupravljanja stanovanjske skup
nosti to pot ne objavljamo, ker bi stvari ponavljali, saj smo za vsako skuf)-
ščino podali izčrpna poročila o dnevnih redih, kaj so na sejah samoupravni 
organi razpravljali in sklepali. 



OCENA ZA OBDOBJE 1974 - 1978 

Iz pregleda skupno zgrajenih stanovanj za obdobje 1974-1977 je razvidno, da s icer ne dosegamo načrta gradnje družbenih 
stanovanj v zastavljenem obsegu, kar je posledica zastojev v zvezi z sproščanjem gradbenih zennljišč. Zastoj v izgradnji 
v zadnjem letu bo odpravljal že v letu 1978 saj je v izgradnji 321 družbenih stanovanj od katerih bo predvidoma vseljenih v 
letu 1978 291 v skupni površini 15.634 m2 netto stanovanjske površ ine . 

TABELA II 

STRUKTURA SKUPNO ZGRAJENIH STANOVANJ PO VELIKOSTI IN NAČINU FINANCIRANJA 

>'BA: K številu s o l . stanovanj ni upoštevano 7 solidarnostnih stanovanj za ka te ra je bilo iz s reds tev s o l . sklada 
dodeljeno dolgoročno posojilo TAP-u, ke r so zajeta v številu stanovanj za OZD 

OCENA STANJA 1 974 - 1978 

TABELA I 

PREGLED SKUP1«GA ŠTEVILA ZGRAJENIH STANOVANJ IN STANOVANJSKIH POVRŠIN TER PRIMERJAVA Z LETMMI PLANI 



T A li E L A III 

POVRŠINA NOVOZGRA.TEMH STANOVANJ ZA Oi3DOi3JE 1974 - 1977 TER OCENA 
2iAX«lQ.iS78 1 , . . . . . . . 

Struktura skupno zgrajaiih stanovanj v obdobju 1971 - 1978 z oceno stanja šo za leto 
1978 z ozirom i.-i velikost staiiavanja in vir financiranja je razvidna iz tabele š t . 2. 
Iz pregleda je razvidno, da je bilo v bbdobju 1974-1978 od skupnega števila zgrajenih 
stanovanj v usmerjeni stanovanjski gradnji 40% solidarnostnih stanovanj in 60% stanovanj 
zgrajenih iz združenih sredstev. To razmerje *Jl bo v lotu 1978 znašalo iSjjza sol i 
darnostna stanovanja in 55% za sta.iovanja iz združevanih sredstev. 

Pregled dodeljenih stanovanj z ozirom na solidarnostna kategorije občanov ki so 
iX)stali nosilci stanovanjske pravice v novozgrajenih .•solidarnostnih stanovanjih je 
razviden iz tabelo št . 3 . Tako je v obdobju 1974-1978 od 344 skupaj zgrajenih sol i
darnostnih stanovanj dobilo stanovanja 192 družin delavcev z nizkim oseb.iim dohodkom 
ali 55% vseh stanovanj , lOb mladih družin ali 31% vseh stanovanj, 43 upokojencev ali 
12% vsoh stanovanj in 7 udeležencev NOO ali 2% vseh stanovanj. 

T A .3 E L A rV 

STRUKTURA SOLmAKNOSTNIH STANOVANJ Z OZIROM NA SOLIDARNOSTNE 
KATEGORIJE: 

Z vsemi sredstvi stanovanjskega gospodarstva v občini Ptuj je bilo zgra
jeno v obdobju 1974 — 1977 15 objektov v izgradnji pa je za leto 1978 5e 6 
objektov. Skupno bo zgrajenih 766 novih stanovanj v usmerjeni stanovanj
ski gradnji s skupno netto površino 40.856 kv. m in v vrednosti 
273,603.995.— din. Smatramo, da je bila izgradnja stanovanj v preteklem 
obdobju uspešna, saj se je družbeni stanovanjski fond povečal za 29,3 "̂o ozi
roma iz 2.608 stanovanj v letu 1974 na 3.374 v letu 1978. 

Pregled zgrajenih stanovanj z ozirom na lokacije pa je razviden iz tabele 
št. 7. 

T A 3 E L A V. 

PREGLED FORMRANJA IN P0RA.9E SREDSTEV ENOTE ZA DRUŽBENO POMOČ V OBDOBJU 197^ - 1977 

Stanovanja solidarnostnega sklada so se financirala iz s reds tev solidarnostnega sklada katera so se formira la v 
višini 30% od 6% iz brutto OD. "©naslednji tabeli j e prikazan k r a t e k pregled poglavitnih virov s reds tev in najvažnejše 
postavke v porabi teh s reds tev za obdobje 1974 - 1977. Pri tem je potrebno povdariti da je v letu 1978 v izgradnji 157 
sol idarnostnih stanovanj v skupni vrednost i 60 ,176 .850 , - d in . 



TA B E L A VI 

PREGLED DANIH KREDITOV IZ ZDRUŽEVANIH SREDSTEV PO NATEČAJIH V OBDOBJU 1974 - 1977 

Za izgradnjo stanovanj za 02SD, individualna izgradnjtf^ter komunalno urejanje in opremljanje stavbnih 
zemljišč so bili dani v obdobju 1974 - 1977 kredit i iz združevanih sredstev ki so s e formirala iz 25% od 6% stamovanjskega 
prispevka iz brutto OD. 
Pregled danih kreditov je razviden iz tabele š t . 6 . 

TABELA VII 
PREGLED ZGRAJENIH STANOVANJ PO POSAMEZNIH LOKACIJAH IN OCENA ZA LETO 1978 

ad 2. Poročilo o delovanju - delu Stanovanjskega servisa Ptuj 
- Strokovnih služb in posebne enote za kreditiranje stanovanjskega in komunalnega 

gospodarstva pri KB, poslovni enoti Ptuj za leto 1977 
Organizacija za vzdrževanje stanovanjsi<ih hiš ,,Stanovanjski servis 

Ptuj" opravlja za Samoupravno stanovanjsko skupnost občine Ptuj vsa 
splošna administrativna, računovodska in tehnična opravila — kot 
strokovna služba, na podlagi pogodbe in sklepa Skupščine samoupravne 
stanovanjske skupnosti občine Ptuj. 

V organizaciji za vzdrževanje stanovanjskih hiš ,,Stanovanjski servis" 
Ptuj je bilo 31. decembra 1977 zaposlenih 57 delavcev in sicer: 

— v splošnem sektorju — 7 delavcev 
— v gospodarsko-račun. sektorju — 9 delavcev, 
— v tehničnem sektorju — 5 delavcev in 
— v zidarskem servisu — 36 delavcev 
Splošni sektor opravlja vsa splošna in administrativna opravila (pogod

be, sklepi, odločbe, točkovanje, izterjava dolžnikov, reševanje vlog, vode
nje predpisanih splošnih in kadrovskih evidenc, splošni ljudski odpor in 

družbena samozaščita itd.), pripravlja osnutke vseh samoupravnih sporazu
mov, statutov in drugih samoupravnih splošnih aktov, pripravlja gradivo za 
seje skupščin, in seje vseh samoupravnih organov samoupravne stanovanj
ske skupnosti in delovne organizacije ter skrbi za pravočasno informiranje 
javnosti in delegatov. 

Finančno računovodski sektor vodi v skladu z zakonskimi predpisi, 
samoupravnimi sporazumi, statuti ter sklepi samoupravnih organov vse 
predpisane fmančne evidence, predvsem pa: 

— sestavlja finančne plane in analize za stanovanjsko skupnost in 
delovno organizacijo, 

— sestavlja zaključni račun in periodične obračune za enote stanovanj
ske skupnosti in stanovanjsko skupnost, 

— sestavlja zaključne račune za 410 hišnih svetov. 



— sestavlja zaključni račun in periodične obračune za Stanovanjski ser
vis Ptuj 

— sestavlja vsa druga finančna poročila za potrebe samoupravne 
stanovanjske skupnosti in Stanovanjskega servisa Ptuj. 

Tehnični sektor opravlja strokovna dela za enoto za graditev stanovanj 
in za enoto za gospodarjenje s stanovanjskimi hišami in poslovnimi prostori 
v družbeni lastnini. 

Za enoto za graditev stanovanj vodi tehnični sektor investicijski 
inženiring (razen projektive), ki obsega vsa strokovna opravila od lokacij
ske razprave do izdaje uporabnega dovoljenja za posamezni objekt. 

Za enoto za gospodarjenje s stanovanjskimi hišami in poslovnimi 
prostori opravlja tehnični sektor — posebna tehnična služba , vsa potrebna 
strokovna dela v zvezi z vzdrževanjem stanovanjskega fonda v družbeni 
lastnini v občini Ptuj ter strokovna dela pri opravljanju in vzdrževanju 

kotlovnic. Tehnična služba skrbi za vzdrževanje stanovanjskih hiš in 
poslovnih prostorov v skladu z letnim programom in sklepi upravnega 
odbora enote za gospodarjenje ter vzdržuje naslednje število stavb oz. 
poslovnih prostorov: 

Tehnična služba sprejema predsednike hišnih svetov in občane (letno 
okrog 800 strank), sodeluje pri primopredaji stanovanj in poslovnih 
prostorov ter neposredno sodeluje z hišnimi sveti in zbori stanovalcev. 

Služba za upravljanje in vzdrževanje kotlovnic upravlja in vzdržuje 

kotlovne naprave v kotlovnicah v stanovanjskih hišah in poslovnih 
prostorih, ki so v upravljanju samoupravne stanovanjske skupnosti. 

Delavci organizacije za vzdrževanje stanovanjskih hiš ,,Stanovanjski 
servis" Ptuj (brez zidarskega servisa) so v letu 1977 pri izvrševanju delovnih 
nalog porabili naslednje število ur: 

lz pregleda ur je razvidno, da so delavci Stanovanjskega servisa Ptuj 
(brez gradbenega servisa) opravili za Samoupravno stanovanjsko skupnost 
občine Ptuj skupno 31.982 ur, za Organizacijo za vzdrževanje stanovanj
skih hiš ,,Stanovanjski servis" Ptuj skupno 6.859 ur, ter da je bilo skupno 
6.749 režijskih ur (boleznine, dopusti, seminarji ipd.). Za samoupravno 
stanovanjsko skupnost občine Ptuj je bilo porabljeno 82,34 % efektivnega 
delovnega časa delavcev, za Organizacijo za vzdrževanje stanovanjskih hiš 
,.Stanovanjski servis" Ptuj pa 17,66 % efektivnega delovnega časa delav
cev. 

Izvršilni odbor Samoupravne stanovanjske skupnosti občine Ptuj sma
tra, da je strokovna služba opravila postavljene naloge v določenih rokih, 
na primerno strokovni način ter da je uspešno opravila vse zaupane naloge 
na osnovi sklenjene dolgoročne pogodbe. 

Poročilo o delu in poslovanju (strokovnih služb) delovne skupnosti 
oddelka za kreditiranje stanovanjskega in komunalnega gospodarstva pri 
KBM, poslovni enoti Ptuj za leto 1977. 

Delovna skupnost oddelka že od vsega začetka tesno sodeluje s 
samoupravnimi organi Samoupravne stanovanjske skupnosti občine Ptuj. 
Pri tem so strokovne službe oddelka vselej upoštevale stališča in principe 
Družbenega dogovora o upravljanju in gospodarjenju s sredstvi za 
kreditiranje graditve stanovanj, le-ta ima cilj: 

— uveljavljanje neposrednega odločanja delovnih ljudi na področju 
stanovanjske politike, oziroma dejavnosti, 

— z učinkovito in racionalno porabo stanovanjskih sredstev povečati 
obseg stanovanjske graditve, 

— uresničiti smotrnejše organizacije graditve stanovanj s spremenjenim 
načinom kreditiranja, 

— zagotoviti udeležbo delavcev iz neposredne proizvodnje pri 
upravljanju in gospodarjenju s sredstvi za kreditiranje stanovanj tako, da 
bodo imeli delavci — pričakovalci stanovanj odločujoči vpliv pri uresniče
vanju ustavne pravice do stanovanja. 

Lahko trdimo, da je strokovna služba oddelka v celoti upoštevala 

omenjena načela ter prilagodila bančno poslovanje na stanovanjskem 
področju ustavnim določilom. 

Kreditna banka Maribor, poslovna enota Ptuj je v ta namen sklenila s 
Samoupravno stanovanjsko skupnostjo občine Ptuj Samoupravni 
sporazum o prenosu in prevzemu pristojnosti upravljanja s sredstvi 
stanovanjskega poslovanja. 

Sporazum omogoča samoupravnim organom stanovanjske skupnosti 
občine Ptuj, da s stanovanjskimi sredstvi upravlja združeno delo, ki je or
ganizirano v samoupravni stanovanjski skupnosti kar pomeni: 

— da se upravljalci banke odpovedujejo samostojni politiki banke na 
področju stanovanjskega poslovanja, 

— da vse samoupravne organe upravljanja s temi sredstvi, ki jih je 
izvolila Samoupravna stanovanjska skupnost občine Ptuj priznajo kot 
samoupravni organ upravljanja banke na področju stanovanjskega 
poslovanja, 

— da je Samoupravna stanovanjska skupnost Ptuj nosilec politike in 
odločanja v procesu kreditiranja stanovanjsko-komunalne izgradnje, 

— da je Samoupravna stanovanjska skupnost občine Ptuj v skladu z 
določili ustanovitvene pogodbe pristojna deliti in razporejati dohodek, ki 
izvira iz stanovanjsko-komunalnega poslovanja. 

Naloga strokovnih služb oddelka za kreditiranje stanovanjskega in 
komunalnega gospodarstva je, da vodijo vsa tehnična in operativna opravi
la na področju zbiranja kot tudi plasiranja stanovanjskih sredstev. Oddelek 
je v okviru banke aktivni poslovni partner Samoupravne stanovanjske 
skupnosti občine Ptuj, na katerem sloni celotna organizacija vseh oblik 
združevanja sredstev, vseh oblik finančnih — kreditnih poslih, pomoč pri 
izvedbi natečajev za dajanje dolgoročnih stanovanjskih kreditov delovnim 
organizacijam združenega dela in za gradnjo individualnih stanovanjskih 
hiš ter nakupa v etažni lastnini in vseh ostalih opravilih v zvezi s 
stanovanjskim-komunalnim gospodarstvom v občini. 

Oddelek zaposluje neposredno 9 strokovnih delavcev in to: 1 z visoko 
šolsko izobrazbo, 3 z višjo in 5 s srednjo šolo. 

Nadalje opravljajo še posredno knjigovodske in administrativne posle 
trije delavci s srednjo oziroma višjo šolsko izobrazbo. 

ad 3. Poročilo izvršenem programu vzdrževalnih - investicijskih del za leto 1977 
PROBLEMATIKA VZDRŽEVANJA 

Že vsa leta nazaj se srečujemo z enakimi problemi na področju 
vzdrževanja stanovanjskih hiš v družbeni lastnini. To so predvsem 
nezadostna finančna sredstva, razna nepredvidena dela, ki se pojavijo med 
letom in jih ni mogoče predvideti ter cene gradbenih materialov ki zelo 
nihajo in se nenehno zvišujejo. 

V letošnjem letuje nepredvidenih del bilo več kot običajno, predvsem 
v stavbah starih od 10-30 let. Predvsem so to bila dela na stropnih 
konstrukcgah in kanalizaciji, katera ne odgovarja več današnjim potrebam 
(posedanje, zamašitve, nestrokovna izvedba in pd.). 

V programu za leto 1976 smo v javnem upoštevali takšna 
vzdrčževalna dela, da bi se preprečila še večja škoda na stavbah in 
stanovanjih. Ne malo škode na stavbah večkrat povzročajo tudi stanovalci 
zaradi nevednosti, nestrokovnosti ali brezbrižnosti. Dokazovati škodo ali 
poškodbe pa je skoraj nemogoče, ker so stavbe več stanovanj dce in 
preseljevanje strank zelo pogosto. Ndcatera programirana dela so finančno 

bila prekoračena zavestno, da ne bi v letu 1977 bila ponovno v planu in da 
je opravljeno delo imelo določeno kontinuiteto. 



TV antene, katerim je po odloku o tehničnih normativih potekla doba 
trajanja 
1 .CMD5-7-9 57.000 59.170 
2. CMD 8-10-12 22.000 21.129,80 
3. Cirkulane 33/a 15.000 13.319,70 
4. Gregorčičev di 5 - 7 - 9-11 38.000 35.987,45 
S.Kajuhoval 19.000 17.815,45 
6.Kajuhova 3 19.000 19.514,50 
7 KauhovaS 19.000 18.202,35 
8! Markovci 33/a 17.000 13.017,60 
9 Potrčeva 50-44 57.000 58.707,60 

10. Potrčeva 46-50 57.000 18.202,35 
11. Trstenjakova 9 19.000 18.202,35 
12. Trstenjakova 19 19.000 18.150,35 
13. Trstenjakova 16 19.000 18.245,20 
14. Trubarjeva 7 - 9 - 1 1 - 1 3 76.000 78.563,65 
15. Žgečeva 2 17.000 14.902,05 
16. Žgečeva 4 17.000 14.631,85 
17. Žgečeva 6 17.000 14.631,85 
18. Žgečeva 8 17.000 14.601,85 
19. Žgečeva 10 17.000 14,631,85 
20. Vintarovci53 17.000 13.076,90 
21. Zupančičeva 4 17.000 24.913,50 

Revitalizacija in amortizacga 

1.Cankarjeva 2 180.000 215.392,05 
2. Cesta Olge Meglic 6 25.000 16.879,12 
3.GoriiSnica40-44 120.000 230.346,50 
4.Kremp^eval 65.000 51.680,70 
5. Lackova 1 190.000 210.782,62 
6. Lackova 13 90.000 79.751,30 
7. Miklošičeva 2 55.000 167.923,14 
Do 31/12-1977 skupaj IV in R+A: 4.246.437,22 

Dela, ki so se pojavila med letom - izven programa 

1. Cankarjeva 8 (ločitev stanovanja) 7.003,05 
2. Cesta Olge Meglic 13 - odtoki 27.358,20 
3. Dornava 1 /a-črpa lka 5.385,35 
4. Dravska 3 (odtoki + podi v 3 stanovanjih) 78.194,63 
5. Jadranska 4 - popravilo cken in vrat 4.375,71 
6. Jadranska 17 - ločitev stanovanja 38.514,15 
7. Krempljeva 2 - streha in žlebovi 10.002,70 
8. Kremp|eva 5 - streha, okna, vrata 5.637 
9. Krempljeva 6 - pomšiJa drvarnica 25.562 

10. Krempljeva 10 - kanalizacga, fekalija vdrla v vodovod 75.184,40 
11. Lackova 2 - kanalizacija, odtoki, ograja 90.858,55 
12. Lackova 4 - ostrešje, žlebovi 7.681,20 
13. Lackova 8 - žlebovi 13.493,15 
14. Lackova 10 - vrata, streha, odtdki 19.470 
15. Miklošičeva 10 - streha, odtdc 3.118,30 
16. Muzejski trg 1 - streha, žlebovi 9.622,42 
17. Ormoška 9-11 - kanalizacija, žlebovi 6.679,20 
18. Potrčeva 2 -4 - kanalizacga 18.072,65 
19. Potrčeva 35 - zmšil strop 54.342 
20. Prešernova 14 - pregraditev po sklepu UO 26.681 
21. Prešernova 18 - zmšil strop in drvarnica 88.348,70 
22. Prešemova 27 - ločitev stanovanja 25.190 
23. Prešemova 28 - streha, elektrika 23.398,05 
24. Prešemova 32 - vodovod, odtoki, klep. dela, fasada 45.065,95 
25. Prešemova 35 - streha,odtoki 7.749,45 
26. Rajčeva 7 - nadaljevanje iz leta 1976 26.846 
27. Rogozniška c - kanalizacija, tlaki 26.824,35 
28. Rogozniška 24 - elektrika po nalogu inšpekc^e 6.032,70 
29. Slovenjegoriška 1 - nadaljevanje iz leta 1976 11.239,10 
30. Slovenski trg 1 - streha, elektrika 34.981,83 
31. Slovenski trg 9 - kanalizacija 7.549,70 
32. Trg svobode 2 - kanalizacija, žlebovi 16.032,95 
33. Trg svobode 4 - kanalizacija 11.747,20 
34. Trstenjakova 7 - odtdci, streha 3.759,55 
35. Trstenjakova 16 - gajnice - kanalizacga 6.198,75 
36. Trubarjeva 7 - 1 3 - gajnice 4.250.50 

37. Vintarovci 53 - črpalka 11.043,70 
38. Vitomarci 86 - črpalka + prispevek za trafo- 8 296 95 

postajo odobril UO 
39. Volkmerjeva 5 - črpalka 6.297,15 
40. Volkmerjeva 7 - porušili zračniki 24.451 
41. Vrazov trg 2 - kanalizacja, tlaki 23.471,55 
42. Zadružni trg 8 - žlebovi 3.246,10 
43. Zadružni trg 10 - gajnice, tlaki 4.448,00 
44. Zelenikova 1 - kanalizacga, tlaki 71.588,95 
45. Žgečeva 2 - bojlerji do 8/1-1977 16.140,05 
46. Žgečeva 8 - s t reha 4.620 
47. Znidaričevo nabrežje - tlaki, kanalizacga 8.331,70 
48. Župančičeva 4 - streha (v programu 1977) 31.136 
Nepredvidena dela do 31/12-1977 1,085,461,59 

R E K A P I T U L A C I J A 

1. IZVRŠENA DELA PO PROGRAMU 4,246.437,22 

2. IZVEN PROGRAMA 1,085.461,59 

3. Razna manjša dela, kot n. pr. popravilo kritine, žlebov, 
kanalizacija, električne nape^ave, razna manjša 
mizarska popravila in podobno 2,088.636,39 

SKUPAJ DIN: 7,420.535,20 

POROČILO ZA KIDRIČEVO IN MAJŠPERK 
Kakor vsako leto, tako je tudi letos bil sestavljen program za 

investicijsko vzdrževanje hiš SLP. Iz prispelih prijav hišnih svetov je bilo 
razvidno potreba predvsem po popravilu žlebov, dimnikov in kritin. Iz 
razpoložljivih finančnih sredstev je razvidno, da program še zdaleč ne bo 
realiziran in ga bo potrebno nadaljevati v letu 1978. Predvsem smo se 
cmejili na popravilo žlebov (prpgramiio izvedeno 100 %) ter dimnikov in 
strešnih kritin. Zaradi preobilice izven programdcih del, predvsem 
vodovodnih, ki so bila nujna smo morali večino program^ih del preložiti 
na jesen, vendar nas je prehitelo slabo vreme ter dejstvo, da je program 
preobširen. Poseben problem se je pojavil pri centralni kurjavi. Kriva je 
dotrajanost kotlovnic ter slabo vzdrževanje. Potrebno bi bilo sistematska 
zamenjava radiatorjev, saj razen redkih izjem še niso bili zamenjani, čeprav 
jim je že potekla doba amortizacge. Pogosto praznenje instalacij je le še 
poslabšalo situacijo. 

IZVRŠENA PROGRAMSKA DELA KIDRIČEVO 
1. Kidričevo 3 - popravilo kritine, 

žlebov, popravilo centralne kurjave 45,000 20.103,90 
2. Kidričevo 4- popravilo strehe ter 

centralne kurjave, vodovodna dela 35.000 34.846,13 
3. Kidrič evo 5 

Popravilo centralne kurjave, 
vodovodna dela 22.000 37.126,60 

4. Kidričevo 6 
Popravilo kritine, zamenjava 
vertikalne kanalizacije 22.000 22.320,02 

5. Kidričevo 9 
Popravilo kanalizacije v kleti 35.000 4.061,00 

6. Kidričevo 10 
Obnova vertikalne kanalizacge 50.000 2 6 i 82,75 

7. Kidričevo 13 in 13/a 
Zamenjava odtočne črpalke v kurilnici 
ter popravilo centralne kurjave in 
vodovoda 85.000 52.217,45 

8. Kidričevo 19 45.000 5.280,15 
9. Kidričevo 20 45.000 5.949,05 

10. Kidričevo 24 
Popravilo dimnikov 25.000 41.641,80 

U. Kidričevo 26 
Popravilo dimnikov 50,000 10.936,15: 

12, Kidričevo 27 
Popravilo kritine in dimnikov 35,000 1 3.347,50; 

13, Kidričevo 28 
Popravilo kritine in dimnikov 30.000 13,509,30 

U.Kidričevo 29 
Popravilo vodovoda 15.000 10.312,00 

15. Kidričevo 30 
Popravilo dimnikov ter kritine 30,000 13,053,80 

16. Kidričevo 34 15,000 13,408,25 
17. Kidričevo 33 

Naprava novega poda 35,000 5.009,05 
18. Kidričevo 31 30,000 13,016,65 
19. Razna manjša popravila: 

popravilo kritine, žlebov, kanalizacga, 
elektrika in podobno 292,521,35 

SKUPAJ: 635.742,90 
IZVEN PROGRAMSKA DELA KIDRIČEVO 

1, Kidričevo 1 
Popravilo centr, kurjave ter vodov, 19,564,95 

2, Kidrič evo 2 
Zamenjava vertikalne kanalizacije 34,255,60 

3, Kidričevo 7 
Popravilo centr, kurjave, vodovoda 37,339,55 

4, Kidričevo 8 
Popravilo centralne kurjave 14,720,85 



POROČILO O IZVRŠENIH VZDRŽEVALNIH DELIH NA H I S A H 
KMETIJSKEGA KOMBINATA PTUJ ZA LETO 1977 

PROBLEMATIKA VZDRŽEVANJA 

V marcu 1977 smo prevzeli od Kmetijskega kombinata Ptuj vsa 
vzdrževalna dela na stanovanjskih hišah te delo na oiganizacije. Dela so 
se v večini izvajala po sprejetem programu. Ta program pa je do sedaj 
realiziran precej nizko, to pa zaradi tega, ker do začetka oktobra ni bil 
odobren laedit iz solidarnostnega sklada. Kmetgski kombinat Ptuj pa je 
vložil precejšen delež planiranih lastnih sredstev. Od ostale problematike 
vzdrževanja je vredno omeniti precejšnjo oddaljenost in lokacijo hiš, saj so 
ob določenih letnih časih in ob deževnem vremenu nedostopne še posebej 
oteškočen pa je prevoz materiala. Takšni pogoji pa znatno podraži^ejo 
vzdrževanje, poleg tega pa je težko najti izvajalca teh del. Do sedaj je 
večina vzdrževalnih del opravil KK TOZD gradbeni remont, vendar se je 
tega dela lotil z zelo nizko zainteresiranostjo. Dela so se izvajala z 
zavlačevanjem, v večjih primerih nestrokovno, na splošno brez kvalitete. 
Trudimo se, da bi se to izboljšalo, zato smo v zadnjem času oddali nekaj 
vzdrževalnih del v izvajanje organizaciji za vzdrževanje stanovanjskih hiš -
Stanovanjskemu servisu Ptuj, s čemer se je znatno izboljšala kvaliteta, 
vzdrževalna dela pa pocerula. 

L VZDRŽEVALNA DELA PO PROGRAMU 

POROČILO O PORABI SREDSTEV ZA LETO 1977 



ad 4. Sprejem in potrditev finančnih načrtov in programov del za leto 1978 
ad 4/a za graditev stanovanj 

Sredstva za gradnjo stanovanj usmerjene stanovanjske graditve v občini 
Ptuj so se zbirala pri Kreditni banki Maribor, poslovni enoti Ptuj. Finančna 
sredstva so združevala organizacije združenega dela in druge družbeno poli
tične skupnosti v občini. Namen združevanih sredstev, podpisnic samouprav
nega sporazuma o izločanju 6 % sredstev ob bruto osebnih dohodkov z 
namenom graditi čimveč novih družbenih in nakupa stanovanj v etažni last
nini, ter za dajanje dolgoročnih stanovanjskih kreditov za individualno 
graditev stanovanjskih hiš v občini Ptuj in za opremljanje stavbnih zemljišč 
usmerjene stanovanjske gradnje. 

Iz finančnih podatkov, planov, analiz, indeksov in tabel ki so priložena 
je razvidno kako so se zbirala sredstva s prilivi in dotoki, njeno črpanje, 
kreditiranje, naložbe itd. 

Združevalci in podpisniki samoupravnega sporazuma o izločanju sred
stev v sklade skupne porabe in namenskem združevanju za obdobje od leta 
1977—1980 so se dogovorile, da združujejo delavci v združenem delu 6 "lo od 
bruto osebnih dohodkov od katerih se izloča: 

0,345 <Vo za graditev dijaških in študentskih domov 
12 "Vo za financiranje izgradnje komunalnih naprav v usmerjeni stano

vanjski graditvi stanovanj, od ostanka izločenih sredstev se udeleženci dogo
vorijo, da združujejo: 

45 '''o za reševanje stanovanjskih potreb delavcev, ki združujejo delo pri 
udeležencih, 

25 % za družbeno pomoč v stanovanjskem gospodarstvu 
25 "70 za kreditiranje in nakup stanovanj 
5 '''o za investicijsko vzdrževanje obstoječega stanovanjskega sklada. 

ad 4/b za solidarnostni sklad. 
Podpisnice samoupravnega sporazuma o izločanju sredstev za gradnjo 

sohdarnostnih stanovanj za mlade družine, družine z nizkimi osebnimi 
dohodki in za upokojence ter za reševanje stanovanjskih vprašanj borcev in 
invalidov ZB NOV. Stanovanja se delijo na podlagi Pravilnika in razpisa 
natečaja za pridobitev solidarnostnih stanovanj. Finančni plan in program za 

V Majšperku je predvidena gradnja 20 stanovanjskega objekta katerega 
bodo sofinancerji: Samoupravna stanovanjska skupnost občine Ptuj — soli
darnostni sklad, TVl Majšperk, Konus Majšperk ter SPIZ. Razen izgradnje 
omenjenih stanovanj se bo nadaljevalo z urejanjem stavbnih zemljišč na 
kompleksu ob Volkmerjevi cesti za potrebe usmerjene stanovanjske gradnje. 
Vzporedno z stanovanjsko sosesko na desni strani Rabelčje vasi pa se bodo 
pričela tudi dela v zvezi z pripravo nove soseske na levi strani Rabelčje vasi za 
kar so v pripravi zazidalni načrti. 

FINANČNI PLAN SREDSTEV SAMOUPRAVNE STANCVANJSKE SKUPNOSTI OBČI]^E 
PTUJ Z A LETO 1978 

I . VIRI SREDSrEVi 

FINANČNI PLAN IN PROGRAM ZA GRADITEV STANOVANJ ZA 
POSLOVN Q Lj&TO 1978 _ 



PLAN NALOŽB ZA LETO 1978 

V letu 1978 je računati, da bo zaradi aktiviranja solidarnostnih 
stanovanj, izločenih solidarnostnih sredstev oziroma naložb v višini cca 
30,000/m din. Stanovanjska kreditna bilanca bo med letom imela v isti 
višini tolikšen višji priliv, ali drugače povedano namesto 41,899/m din, bi 
med letom omenjeni prihv izkazoval priUv v višini cca 70,000/m dinarjev. 

Sredstva solidarnostnega sklada so v stanovanjski kreditni bilanci 
prikazana v pasivi kot sredstva po komisijskem poslovanju, v aktivi pa kot 
finančni kredit po komisijskem poslovanju. 

PLAN NOVIH PRILIVOV OZIROMA STANJE STANOVANJSKIH 
SREDSTEV V LETU 1978 

V letu 1978 bo v veljavi Zakon o združenem delu, ki med drugim 
določa, da bodo tudi prispevki za stanovanjsko izgradnjo obračunani ob 
periodičnih obračunih oziroma ob letnem zak^učnem računu in sicer na 
podlagi Ugotovljenega čistega dohodka. 

Navedeno bo vplivalo na poznejši priliv, verjetno pa tudi na manjši 
priliv stanovanjskega prispevka. Vse to nam je narekovalo prilagoditi plan 
sredstev za leto 1978 in odstopati od pričakovanih prihvov po 
srednjeročnem planu. Pri upoštevargu novih prilivov po srednjeročnem 
planu 1976 - 1980 bi bU priUv za leto 1978 večji za 23,772,000,00 
dinarjev. j 

Pregled odobrenih dodatnih stanovanjskih kreditov za individualno: 
gradnjo iz ^ačasno prostih sredstev stanovanjskega poslovanja^ j 

PLAN 
UDELEŽBE 
POSLOVNIH STROŠKOV ODDELKA 

za leto 1978 na podlagi skupno planiranih stroškov banke 

1. Ugotovitev k]yuča za izračun deležba stroškov za kreditiraige 
stanovanjskega gospodarstva 

N A C R T S R E D S T E V Z A D E L D E L O V N E S K U P N O S T I Z A L E T O 1978 

N A C R T M A T E R I A L N I H S T R O Š K O V ZA L E T O 1978 

Plan udeležbe dohodka in materialnih stroškov delovne skupnosti 
oddelka za kreditiranje stanovanjskega in komunahiega gospodarsb/a je 
obračunan po ključu 8,12% na podlagi ugotovljenih brutto osebnih 
dohodkov oddelka do planiranih osebnih dohodkov poslovne enote Ptuj. 
Udeležbo na dohodku in materialnih stroških pa smo izračunaU z uporabo, 



STRAN 12 

DELITEV DOHODKA ZA POSLOVNO LETO 1977 TER 

PLAN DOHODKOV IN IZDATKOV ZA LETO 1978 

Enote za kreditiranje komunalne in stanovanjskega gospodarstva pri KB 
Maribor, poslovni enoti Ptuj 

A) DOHODKI 

Delež na dohodku za kritje administrativnih stroškov Samoupravnim 
organom Samoupravne stanovanje skupnosti občine Ptuj v letu 1978 znaša 
skupno: 1,150.000 dinarjev 

PREDLOG 

FINANČNEGA PLANA IN PROGR AMA ZA SOLIDARNOSTNI SKLAD 
SAMOLfPRAVNE STANOVANJSKE SKUPNOSTI O B C I N E PTUJ ZA 
LETO 1978 

L DOHODKI 

4, Aktivirano je bilo še 13 upokcjeniških stanovanj v 
skupni izmeri 355,55 kvadratnih m ali povprečno 27,80 kvadratnih m 
na stanovanje, 

5. Anuitete za najeti kredit se bodo plačevale iz sredstev 
solidarnostnega sklada, 

5. Za Krajevno skupnost Ciricovci smo prispevali in plačali 1.089.900,00 
din za solidarnostna stanovanja v gradnji, ki bodo končana 
do 30 / 8-1978, 

P R E D L O G 

H N A N C N E G A P L A N A IN P R O G R A M A S K L A D A S T A N O V A N J S K I H 
HIS S T A N O V A N J S K E S K U P N O S T I O B C I N E P T U J Z A L E T O 1978 

I DOHODKI 

m. NAMENSKA UPORABA SREDSTEV 

1, Investicijsko vzdrževanje in revitalizacije: 



Kratka obrazložitev finančnega plana sklada stanovat^ ̂ ih hiš za leto 
1978 

a) DOHODEK - je planiran na osnovi predviden^a zvišanja stanarine 
in najemnine v letu 1978, upoštevajoč vse novogradnje oz. vselitve v letu 
1978, 

- v dohodku se planirana sredstva,ki se stejjgo od 5 % star ovanjskega 
prispevka za revitalizacgo starih stanovanj. 

- v dohodek za leto 1987 je upoštevan tudi ostanek CD iz leta 1977 
v znesku din 678.889. 

b) STROŠKI - kot strošek je prikazano tudi tekoče vzdrževanje iz 
dela stanarine in najemnine, ki se izdvaja na posebni račun za koriščenje 
po planu HS. V teh stroških so upoštevana tudi zavarovanje zgradb. 

C) NAMENSKA UPORABA SREDSTEV - kot dotok in uporaba 
sredstev so upoštevali krediti za revitalizacijo in investicijdco vzdrževanje 
zgradb v letu 1977 in 1978 v skupnem znesku 2,662.014 din. 

- pri amortizacijskih sredstvih je posebna postavka vplačilo sredstev v 
amortizacgski sklad od prodaje in odplačila stanovanjdcih hiš. 

PROGRAM INVESTICIJSKO VZDRŽEVALNIH DEL IN 
REVITALIZACIJE ZA LETO 1978 



3. Miklošičeva 5 
Napeljava centralne kurjave 
obveznosti iz. leta 1977 320.000,-
4. Osojnikova 1 
Zamenjava gorilcev 
— strojni del 150.000,-
Rušenje in postavitev novega dimnika 
— gradbeni del 170.000,- 320.000,-
5. Miklošičeva 3 
Napeljava centralne kurjave 90.000,-
6. Murkova 1 (Merkur) 
Zamenjava toplovodnega kotla, 
vgraditev rezervoarja 120.000,-
INVESTICUSKO VZDRŽEVANJE: 4,807.000,-
H KKVITALI/A( IJA 
1. Aškerčeva 5 
Naprava skupne kopalnice 
v prostoru pralnice 20.000,-
2. Herccgova 7 (Kabeljčja vas 11) 
Ukinitev suhih strani.šč in 
priključitev na kanalizacijo 65.000,-
3. Ormoška l/a 
Ukinitev suhih stranišč (5), priključitev 
na kanalizacijo, obnova celotne 
odtočne kanalizacije 190.(XX),-
4. Ormoška 10 
Naprava 1-sobnega stanovanja. 
Glasbena šola prispeva 30.000,- 200.000,-
5. Ormoška 9—11 
Ukinitev suhih strani.šč (7) 
naprava nove greznice 280.000,-
6. Potrčeva 54—56 
Ureditev gre/nice in ponikalnice 
ter kopalnice (Rogelj) 120.000,-
7. Srbski trg 2 
Ukinitev suhih stranišč (4) 
priključitev na kanalizacijo 160.(XX),-
REVITALIZACIJA SKUPAJ: 1,035.000,-
KKKAPITULACIJA 
I. PKOC.RAMIKANA DKIA 
1. Investicijsko vzdrževanje 4,807.000,-
2. Revitali/aeija 1.035.000,-
SKUPAJ DIN: 5,842.000,-
M. AMORTIZACIJA 
A. Nakup nadomestnih stanovanj zaradi 
rušitve 1,465.739.-
B. Anuitete za odplačilo kreditov iz 
prejšnjih let 436.776,-
SKLIPA.IDIN: 1,902.515,-
111. VIRI SREDSTEV 
— stanarina 2,920.813,-
— najemnina 1,883.720,-
— revitalizacija 1,029.414,-
— amortizacija 1,902.515,-
— sredstva od prodaje lokalov 170.000,-
SKUPAJ DIN: 7,906.462,-
M. KIDRIČEVO 
Razna nepredvidena dela, ki se 
pojavljajo med letom kot npr. 
popravilo kritine, kanalizacija, 
(vertikalne in horizontalne) 
elektroinstalacije in podobno 195.000,-
NASKLJK L 
1. Kidričevo 1 
Popravilo centralne 10.000,-
2. Kidričevo 2 
Popravilo centralne 10.000,-
3. Kidričevo 3 
Popravilo kritine, dimnikov in 
žlebov 50.000,-
Kidrlčevo 4 
Popravilo kritine in dimnikov, 
zatnenjava radiatorjev in popravilo 
omrežja 185.000,-
5. Kidričevo 5 
Popravilo kritine, dimnikov ter 
centralne kurjave 55.000,-

6. Kidričevo 6 
Popravilo kritine, dimnikov ter 
centralne kurjave 55.(X)0,-
7. Kidričevo 8 
Popravilo centralne kurjave 10.000,-
8. Kidričevo 9 
Poslopna menjava podov v kuhinji 35.000,-
9. Kidričevo 10 
Naprava novega poda v kuhinji pri eni stranki 8.000,-
10. Kidričevo 13 
Popravilo dimnikov 40.000,-
11. Kidričevo 13/a 
Popravilo dimnikov, žlebov 60.000,-
12. Kidričevo 19 
Popravilo dimnikov ter plošče 
pred vhodom 30.000,-
13. Kidričevo 20 
Popravilo dimnikov ter plošče 
pred vhodom 30.000,-
14. Kidričevo 23 
Popravilo strehe in žlebov 35.000,-
15. Kidričevo 25 
Popravilo strehe 20.000,-
16. Kidričevo 29 
Popravilo dimnikov ter žlebov 45.000,-
17. Kidričevo 30 
Popravilo kritine, dimnikov 40.000,-
18. Kidričevo 33 
Popravilo žlebov, dimnikov ter 
kritine 55.000,-
19. Kidričevo 34 
Obnova stropnega ometa pri 
eni stranki 30.000,— 
NASELJE 1. SKUPAJ DIN: 998.000,— NASKLJK II. 

1. Kidričevo 58 
Zamenjava celotne kritine 

'(salonit — pločevina) ter 
popravilo strešne konstrukcije 7 0 .000,— 
2. Kidričevo 80 
Zamenjava žlebov naprava 
dveh podov pri eni stranki 36.000,— 
NASELJE II. SKUPAJ DIN: 106.000.— 

KKKAPITUI ACIJA 

A. Po programu 
Naselje I 998.000,— 
Naselje II. 106.000,— 
SKUPAJ DIN: 1.104.000,-

B. VIKI SREDSTEV 
— investicijsko vzdrževanje 888.354, 
— revitalizacija 216.442 
SKUPAJ DIN: 1,104.796'— 

III. MAJŠPERK 

1. Majšperk Breg 2 
Popravilo dimnikov ter 
greznice- 60.000,— 
2. Majšperk Breg 12, 13. 14. 15 
Popravilo dimnikov (13,15) 
delna obnova podov v kuhinjah 
(12, 15) popravilo električne 
inštalacije 70.000,— 
3. Majšperk — Breg 29 
Popravilo kritine 30.000,— 
4. Majšperk — Breg 30 
Popravilo kritine 40.000,— 
SKUPAJ DIN: 200.000,— 

REKAPITULACIJA 

A. PO PROGRAMU 200.000,— 
B. VIRI SREDSTEV 
— investicijsko vzdrževanje 117.733,— 
— revitalizacija 29.150,— 
— amortizacija 60.920,— 
SKUPAJ DIN: 207.803.-



PRILOGA «iDNIKA ST. 11 

IV. STANOVANJSKE HIŠE KMETIJSKEGA KOMBINATA PTUJ 

A. INVESTICIJSKO VZDRŽEVANJE IN REVITALIZACIJA iN 
AMORTIZACIJA 

1. Podlehnik 16 
Delno popravilo strehe, zazidava 
dimnika in izdelava MAP stropa 
v kuhinji 70.000,— 
2. Podlehnik 53 
Delno popravilo strehe, zamenjava 
vrat, oken ter izdelava enosobnega 
stanovanja Duh na podstrešju 70.000,— 
3. Podlehnik 55 
Prekritje strehe, zazidava dimnikov 
izdelava in montaža strešnih žlebov 100.000,— 
4.Janški vrh 28 
Obnova ostrešja, prekrivanje strehe, 
zazidava dimnikov, izdelava in 
montaža strešnih žlebov in kapnice 90.000,— 
5. I jubstava 46 
Popravilo strehe in dimnikov, 
zamenjava oken in vrat 40.000,— 
6. Majski vrh 23 
Zamenjava oken in vrat, betoniranje 
podov, izdelava skupnega stranišča 60.000,— 
7. Stanošina 18 
Popravilo ostrešja, prekrivanje strehe, 
zamenjava oken in vrat 80.000,— 
8. Vareja 23 
Popravilo strehe in dimnikov, 
zamenjava oken in vrat 60.000,— 
9. Razna manjša popravila vseh ostalih 
stanovanjskih hiš na območju 
KK — DE Podlehnik 100.000,— 
10. Dubrava 17 
Izvedba troprekatne greznice, 
ponikalnice in stranišč na izpiranje 100.000,— 
11. Gorenjski vrh 8, 9 
Delno prekritje streh, popravilo dimnikov 60.000,— 
12. Manjša popravilo stanovanjskih 
hiš na območju KK~DE Zavrč 100.000,— 
13. Kidričevo 31/a 
Prekrivanje strehe z valovitimi 
salonitnimi ploščami 40.000,— 
14. Kidričevo 38, 39 
Obnova podov, oken m vra,t̂  _ ^ • . 70.000,— 

15. Lancova vas 95 
Delno prekrivanje strehe, obnova 
dimnikov 60.000,— 
16. Biš 3 
Obnova ostrešja, prekrivanje 
strehe, obnova dimnikov 80.000, 
17. Zagrebška 80 
Delno prekrivanje strehe, izdelava 
in montaža strešnih žlebov 30.000,— 
18. Desenci 9 

Izdelava dveh drvarnic na dvorišču 20.000, 
19. Manjša popravilo stanovanjskih hiš 
na območju K K—DE Osojnik 50.000,— 
20. Hrastovec 
Sofinanciranje prispevka za izgradnjo 
trafo postaje 30.000, 
21. Belski vrh 38. 39 
Priključitev hiš na električno omrežje 40.000.— 
22. Narapljc 24 
Popravilo ostrešja, delno prekrivanje 
strehe in popravilo dimnika i 
23. Majski vrh 26 
Izdelava ene sobe iz prostora, kjer 
je bila preša 64.000.— 
24. Podlehnik 59 
Izdelava enosobnega stanovanja 
Sakelšek iz prostora, kjer je bila 
preša 110.000.— 
INVESTICIJSKO. AMORTIZACIJA, 
IN REVITALIZACIJA SKUPAJ: 1,584.000,-

REKAPITULACiJA 
A. INVESTICIJSKO VZDRŽEVANJE. AMORTIZACIJA IN 
REVITALIZACIJA 
I. PROGRAMIR.ANA DELA 1.584.000.— 
II. VIRI SREDSTEV 
1. Razpoložljiva sredstva 
investicijskega vzdrževanja 441.380.— 
2. Razpoložljiva sredstva 
revitalizacije 17.994.— 
3. Razpoložljiva sredstva 
amortizacije 152.155.— 
4. Lastna sredstva Kmetijskega 
kombinata 800.000,— 
5. Iz prodaje stanovanjskih hiš 174.120,— 
SKUPAJ: 1,585.649,— 

TABELARICni PREGLED PROGEATIA I N VIROV FINANGIRAITJA ZA LETO 1 9 7 8 



ad4/č strokovnih služb stanovanjskega servisa in banke 
PLAN PRIHODKOV IN ODHODKOV STROKOVNIH SLUŽB STANOVANJSKEGA SERVISA IN STROKOVNIH 
SLUŽB POSEBNE ENOTE PRI KB MARIBOR, POSLOVM ENOTI PTUJ PRI SAMOUPRAVNI STANOVANJSKI SKUPNOSTI 
OBČINE PTUJ ZA LETO 1978 

1. P R I H O D K I : 

I I . RAZDELITEV DOHODKA 

ad 5. Predlog objave V. natečaja za dajanje stanovanjskih kreditov 
za gradnjo ali nakup stanovanj organizacij združenega dela in za dajanje stanovanjskih 

kreditov za individualno gradnjo hiš ter nakup stanovanj v etažni lastnini 

Razpis V. natečaja za dajanje posojil iz združenih sredstev delovnih 
organizacg združenega dela pri Samoupravni stanovanjski skupnosti 
občine Ptig. 

Izvršilni odbor Samoupravne stanovanjske skupnosti občine Ptuj 
predlaga delegatom Skupščin samoupravne stanovanjske skupnosti občine 
Ptuj, da na podlagi določil 13, in 25. člena Zakona o samoupravni 
stanovanjski dcupnosti občine Ptuj GJradni list SRS št. 8/74) ter 6. člena 
Pravilnika o kreditiranju stanovanjske graditv^e pri Samoupravni 
stanovanjski skupnosti občine Ptuj (Uradni vestnik občin Ormož in Ptuj 
št, 1/75) sprejmejo naslednji 

S K L E P 

1. Razpiše se V. natečaj za dodelitev posojil iz združenih sredstev 



ad 6. Predlogi: 
ad 6/a za izdajo odloka o povišanju stanarin 

v letu 1978 
Skladno z dogovorjeno politiko v SR Sloveniji o postopnem prehodu 

na stroškovne oziroma ekonomske stanarine in na podlagi dogovora o 
povišanju cen za proizvode in storitve v letu 1978 ter na osnovi stališč Zveze 
stanovanjskih skupnosti SRS, predlaga skupščina samoupravne 
stanovanjske skupnosti občine Ptuj, 

1. da se s 1. junijem 1978 povečajo stanarine v naši občini za 30 "/o, 
2. da se uvede posebno povečanje stanarin tistim nosilcem 

stanovanjske pravice, ki presegajo določeno stanovanjsko površino glede 
na število družinskih članov in sicer: 
— za enega člana 42 kv m 
— za dva člana 56 kv. m 
— za tri člane 70 kv. m 
— za štiri člane 80kv. m 
ter za vsakega nadaljnjega člana še po 10 kv. m 

Povečana stanarina za preseženo površino, navedeno v prejšnji točki, 
se odmeri v trikratnem znesku od normalne stanarine (samo za del iznad 
navedenega površinskega normativa). Tako posebno povečanje stanarine se 
ne uveljavi: 

a) če nosilcu stanovanjske pravice Samoupravna stanovanjska 
skupnost ne more ponuditi v zamenjavo ustrezno komfortnega, vendar 
manjšega stanovanja 

b) če stanuje nosilec stanovanjske pravice v nad 50 let starem 
stanovanju. 

Posebej povečana stanarina po tej točki se uveljavi z dnem, ko se 
nosilcu stanovanjske pravice ponudi ustrezno manjše stanovanje v mejah 
navedenega normativa v tem odloku, vendar je tako ponudbo odklonil. 

O b r a z l o ž i t e v : 
Že doslej je obstojala zakonska možnost povečane stanarine nad 

dogovorjeno površinskimi ali drugimi normativi, vendar te možnosti nismo 
uveljavili. Na začetku delovanja Samoupravne stanovanjske skupnosti 
občine Ptuj so najvišji organi te skupnosti na predlog sindikata osvojili 
politična izhodišča za čim uspešnejšo stanovanjsko izgradnjo vzdrževanje in 
izkoristek obstoječe stanovanjske površine. 

S tem ukrepom, da plača nosilec stanovanjske pravice povečano 
stanarino nad predpisanim normativom glede na velikost družine 
Samoupravna stanovanjska skupnost ne želi do.seči večjega dohodka od 
stanarin, pač pa to, da bi malo številčne družine z velikimi stanovanji 
pristale na ustrezno zamenjavo za manjše stanovanje v katerem živi večja 
družina. S tem ukrepom bi bolje izkoristili obstoječi stanovanjski fond. Ker 
so zaenkrat omenjene možnosti zamenjav stanovanj (komfortnih) ni 
pričakovati, da bo tak odlok povzročil večje posledice pri nosilcih 
stanovanjske pravice, ki glede na velikost družine presegajo normative 
določene s tem odlokom. 

ad 6/b za spremembo odloka 
o delni nadomestitvi stanarin 

1. Znesek znosne mesečne stanarine se določi po doseženih skupnih do
hodkih na družinskega člana v preteklem letu in znaša 

če znašajo povprečni mesečni dohodki 
za člana družine glede na povprečni 
čisti osebni dohodek v SRS v pretek

lem letu 

do 20 % 
od 21 % do 40 % 
nad 40 % _ , 

2. Stanarina se ne subvencionira: 
— če hišni svet ali krajevna skupnost da izjavo, da prosilec nenormalno 

zapravlja svoje dohodke (alkohol in podobno), 
— če ima družina osebni avtomobil, vikend, posestvo ipd. 
2. Najvišje nadomestilo stanarine znaša 80 % od celotne stanarine naj

manjše nadomestilo pa 50 din mesečno. 
Cenzu dohodkov na člana družine se določa v odstotku na doseženi čisti 

povprečni OD v SRS v preteklem letu, s čimer smo dosegli daljšo veljavnost 
odloka. 

O b r a z l o ž i t e v 

k predlogu za izdajo odloka o nadomestitvi stanarine 
S spremenjenim odlokom za delno nadomestilo stanarine želimo doseči 

poenostavitev sedanjega načina izračuna nadomestila, zlasti pa odpraviti 
anomalije, ki so se uveljavile z odlokom, sprejetim v letu 1977. Ta namreč 

omogoča delno nadomestilo stanarine npr. 4 članski družini, ki ima preko 
10.000 din mesečnih dohodkov, oziroma najvišje možno nadomestilo stana
rine 80 To skoraj vsem prosilcem, kar je glede na pomen stanovanja 
nelogično in nedopustno. S sedanjo novo lestvico bodo deležne delnega na
domestila družine, ki ne presegajo 2.200 din dohodka na člana družine, a ži
vijo v manj konfortnem stanovanju (družine z nizkimi OD v novih solidar
nostnih stanovanjih). 

Lestvica je skladna z dogovorom, da družini z najmanjšimi dohodki 
imajo največje nadomestilo, z večjimi ustrezno manjše. 

Uvajamo tudi novost, da delne nadomestitve stanarine ni mogoče uve
ljaviti tistim, ki imajo avto, vikend, posestvo itd. oziroma tistim, ki zaprav
ljajo svoje dohodke za pijančevanje, drage izlete itd., o čemer mora dati sta
lišče hišni svet, oziroma krajevna skupnost v kateri prosilec stanuje. 

ad 6/c povišanje najemnin 
P R E D L O G 

povišaiija najemnin poslovnih prostorov v občini Ptig, da se po sklepu 
Upravnica odbora za gospodarjenje s stanovanjskimi hišami v družbeni 
lastnini pri Samoupravni stanovanjski skupnosti občine Ptiij povišajo 
najemnine s 1 /6-1978 za 50 %. 

V naslednjih letih pa se najemnine zvišujejo sporedno z povišanjem 
stanarin v enakih obdobjih in v enakem odstotku. 

Po sklepu Skupščine samoupravne stanovanjske skupnosti je bilo zadnje 
povišanje najemnine v letu 19 75 in sicer od 1 /1 -1975 dalje. 

Med tem časom so se stanarine povišale za 20 % v letu 1976 in 30 % v 
letu 1977, dočim je najemnina poslovnih prostorov ostala na isti višini iz leta 

Priporočila Zveze stanovanjskih skupnosti Slovenije in Republiške 
resolucije je, da se naj tudi najemnine dvigujejo vzporedno z povišanjem 
stanarin. 

Zaradi objektivnih razlogov predlagamo za povišai^e najemnin, ker so 
slednje napram ostalim skupnostim v SR Sloveniji nizke in ne zadoščajo 
najosnovnejšim potrebam vzxirževanja poslovnih objektov v naši občini. 

Razdelitev terena po conah: 

(GLEJ TABELO NA STRANI 18)1 





ad 7. Obravnava in sprejem samoupravnih sporazumov: 

ad7/a 
Na podlagi 28. člena družbenega dogovora o pospeševanju 

skladnejšega regionalnega razvoja v SR Sloveniji v obdobju 1976 — 1980, 
Resolucije o politiki izvajanja družbenega plana SR Slovenije za obdobje 
od leta 1976 do 1980 v letu 1977 oziroma v letu 1978 in določb 17. in 21. 
člena Samoupravnega sporazuma o združitvi v Stanovanjsko-komunalno 
banko Ljubljana 

s k l e n e j o 
SAMOUPRAVNE STANOVANJSKE SKUPNOSTI OBČIN. OBALE IN 
LJUBLJANE TER STANOVANJSKO-KOMUNALNA BANKA 
LJUBLJANA 

SAMOUPRAVNI 
SPORAZUM 

O ZDRUŽEVANJU IN ZAGOTAVLJANJU SREDSTEV ZA 
REŠEVANJE STANOVANJSKIH POTREB KADROV, KI SO 
POMEMBNI ZA POSPEŠEVANJE SKLADNUŠEGA RAZVOJA MANJ 
RAZVITIH OBMOCIJ V SOCIALISTIČNI REPUBLIKI SLOVENIJI V 
OBDOBJU 1978 — 1980 

SPLOŠNE DOLOČBE 

1. člen 
S tem samoupravnim sporazumom (v nadaljevanju: sporazum) se 

opredeljujejo sredstva samoupravnih stanovanjskih skupnosti, ki se 
solidarnostno združujejo, osnove in način združevanja sredstev ter 
sodelovanje Stanovanjsko-komunalne banke Ljubljana s kreditnimi 
sredstvi, pogoji in merila za dodeljevanje sredstev za nakup oziroma 
graditev družbenih stanovanj, namenjenih kadrom, ki so pomembni za 
pospeševanje skladnejšega razvoja manj razvitih območij v SR Sloveniji ter 
v občini Idrija. 

2. člen 
Samoupravne stanovanjske skupnosti občin. Obale in Ljubljane 

združujejo v letih 1978, 1979 in 1980 sredstva za družbeno pomoč v 
stanovanjskem gospodarstvu kot nepovratna sredstva po 0,025 'Vo letno od 
osnove bruto osebnih dohodkov v občini, izplačanih v preteklem letu. 

Sredstva iz prejšnjega odstavka tega člena združujejo tudi 
samoupravne stanovanjske skupnosti manj razvitih občin ter občin z manj 
razvitimi območji. 

S tem načinom soUdarnostnega združevanja sredstev bo zagotovljeno v 
letih od 1978 do 1980 okoli 60 milijonov din nepovratnih sredstev. 

3. člen 
Stanovanjsko-komunalna banka Ljubljana sodeluje v prizadevanjih 

samoupravnih stanovanjskih skupnosti za skladnejši razvoj manj razvitih 
občin v SR Sloveniji, da zagotavlja dopolnilna denarna sredstva v obliki 
kredita v enakem znesku kot bodo znašala solidarno združena sredstva. 

4. člen 
Samoupravne stanovanjske skupnosti občin, Obale in Ljubljane ter 

Stanovanjsko-komunalna banka združujejo oziroma zagotavljajo sredstva 
iz 2. in 3. člena tega sporazuma za reševanje stanovanjskih potreb nujnih 
kadrov v nastajajočih gospodarskih OZD, ki so pomembne za gospodarski 
razvoj, kakor ga opredeljujejo srednjeročni načrti posameznih občin ter za 
šolstvo in zdravstvo, v skladu s programi samoupravnih stanovanjskih 
skupnosti v manj razvitih občinah ter občinah z manj razvitimi območji. 

NAČIN ZDRUŽEVANJA IN ZAGOTAVLJANJA SREDSTEV 

5. člen 
Na začetku vsakega leta se ugotovi letni znesek obveznosti za združitev 

nepovratnih sredstev po tem sporazumu. Za izračun obveznosti iz 2. člena 
tega sporazuma se uporabijo podatki Zavoda SR Slovenije za statistiko, 
Ljubljana o izplačanih bruto osebnih dohodkih za preteklo leto za 
posamezno občino. 

Tako ugotovljena sredstva samoupravne stanovanjske skupnosti 
nakazujejo Stanovanjsko-komunaini banki Ljubljana na račun 
štev. v polletnih zneskih, najkasneje do 30. junija oziroma 31. 
decembra tekočega leta. 

Obveznost nakazovanja sredstev iz prejšnjega odstavka začasno 
preneha, kolikor se ugotovi, da sredstva, zbrana v prejšnjem letu, niso 
porabljena. O tem, kakor tudi o trajanju začasnega prenehanja 
nakazovanja sredstev odloča odbor iz 7. člena tega sporazuma. 

6. člen 
Banka bo zagotavljala sredstva iz 3. člena tega sporazuma v 

vsakoletnem načrtu za uresničevanje srednjeročnega plana banke za 
obdobje 1976 — 1980 v enakem znesku, kot bodo znašala nepovratno 
združena sredstva samoupravnih stanovanjskih skupnosti. 

7. člen 
S sredstvi, ki so združena po tem sporazumu brez obveznosti vračila 

upravlja 15-članski odbor. V odbor imenujejo samoupravne stanovanjske 
skupnosti posamezne regije po 1 člana, 2 člana pa izvoH skupščina Zveze 
stanovanjskih skupnosti Slovenije. 

Odbor izvoli izmed sebe predsednika in namestnika predsednika. 

POGOJI IN N A C I N UPORABE IN PRIDOBIVANJA POSOJIL 

8. člen 
Sredstva se lahko uporabijo za pridobitev družbenih .stanovanj za 

kadre v OZD s področja gospodarstva, pomembnih za gospodarski razvoj v 
manj razvitih občinah in v občinah z manj razvitimi območji in prispevajo 
k povečanju števila zaposlenih v občini ter za potrebne kadre v šolstvu in 
zdravstvu v teh občinah. 

9. člen 
Upravičenci iz 8. člena tega sporazuma lahko pridobijo pravico do 

sredstev po tem sporazumu največ do 30 "lo predračunske vrednosti 
standardne stanovanjske enote v občini, s tem, da polovico te vsote 
predstavljajo nepovratna sredstva, drugo polovico pa kreditna sredstva. 

10. člen 
Banka bo dajala upravičencem iz 8. člena tega sporazuma posojilo za 

dobo 10 let po 4-odstotni letni obrestni meri. 

11. člen 
Letno razpoložljiva združena in kreditna sredstva se razdeljujejo 

upravičencem iz 8. člena tega sporazuma na podlagi natečaja. 
Natečaj razpiše enkrat letno odbor iz 7. člena tega sporazuma in ga 

javno objavi prek ustreznega obvestila Zveze stanovanjskih skupnosti. Rok 
za zbiranje vlog je 30 dni. 

12. člen 
Podrobnejša merila za odobravanje sredstev oziroma posojil bodo 

opredeljena v posebnem pravilniku, ki ga bo sprejela skupščina Zveze 
stanovanjskih skupnosti Slovenije. 

13. člen 
Na podlagi natečaja pridobljena sredstva, bodo upravičenci porabljali 

pri Stanovanjsko-komunaini banki Ljubljana na podlagi ustrezne 
dokumentacije, ki jo banka sicer zahteva pri namenski porabi 
stanovanjskih posojil. Nepovratna in kreditna sredstva se porabljajo 
istočasno. 
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PRAVICE IN OBVEZNOSTI TER PREVZEMANJE RIZIKA V POSLO
VANJU PO TEM SPORAZUMU 

14. člen 
Sredstva iz 5. člena sporazuma se ne obrestujejo. 
Stroški, nastali pri opravljanju bančnih poslov po tem sporazumu, se 

krijejo iz prihodkov članic banke. 
Udeleženci v združevanju sredstev in uporabniki sredstev niso udeležen

ci v skupnem dohodku banke. 

15. člen 
Na kredite po tem sporazumu banka ne oblikuje rezervnega sklada in 

sklada solidarne odgovornosti. 
Riziko banke, ki bi nastal s poslovanjem po tem sporazumu v obliki 

neizterljivih terjatev iz danih posojil, bodo nosile stanovanjske skupnosti, ki 
bodo prevzele v gospodarjenje kreditirane stanovanjske enote, do višine 
obračunane amortizacije, ki jo ima pri stanovanjski skupnosti takšen 
uporabnik posojila. 

P R E H O D N E IN K O N C N E D O L O C B E 

16. člen 
K temu sporazumu lahko pristopijo tudi druge temeljne banke z območ

ja SR Slovenije, če zagotovijo ustrezna dopolnilna kreditna sredstva. 

17. člen 
Vse bančne posle pri izvajanju tega sporazuma opravlja Stanovanjsko-

komunalna banka Ljubljana. 

18. člen 
Sporazum začne veljati, ko ga sprejmejo skupščine stanovanjskih skup

nosti občin, Obale in Ljubljane ter izvršilni odbor Stanovanjsko-komunalne 
banke Ljubljana. 

19. člen 
Sporazum se objavi v Uradnem listu SRS, uporablja pa se za obdobje od 

1. 1. 1978 do 31. 12. 1980. 
Udeleženci sporazuma: 

O b r a z l o ž i t e v : 
Samoupravni sporazum o združevanju in zagotavljanju sredstev za reše

vanje stanovanjskih potreb kadrov, ki so pomembni za pospeševanje sklad
nejšega razvoja manj razvitih območij v SR Sloveniji v obdobju 1978—1980 
je realizacija sprejete obveznosti Zveze stanovanjskih skupnosti Slovenije v 
družbenem dogovoru o pospeševanju skladnejšega regionalnega razvoja v 
SR Sloveniji v obdobju 1976—1980 in Resolucije o politiki izvajanja druž
benega plana SR Slovenije za obdobje od leta 1976—1980 v letu 1977 oziro
ma v letu 1978. 

Prve zasnove sporazuma so bile izdelane že v 1977 letu in so se o njih 
ugodno izrazili predstavniki manj razvitih občin ter občin z manj razvitimi 
območji na posebnem sestanku na sedežu Zveze. Obravnavala ga je tudi 
komisija za stanovanjsko graditev pri Zvezi ter izvršilni odbor Zveze. Prvi 
osnutki so bili zastavljeni v tej smeri, da celotna sredstva, povratna in nepo
vratna, združujejo stanovanjske skupnosti. Naknadno je ponudila sodelova
nje novo ustanovljena Stanovanjsko-komunalna banka Ljubljana v tem, da 
zagotovi predviden del povratnih (kreditnih) sredstev, v skladu z določbami 
samoupravnega sporazuma o združitvi v Stanovanjsko-komunalno banko 
Ljubljana in pod enakimi pogoji, kot bi sredstva zagotovile stanovanjske 
skupnosti. 

Izvršilni odbor Zveze je na seji dne 17. januarja 1978 vsebinsko obrav
naval in sprejel osnutek sporazuma. Z vsebino sporazuma so bili seznanjeni 
tudi predsedniki lO SSS in tajniki SSS na sestanku, dne 25. januarja 1978. 
Skupščina Zveze stanovanjskih skupnosti Slovenije je na svoji IX. seji, dne 
27/2—1978 ugotovila, daje večina samoupravnih stanovanjskih skupnosti ta 
samoupravni sporazum sprejela. 

Samoupravni sporazum jasno opredeljuje vsebinske cilje udeležencev 
sporazuma in določa konkretno višino sredstev. Stanovanjske skupnosti 
združujejo vsako leto nepovratna sredstva v višini 0,025 "/o od osnove bruto 
izplačanih osebnih dohodkov v občini, iz sredstev družbene pomoči, kar 
predstavlja okoli 20 milijonov din letno. Stanovanjsko-komunalna banka 
Ljubljana pa v enaki višini zagotavlja kreditna sredstva. Iz obeh naslovov bi 
tako zagotovili v treh letih 120 milijonov din. V primeru, da ostajajo zdru
žena sredstva, zbrana v preteklem letu neporabljena, obveznost nakazovanja 
v naslednjem letu začasno preneha. To pomeni, da samoupravne stanovanj
ske skupnosti zadržijo nakazilo tekočih obveznosti do porabe sredstev iz pre
teklega leta. s tem da se obveznost za tekoče leto ne zmanjša, temveč samo 
odloži. Sredstva so namenjena pridobitvi družbenih stanovanj za kadre v 
OZD, ki pospešujejo gospodarski razvoj ter za potrebne kadre v šolstvu in 
zdravstvu. Sporazum zagotavlja največ do 30 % sredstev predračunske vred
nosti standardne stanovanjske enote v občini, s tem da polovico te vsote 
predstavljajo nepovratna, drugo polovico pa _ kreditna sredstva, ki se 
obvezno uporabijo istočasno. S sred.stvi stanovanjskih skupnosti upravlja 
15-članski odbor, ki med drugim tudi enkrat letno razpiše natečaj za vsa 
sredstva. Banka bo dajala posojila za dobo 10 let po 4 % letni obrestni meri. 
Sporazum predvideva tudi sprejetje posebnega pravilnika, ki bo določal pod
robnejša izvedbena merila. 

V prehodnih določbah je dana možnost pristopa k sporazumu tudi 
drugim temeljnim bankam z območja SR Slovenije, če zagotovijo ustrezna 
dopolnilna kreditna sredstva. 
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ad7/b 
Za zagotovitev sredstev za kvalitetne stanovanjske kredite prizadetim 

zaradi potresov na območju občin Tolmin in Nova Gorica, s ciljem 
zagotoviti dokončno odpravo posledic potresa na stanovanjskem skladu, 
sklenejo na podlagi 586. člena zakona o združenem delu samoupravne 
stanovanjske skupnosti občin. Obale in Ljubljane 

SAMOUPRAVNI 
SPORAZUM 

o dodatnem izjemnem po.sojilu prizadetim zaradi potresov na območju 
občin Tolmin in Nova (iorica 

1. člen 
Samoupravne stanovanjske skupnosti občin. Obale in Ljubljane (v 

nadaljnjem besedilu: udeleženke sporazuma) ugotavljajo na podlagi ocene 
odbora udeležencev družbenega dogovora o nalogah podpisnikov pri 
združevanju sredstev za gradnjo domov za učence in študente v obdobju 
1976—1980, da bo pri združevanju sredstev za gradnjo domov za učence in 
študente nastal vi.šek sredstev v višini, ki zahteva začasno angažiranje 
viškov sredstev za najpomembnejše solidarnostne akcije na ravni republike. 

Udeleženke sporazuma se sporazumejo, da bodo ugotovljeni višek 
sredstev dale samoupravnima stanovanjskima skupnostima Tolmin in Nova 
Gorica kot posojilo o skupni višini 150,000.000 din z odplačilno dobo 20 
(dvajset) let ter obrestno mero 3 Vo za prvih 10 let odplačilne dobe in 5 °7o 
za drugih 10 let odplačilne dobe. 

Udeleženke sporazuma izrečeno ugotavljajo, da posojilo iz prejšnjega 
odstavka tega člena ne ogroža finančnega kritja programa izgradnje domov 
za učence in študente, sprejetega na skup.ščini Izobraževalne skupnosti 
Slovenije dne 26. 12. 1975 tudi ob predvidenih podražitvah gradnje v seda
njem srednjeročnem obdobju. 

2. člen 
Udeleženke sporazuma pooblaščajo Zvezo stanovanjskih skupnosti 

Slovenije, da v njihovem imenu sklene pogodbo o vračanju posojila s 
stanovanjskima skupnostima Tolmin in Nova Gorica z amortizacijskim 
načrtom, sestavljenim v okviru določb tega sporazuma, s katero bo urejen 
tudi način zavarovanja vračanja posojila. 

3. člen 
Udeleženke sporazuma prav tako pooblaščajo Zvezo stanovanjskih 

skupnosti Slovenije za sklenitev posebne pogodbe z Izobraževalno 
skupnostjo Slovenije, s katero bodo opredeljene pristojnosti obeh pogodbe
nih strank v zvezi z angažiranjem viškov sredstev posojila v višini 
150,000.000 din in v zvezi z obveznostjo, da se v letu 1981 ugotovi dejanska 
višina sredstev, ki se v višini najm.anj 0,345 % od bruto osebnih dohodkov 
zbirajo za gradnjo domov za učence in študente in določi način vračanja 
preveč zbranih sredstev temeljnim in drugim organizacijam združenega de
la, ki ta sredstva združujejo. 

4. člen 

Udeleženke sporazuma bodo na podlagi določil 1. in 2. člena tega 
sporazuma namenile za posojilo: 
— do 30. 6. 1979 75,000.000 din 
— do 30. 6. 1980 75,000.000 din 

Sredstva bodo nakazana na poseben račun pri Samoupravni stanovanj
ski skupnosti Tolmin in Nova Gorica. 

5. člen 
Udeleženke sporazuma soglašajo, da se združena sredstva na podlagi 

tega sporazuma razdelijo med SSS Tolmin in Nova Gorica tako, da prejme 
SSS Tolmin 80 % posojila, SSS Nova Gorica pa 20 % posojila. 

6. člen 
Samoupravni stanovanjski skupnosti Tolmin in Nova Gorica se izrecno 

zavezujeta, da bosta sredstva pridobljena s tem sporazumom kot posojilo, 
ob upoštevanju pravilnika po merilih za dodeljevanje posojil in pomoči 
prizadetim občanom ob potresu v Posočju občin Tolmin, Nova Gorica in 
Idrija: 

— uporabili strogo namensko samo za stanovanjsko gradnjo, 

— uporabili kot posojilo predvsem za obnovo hudo poškodovanih 
stanovanjskih hiš in za gradnjo nadomestnih stanovanj. 

— da bosta dajah posojila družbenim pravnim osebam, kakor tudi 
zasebnikom pod pogoi. ki so vsaj enaki ali strožji od pogojev pod katerimi 
je bilo posojilo pridobljeno, 

— da bodo socinlni kriteriji prosilcev strogo upoštevani pri določanju 
prednosti za posojila, 

— da bosta obveščali širšo družbeno skupnost o porabi posojila prek 
sredstev obveščanja, najmanj enkrat letno. 

7. člen 
Samoupravna stanovanjska skupnost Tolmin in Samoupravna 

stanovanjska skupnost Nova Gorica se zavezujeta, da bosta udeleženke 
sporazuma Zvezo stanovanjskih skupnosti Slovenije ter Izobraževalno 
skupnost Slovenije obveščali o namenski p)orabi tega posojila. 

8. člen 
Samoupravni sporazum o dodatnem izjemnem posojilu prizadetim 

zaradi potresov na območju občin Tolmin in Nova Gorica prične veljati, ko 
ga sprejmejo skupščine udeleženk sporazuma in ga potrdi skupščina Zveze 
stanovanjskih skupnosti Slovenije. 

9. člen 
Samoupravni sporazum o dodatnem izjemnem posojilu prizadetim 

zaradi potresov na območju občin Tolmin in Nova Gorica se objavi v 
Uradnem listu SRS in v Obvestilih Zveze stanovanjskih skupnosti Slovenije. 

Udeleženke sporazuma: 

O b r a z l o ž i t e v : 

Predlog samoupravnega sporazuma o dodatnem izjemnem posojilu 
prizadetim zaradi potresov na območju občin Tolmin in Nova Gorica 
omogoča zagotoviti potrebna sredstva za kvalitetne kredite za odpravo 
posledic majskega in septembrskega potresa, ki sta v letu 1976 prizadela 
Posočje. Ne glede na vse dosedaj uporabljene oblike pomoči prizadetim 
izhaja nujna potreba po dodatnem kreditiranju tudi iz resolucije o politiki 
izvajanja družbenega plana SR Slovenije za obdobje od leta 1976 do 1980 v 
letu 1977 (Ur. list SRS, št. 31/76) in je še po.sebej izrecno podprta s stališči 
RK SZDL in Izvršnega sveta Skupščine SR Slovenije, glede zagotovitve 
dodatnih kvalitetnih kreditov. 

Na podlagi ugotovitve odbora udeležencev Družbenega dogovora o 
nalogah podpisnikov in združevanju sredstev za gradnjo domov za učence 
in študente v obdobju 1976—1980, da bo ob upoštevanju predvidenega 
gibanja dohodkov, gibanja cen, nastal višek sredstev v višini 224,600.000 
din, je v predlogu samoupravnega sporazuma kot vir sredstev za potrebno 
posojilo 150,000.0(X) din predviden višek sredstev, ki se pri Izobraževalni 
skupnosti Slovenije, namensko združujejo za gradnjo 23 dijaških in 
študentskih domov. Menimo, da je povsem gospodarno in v skladu z načeli 
solidarnosti in vzajemnosti moč uporabiti ta sredstva za pomoč Posočju še 
zlasti, ker s tem nikakor ne krnimo izgradnje 23 domov tudi ob predvidenih 
prekoračitvah stroškov gradnje v obdobju do leta 1980. 

Ker bo treba v letu 1981 ugotoviti dejansko višino sredstev, zbranih za 
gradnjo domov za učence in študente in določiti način vračanja preveč 
zbranih sredstev združenemu delu, bomo medsebojne obveznosti 
Izobraževalne skupnosti Slovenije in Zveze stanovanjskih skupnosti 
Slovenije uredili z medsebojno pogodbo, kar je posebej opredeljeno v 2. 
odstavku 2. člena tega sporazuma. Poudarjamo, da je namensko združeva
nje sredstev za izgradnjo domov za učence in študente zagotovilo potreben 
obseg sredstev za gradnjo teh domov, kreditiranje Posočja iz istih sredstev 
pa zagotavlja seveda širše gledano namensko trošenje stanovanjskega 
dinarja ob zagotav̂ anju načela solidarnosti in vzajemnosti. 



ad 8. Informacija o arheoloških raziskavah kulturnih spomenikov 
Problemi v zvezi z varstvom kulturnih spomenikov v Ptuju — pismo 

Okrožnega javnega tožilca z dne 1/2-1978 
Okrožni javni tožilec je naslovil na Skupščino Samoupravne 

stanovanjske skupnosti občine Ptuj pismo štev. UT 4/78-1/VL/zT z dne 
1/2-1978 v katerem so podrobno prikazani problemi v zvezi z varstvom 
kulturnih spomenikov v Ptuju. Pismo bo v celoti prečitano na skupščini, 
delegatom pa posredujemo zadnji — najpomembnejši del pisma, ki glasi: 

,,Zakon o varstvu kulturnih spomenikov v LR Sloveniji, ki ga je 
sprejela njena skupščina na seji Republiškega zbora 28/9-1961, imel pa je 
predhodnike, podrobno opredeljuje vrednote takih spomenikov za našo 
družbeno skupnost, s tem da jih opredeljuje za družbeno lastnino, ne glede 
na to kje se nahajajo in v čigavi posesti so, da določa pravice in obveznosti 
njihovih imetnikov, ukrepe za njihovo varstvo, organe, ki opravljajo službo 
tega varstva, odgovornost za škodo, povzročeno na njih in določa kazni za 
kazniva dejanja poškodovanja ali uničenja kulturnih spomenikov. Te 
vrednote ne izgubljajo na pomenu. To se da ugotoviti iz številnih kulturnih 
akcij, ki jih podpirajo najvišji organi naših družbenopolitičnih skupnosti, o 
tem govorijo akti družbenopolitičnih organizacij, o tem so govorili nosilci 
najvišjih političnih funkcij. To izhaja tudi iz kazenskega zakona SR 
Slovenije, sprejetega v skupščini 27/5-1977, ki je prostostne kazni, ki so 
prej znašale za taka kazniva dejanja do največ pet let, lahko pa je bila 
izrečena tudi denarna kazen, poostril tako, da denarna kazen ni več 
dopustna, kazen zapora pa lahko znaša do osmih let. 

Odločitev za to informacijo in predloge temelji na določbah 4. člena 
Zakona o javnem tožilstvu, ki javnemu tožilcu nalaga, da take odnose in 
pojave ugotavlja, jih proučuje in daje skupščinam in skupnostim ter 

družbeno-političnim organizacijam predloge za preprečevanje družbi 
nevarnih in škodljivih pojavov in za utrjevanje zakonitosti, družbene 
odgovornosti in socialistične morale. 

Primer, ki je obravnavan, je po naši oceni izredno pomemben iz več 
vidikov zlasti pa: 

1. Z zavestno odločitvijo, da se kljub jasnim zakonskim in kazenskim 
določbam in odločbi pristojnega organa o prepovedi in kazenski 
odgovornosti prične z delom, je organ samoupravne stanovanjske skupnosti 
samolastno presojal, ah naj se pri opravljanju svoje družbene funkcije 
ravna po zakonu ali ne in se zavestno odločil, da zakona ne bo spoštoval. 

2. Ptuj je mesto s številnimi kulturnimi in zgodovinskimi spomeniki, ki 
uživajo zakonsko in kazenskopravno varstvo. Mnogim, ki še niso dojeli 
pravega pomena teh vrednot, so te vrednote le breme, ki ga jemljejo kot 
neposredno zlo. Obravnavani primer, ko se je družbeni organ zavestno 
odrekel spoštovanju zakona, lahko vzpodbudi tudi druge, da mu bodo 
sledili. To bi pa pomenilo, da bi ob materialnih problemih, ki jih prinaša 
spomeniško varstvo, začeli s poškodovanjem in uničevanjem teh kulturnih 
dobrin, ki niso nadome.stljive, s tem pa izzvali gnev naše in tuje kulturne 

javnosti, naši družbeni skupnosti povzročili nepopravljivo materialno, 
kulturno in politično škodo. Storilci pa bi za taka dejanja nedvomno 
kazensko odgovarjali po določbah kazenskega zakona. 

Da se kaj takega ne bi zgodilo, predlagam, da se naslovni skupščini in 
drugi, ki jim je ta informacija dostavljena, z njo seznanijo in vsak v svoji 
pristojnosti tako ukrepajo, da se take in podobne kršitve ne bodo 
ponovile." 
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